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INTERVIEW WITH Clifton C. CARTER 
(LBJ-Texas Aide, VP StaffOfficer&DNC Liaison &Treas.) 
Interviewer: Dorothy L. Pierce

October 1, 1968, 3:15 p.m. 
Mr. Carter's office, 1120 Connecticut Avenue, Washington, D.C., Suite 1242 
Approximately 1 1/2hours-incomplete 

P: Mr. Carter, how did you first come in contact with Lyndon Baines Johnson? 

About what date? 

C: Miss Pierce, back in 1937 I was a student at the Schreiner Institute up 

at Kerrville. However, my home was in Smithville, Bastrop County, which 

was a part of the 10thCongressional District of Texas. Our Congressman, 

Buchanan, had dropped dead, and they were having a special election to 

select his successor. And at various weekends when I was home in Smithville, 

from Schreiner, I had the opportunity to hear and see what was going on in 

this election campaign. To the best of my recollection, there were five 

candidates in this race, and the one that I was most impressed with was 

a young man by the name of Lyndon B. Johnson. 

At that time, I was 18 years old and wasn't able or permitted to do 

much but pass out cards and tack up placards and do a little car-driving, 

which I did in the Bastrop County area around Smithville on weekends when 

I could get over there from Kerrville. 

Now, on February 20, 1937, Mr. Johnson was elected as Congressman. In 

the election statute in Texas at that time, a person didn't have to have a 

majority; they just had to have a plurality. With five strong candidates, 

Mr. Johnson ran strictly on the ticket of supporting President Franklin 

Roosevelt and was elected. This was my first encounter of being around him. 

P: Did you meet him and talk with him at that time? 
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CLIFTON C. CARTER--2 

C: No, I don't believe that I did. I think I just shook hands along with 

great numbers of other people, but while I felt like he knew me, I know 

now that you meet thousands of people like this; and I can't consciously 

say that we really knew each other. I think it was a case of having met 

but not really knowing. 

P: Were you serving in a volunteer capacity? 

C: Yes. 

P: Mr. Carter, for purposes of touching base with your career as it comes in 

closer and closer with president Johnson, would you summarize your career 

associations in terms of when you assumed this position and when you moved on 

to another one, and the functions of the job, just briefly, because we will 

be touching on these as the interview develops. 

C: Yes, Miss Pierce,· just a general outline first, if I may. 

We became friends through a mutual friend, Ed Clark, inAustin. As it 

turned out, I belonged (after I left Schreiner Institute and came in t.o 

Austin to go to the University of Texas), to the Texas National Guard there,

of which Ed Clark, the attorney in Austin, was a member. And we were taken 

into federal service in November 1940. I served right with Ed. Of course, 

he was a very staunch supporter of Mr. Johnson, always has been, and was 

constantly talking about Mr. Johnson. Through him I got to know Mr. 

Johnson. 

In 1946 Mr. Johnson was of course running for reelection. This was 

after the War, and he had a man by the name of Hardy Hollers running against 

him, who was trying to stir up a lot of trouble. Coming from Smithville,

my daddy worked on the railroad there and was a member of the Brotherhood. 
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There were several Brotherhoods at Smithville that were a little bit taken 

by this fellow Hollers. So Ed Clark called me and got me to go back over to 

Smithville to myoId home. I was living in Bryan,Texas, incidentally,at 

this time. I went back over to Smithville to visit with the fellows I had 

gone to school with, and the fathers of other boys that I had gone to school 

with who were the leaders of these Brotherhoods at this time, to get them 

to switchback to Johnson and get away from this business that they were all 

for Hollers. That was my participation in his campaign in 1946. 

Congressman Teague's Coincidentally with this, I had handled cam-

paign over in the 6th Congressional District in which he was first elected 

to Congress. Mr. Teague was a Colonel in the Army at this time, and had no 

knowledge whatsoever of Washington. Along in August of 1946, I set up a 

meeting in Austin between Mr. Johnson and Mr. Teague. And Mr. Teague came 

from SanAntonio Army Hospital (Brooke Medical Hospital) and we met at the 

Stephen F. Austin Hotel and had lunch with Mr. Johnson and Mr. Teague, 

myself. Spent about three hours in which Mr. Johnson started off with the

number one item that Mr. Teague ought to have , and that was how to get his 

name on the payroll, because he had been elected in a special election and 

immediately was eligible for membership in the House. Also,he started his 

seniority at that minute. 

And now we skip from 1946 to 1948. Mr. Johnson called me about the 14th 

of May 1948, saying that he was going to run for the United StatesSenate.

This was a seat currently held at that time by SenatorO'Daniel, and that 

he, Mr. Johnson, wanted me to handle the 6th Congressional District for 

him--to be the campaign manager in the 6th Contressional District--the one 

I had just handled two years before for Congressman Teague. 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



CLIFTON C. CARTER--4 

I was operating my 7-Up plant in Bryan at that time, and I remember his 

saying he was sitting there drinking a 7-Up as he called me. 

P: What did he say in the conversation? Do you remember? 

C: You mean other than what I've said-- that he was going to run for the 

Senate--theDemocratic nomination--and wanted me to handle the 6th 

Congressional District for him? He opened it by saying,

"I'msitting here drinking a 7-Up, and I just wanted to call and visit 

with you a secord, to tell you what my plans are; that these are not ready 

to be announced. We are going to have a big kick-off meeting over in Austin 

here and want you to plan on coming and bring some people over with you for 

this kick-off announcement." 

I agreed to handle the 6th Congressional District. Of course, he was 

successful in his election. 

P: This point was the first time you had become a part of the Johnson staff in 

Texas? 

C: Well, I wasn't actually a part of the Johnson staff. I was still strictly 

on a volunteer basis; this was a part of the campaign organization. 

Then he won the Democratic nomination and went on"to win the election 

as United StatesSenator in November, 1948. And on June 8, 1949, he called 

me one morning--8 o'clock in the morning--and said he wanted to submit my 

name for nomination as United StatesMarshal for the SouthernDistrict of 

Texas. I don't think up to that minute I had thought more than 60 seconds 

inmy entire life about a United StatesMarshal--what a Marshal did--and I 

thanked him and told him that I was grateful for his consideration, but I 

really couldn't undertake the job. That I had been working the last three
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CLIFTON C. CARTER--5 

years very hard on my own business, and lowed a good little bit of money, 

and had finally gotten it to where it was beginning to show the profit that 

it ought to and progress as it should. I just couldn't step out and do 

something that would divert my attention from that. 

Mr. Johnson said, "Well I'm not going to take an answer of no on 

that. I'll call you back this same time in the morning. But in the in 

meantime you talk to that District Judge," he was talking about Judge Barron--

Judge Stewart Barron--there at Bryan, StateCourtDistrict Judge. He said, 

"Talk to that District Judge down there and your father-in-law, Mr. W.G. 

GarrettKerrville, and to Law Henderson." Law Henderson was an attorney 

there at Bryan. "So I'll call you back in the morning. I don't want to 

hear the word no."

The next morning John Connally called at the same time--it wasn't Mr. 

Johnson but John Connally that called. In the meantime I had talked to 

these three people Mr. Johnson had suggested, and without exception they 

all said I ought to go ahead and be nominated, and if it didn't work out I 

could always resign and get back to my business. So it ended up, I served 

nearly five years--I was nominated and confirmed by the Senate the 2nd of 

July, 1949--and served until April 14, 1954. In fact I got out just in time 

from that-- Mr. Johnson was running for reelection in 1954, and in this 

campaign, Jake Pickle who is now the Congressman, was handling the overall 

campaign. And he got me to handle five Congressional Districts instead of 

one like I had handled in 1948. I now handled five Congressional Districts 

which turned out to be the Southeastern part of Texas and that part of the 

Gulf Coast.
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CLIFTON C. CARTER--6 

I remember back there Jake--(of course, all of this was strictly on a 

volunteer basis)--said, what I ought to do is get you on some company's 

payroll where you'll be doing this traveling for them and actually attending 

to this work. We'll handle your expenses."

I r.efused this. I told Jake back at that time that I was doing this 

because I believed in Mr. Johnson; that I was an amateur and that I wanted 

to retain my amateur status. I didn't want to be paid for any of it. 

So then he won a whopping reelection victory in 1954, and in December 

of 1956 he asked me to stop by the Ranch when we went up to Kerrville for 

Christmas. We did and Mr. Johnson and I went walking out in the field, up 

and down the roads at the LBJ Ranch, and he told me at this time that he 

wanted me to start with him on a part-time basis to headup the Johnson politi-

cal organization in. Texas. That Jake Pickle had movedover with Governor 

Price Daniel and was going to handle his campaign. 

Daniel was still United States Senator at this time, but he was going 

to run for Governor and Pickle had switched from Mr. Johnson Qver to 

Mr. Daniel to handle his campaign. I agreed to do that, and this was the 

24th of December, 1956. And I actually started the 23rd of January, 1957, 

as his part-time assistant in Texas, heading up the Johnson political 

organization. 

The Johnson organization was built on a Congressional District basis 

and at that time we had 21 Congressional Districts in Texas. What we had to 

do was go into each county, each District, and start a rebuilding process. 

We were actually, while nothing was ever said directly on this-- I had 

the feeling back at that time that we were actually building for 1960. 
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CLIFTON C. CARTER--7 

Then we were startingahead of time. And the big problem was to bring new

blood into the Johnson organization. 

P: When you say building for 1960, did you have in mind the Presidency? 

C: I had in mind the Presidency, although nothing was ever said between us, or 

anything else. Of course, he had to stand for reelection in 1960. That 

was one item which we were very definitely interested in, but secondly, 

whilenothing was ever spoken about this directly to me, this was the thing 

that I in addition was thinking about. 

And the big job on a political organization is that you've got to 

constantly be bringing new, young, aggressive leadership and blood into these 

organizations. Many of the people that we had listed on our county and 

district list started out with Mr. Johnson in 1941 when he ran for the 

Senate. And we're talking about 15 years later. Now that some of these 

people were in the prime--almost in the twilight of their career in 1941 when 

he ran. Some of them were up to 70-80years old by the time I started this 

work out over the State. 

P: Can you think of various individuals that represented this new young blood 

that you were soliciting?

C: Well, what we did, Dorothy, we just completely over 1956-1957-- well, I'm 

skipping 1956 too quickly here, because we ended up having--and when I said 

"thinking about 1960." I was jumping too quickly ahead, because we actually 

had a National Convention that year, and we were to have the State Convention, 

the Precinct Convention selecting the delegates to the County Convention and 

to the State Convention. This was where the national delegates would be 

selected. 
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CLIFTON C. CARTER--8 

In 1952, we had had Governor Shiversand SenatorDaniel endorse 

President Eisenhower and the Republicans, and Mr. Johnson and Mr. Rayburn 

were determined this would not happen again in 1956. While we were starting 

the rebuilding of the Johnson organization, we were not unmindful of precinct 

conventions and others to come up along in May and June of 1956, which 

incidentally the records show turned out very well. Mr. Johnson beat 

Mr. Shivers 6 to 1 in that, and he and Mr. Rayburn headed up the delegation 

that went to Chicago in 1956 with a loyal Democratic delegation. I was a 

member of that delegation from the 6th Congressional District. 

But then we worked on in 1957, 1958, 1959 constantly rebuilding the 

Johnson organization. In the fall of 1959 Mr. Johnson made approximately 70

appearances in Texas. Over these years, we had charted this out--had little 

pins on the map as to where he had been when. We were trying to eliminate 

as much duplication-as possible, but also to go as many times to a town or 

city where the population would justify it. I mean not to duplicate in a 

small town but to try to cover the complete Stateover a several-year 

period, which we had effectively done with his 70 appearances in 1959. 

That's 70 appearances all in that one year: in 1959? 

C: That's right. And I handled all those appearances on doing the advance 

work, making the arrangements--

P: This covered thewhole State?

c: That's right. And I would go back and travel with Mr. and Mrs. Johnson.

We were traveling in a little twin-engine Beech. And he gave me a little 

suitcase at that time that was just a little bit larger than an attache 

case. He said, 

We'veall got to pack very lean for these trips, and that's the amount 

of baggage space you're going to have." 
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And I still use that bag today and can be gone a week with just that 

bag. 

P: I'm going to stop you before we get to this Convention,because I do want 

to go in depth on that, and I think we can pick up with your career which is 

in Washington from that point on, isn't it? From 1960?

C: Well, when he was elected Vice-President, he no longer had a need for an 

office in Texas,or someone to do the work there. And being Vice-President,

he only was permitted, as I recall, 17 assistants, where we had had more than 

that with the different hats that he wore--as Majority Leader and the various 

committees he was chairman of. 

And so he moved us to Washington. In the meantime I had merged my 

7-Up Bottling with the ones in Waco and Temple, and had it under 

other management while I was now spending full-time on Mr. Johnson's behalf. 

And was a paid member of the staff. 

P: You said, "He moved us." Was that your family'? 

C: My family. We moved up here the first of January of 1961 and served in the 

Vice-President's office there. As a matter of fact, he was so short on 

personnel that the Army recalled Juanita Roberts and me to active service. 

She was a major in the WACS. and I was a Lieutenant Colonel in the Army 

Reserve. They recalled us to active duty and assigned us to the White 

House--reassigned to the Vice-President's office. Although we never left 

our desk. We just were on duty from the Pentagon. This lasted about 3 

months or so and finally the staff situation shook out to where we could 

return to the Vice-President's payroll. 

Then in August .of 1963, Mr. Johnson had me move back to Texas to get in 

readiness for the 1964 campaign. The family and I moved to Austin on Labor 
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CLIFTON C. CARTER--10 

Day of 1963, and I was with him in Dallas the day of the assassination, on 

the 22nd, and he had us move right back up here. We moved back over 

Thanksgiving. We moved to Austin on Labor Day of 1963 and back on Thanksgiving 

of 1963. And I served at the White House until February of 1964; then he 

had me go over to the Democratic National Committee and I stayed there until 

the 1st of September of 1966, at which time I resigned to open my own 

business in Washington. 

P: That's very thorough. I'm going to ask you some specific questions now. 

C: 

To start with, do you recall some of the early associates who were 

close with Johnson when you were just getting involved yourself? That 

would 

Well, 

be back as you took over the Texas campaign. 

Dorothy, let's go back to 1948 for a second, and see if we canrecall--

We used to have these meetings at the Ranch. I say we used to have meetings--

we had two or three meetings at the Ranch--of the Congressional District 

leaders. This was the way we usually met, and the leaders in turn went 

out and met with their county leaders. 

P: May I stop you just a moment here? You were overseas from the period of about 

1940 up to 1946-1947, somewhere in there? 

C: I was out of Texas. I was overseas from April 1, 1943 to August 1, 1945. 

I was gone about 30 months there. But I was stationed at Camp Blanding, 

Florida and Camp Edwards, Massachusetts. 

P: While you were on active duty, however, you were not involved in politics 

during that time? 

C: That's right. I was out of Texas. 

P: This would be in Johnson'sRepresentative years? 
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CLIFTON C. CARTER--ll 

C: Right. In 1941 when he ran for the Senate. This was when O'danielbeat him 

after about a week's counting. 

P: You weren't involved in that at all? 

C: No. 

P: All right, now back to these early associates of the Congressional District 

Committees in 1948. 

C: Right. I can't for the second remember who the 1st Congressional Chairman

was, but ChiltonO'Brien from Beaumont was the 2nd District Chairman; A. M. 

"Monk" Willis from Longview was the 3rd Congressional Chairman; Ray Roberts, 

who currently is a Congressman, from McKinney and Roland Boyd handled the 

4th Congressional District. Of course, this was Mr. Sam Rayburn's district. 

General Carl Phinney and Bob Clark-- is now deceased, an attorney in 

Dallas--handled the 5th Congressional District. I handled the 6th Congressional 

District. There was a Judge Chandler from Jacksonville who handled the 7th 

Congressional District. Houston had Sam D. W. Lovell; John Singletonwho 

is now a federal judge in Houston; and Johnny Crooker, Jr. who is now Chairman 

of the CivilAeronautics Board here in Washington; and Roy Hofheinz that 

runs the Astrodome. Those were our four people. 

P: That's Hofheinz? 

C: Roy Hofheinz, who owns theHouston Astro baseball team, and runs the Astrodome. 

Those were ourr 8th Congressional District leader s The 9th Congress'ional 

District I can't remember. The lOth--Ed Clarkmainly looked after that 

district. This was Austin and Ed Clark, Jake Pickle, a whole group of those 

looked after the',lOth Congressional District. The 11th--I can't remeober; 

12th--Hunter McLean from,Fort Worth handled that; l3th--Wichita Falls--Elmer 

Parrish handled that; 14th--CecilBurney at Corpus Christihandled that; 
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CLIFTON C. CARTER--12 

15th--Judge J. C. Looney at Edinburg handled the valley area; 16th--I don't 

remember. I think John Ben Shepard probably was at Odessa--he was of 

considerable help in" the 16th Congressional District. 

The 17th District--Abilene--I don't remember; 18th District--Ed J. 

Taylor, Charlie Gibson, Lawrence Hagy, all from Amarillo that were of help. 

The 20th District, you had Adrian Spearswho is now a federal judge, Chief

Federal Judge of the Western District of Texas; 21st District--you had Earl 

Rudder, who was mayor of Brady, Texas, at that time and is now the President 

of Texas A&MUniversity He handled the 21st District. 

This was the group. We all worked together in 1948. 

P: You've got excellent recall. Were these people primarily in the same 

capacity you were--on a volunteer basis?

C: Yes, all were. 

P: And they, one or all, would try to get together at these meetings that you 

had down at the Ranch? 

C: Right. Mr. or Mrs. Johnson or Jake Pickle--oneof them--would call these 

meetings. And of course John Conallywas in this both at headquarters and 

working out of Fort Worth. 

I believe John was still located at Austin at this time, so he would 

have been working at the main headquarters. I think he was running station 

KVETj he and Willard Deason and some of the others were running KVET in 

Austin. 

P: Anybody else? I don't want to stop you. 

This, of course, was the victory--the famous 87-vote victory--over 

Coke Stevenson? 

C: Right. 
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P: I think you've probably pretty much told me about the campaign. Were there 

any issues particularly that came up? I understood the Taft-Hartley support 

was a little bit of a problem for Johnson. 

C: Yes, it was, Dorothy, and this was in a period of time of the Democratic 

nomination, in the first primary. And this is just a little side observation 

that I'll bore you with here a second. 

I've mentioned a couple of times running my little 7-Up plant and of 

course the soft drink business is seasonal. We do a great deal of business 

during the summer, and do little during the winter. Whatever money we make 

we have to make it in the summer because we lose money all through the winter. 

And to do this, you have to run either three 8-hour shifts or two l2-hour 

shifts. At this particular time I was working most of the night at the 7-Up

plant, running the machinery myself, and working during the day campaigning 

for Mr. Johnson, and he was coming into our district. We used to have an 

operating procedure on this. Whenever he came into your district, you met 

him at the first town and stayed with him through the district untilhe went 

into the next district, then you left him. 

This particular occasion he was coming into the townof Mexia in 

Limestone County that was a part of the 6th Congressional District, and I was

to meet him there at about 9 o'clock for a breakfast. I had run this bottling 

machinery all night; I finished up about 5 o'clock in the morning andwent 

home and bathed and dressed and got in the car to drive up to Mexia to meet 

him. My machinery back at that time was not automated, and all this was 

constant movingback and forth, handling every bottle twice, Ansnot having 

slept during the night, I nearly went to sleep three or four times driving 

the approximate 100miles. 
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CLIFTON C. CARTER--14 

. I met the party and we had our breakfast meeting there. My recollection 

is that he was supposed to come in there by helicopter, and it had rained 

and was misting--overcast, and that part had to be cancelled. He had to 

come in by car. We had him scheduled to go on from Mexia to Fairfield, 

down to the little town of Buffalo, which is a crossroads on the highway. 

We were there at noon. Buffalo had gotten word that the AFL-CIO--I guess it 

was AFL back at that time--Labor had endorsed Coke Stevenson. Mr. Stevenson

had never been any particular favorite of labor but because of Mr. Johnson's 

vote on the Taft-Hartley Bill, they had gone against him and had endorsed 

Mr. Stevenson.

day at noon. 

Mr. Johnson was notified of this as we were in Buffalo that 

I remember we were over at a home of a friend of ours. This was about 

a 4-room house, a little frame wooden house, and Mr. Johnson was preparing 

his response to this endorsement of Stevensonby Labor. There was a lot of 

scurrying around the little house. There was an old bed out in the back 

yard and I went out and slept for about 30minutes with the sun coming right 

down in my face, while Mr. Johnson was preparing his statement. 

But we went on from there and ended up completing that day. 

P: Correctme if I'm wrong, but on the Texas political scene at this time, 

Shiverswas Governor? In 1948? 

C: No, Beauford Jester was still Governor, and Coke Stevenson had been Governor 

up until January of 1947, and Jester was elected in 1946. 

P: Didn't the emergence of the Dixiecrats, the earliest emergence of them, come 

about in this ·.period? Was Texas involved in that at all? 

C: Yes. In 1944. Of courseDorothy, all of this happened while I was overseas 

and I know nothing about this except what I've read and heard but-- there 

was a big question back at the 1944 Convention, as I'm told. The group-- well, 
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they were going to support Mr. Roosevelt, and Mr. Stevenson was a part of 

the very conservative element. He went out as Governor in January of 1947; 

then he got into the race in 1948 for this Democratic nomination to the 

u.s. Senate
P: Was this Dixiecrat element in Texas much of a factor? 

C: We didn't have the Dixiecrat factor the way SouthCarolina, Alabama and 

Mississippi, and the others did, and on this we would relate to the 1948 

Democratic National Convention, which was held in Philadelphia. 

Many of those states I just mentioned got up and walked out when Mr. 

Humprey made his speech on Civil Rights. But to the best of my recollection,

the Texas delegation did not. I would say that in the Texas delegation, the 

Dixiecrat movement did not predominate. There was a great Dixiecrat feeling 

and all this group did embrace Coke Stevenson.

P: Any other thing during that political campaign--incidents that happened? 

C: No, you had a case, Dorothy, where most of your major newspapers in Texas 

had endorsed Coke Stevenson.

P: Why? 

C: Well, conceivably, a couple of reasons. Number one, I suppose, the fact 

P: 

C: 

that he was considered the conservative in the race. The most conservative.

No liberal press in Texas at this period? 

Well, Mr. Johnson was supported by Frank Mayburn at Temple and his paper 

there; and the Mayburn'sat Sherman--the ShermanDemocrat. And also 

to the best of my recollection by Mr. Houston Harte from SanAngelo with his 

papers in Paris and Denison and around over the State. And Charlie Woodson 

at Brownwood. Charlie had the paper at Lamesa and Del Rio besides Brownwood. 

And he also owned the paper down at PortArthur. And there were a few little 
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independents around. We had a second newspaper at Bryan at that time--the 

Bryan Daily News--that supported Mr. Johnson editorially. 

But that support was scattered and very thin. 

P: From the papers you named, the big city papers in Texas were not endorsing 

or at least not for Johnson? 

C: That is correct. 

P: I started a minute ago to ask you if there were any other incidents that 

happened during the campaign. Or issues that arose that were controversial? 

C: Well, Dorothy, we finished up the first primary which according to my 

recollection was about the first Tuesday in August, with the way it was 

set up at that time. Coke Stevenson led Mr. Johnson by 71,000 votes, and 

I'm not sure that I recall the third man in the race who did attract some 

votes, but I believe his name was Dan Peddy. Great numbers of folks over 

the Statewere saying that 71,000 votes were just too much to make up in a 

run-off. We were to have this run-off election, the second primary, four 

weeks ftom the day of the first primary. 

Well, everybody worked extremely hard during the four weeks time, and 

I speak now only of the6th Congressional District, because that's where 

I was working day and night with different county leaders, precinct leaders.

We had a meeting once a week of our county leaders to try to shore everything 

up tomake sure that we carried our load as far as the 6th Congressional 

District was concerned. 

I remember on election night Stevenson quickly jumped out ahead. because 

the Dallas voteswere always the first in. Voting machines come in quickly. 

They were largely for Stevenson and he quickly built up a 20,000-vote lead, 

and it just looked like everything was over at that minute. In fact, I 
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remember the story was told over the radio that Mr. Stevenson was at his 

ranch out from Junction, and had gone swimming listening to these election 

returns. Then the returns, as they continued to come in, started going back 

the other way. They dropped down to 19, 18, 17 right on down to where it was 

just nip and tuck. I remember them saying that Mr. Stevenson, when things 

started dropping, got out of swimming and started to Austin. The lead 

switched back and forth, and this went on for a day or so. 

Then according to your election statute, something like three days 

later, you have the official canvass of the vote. These reports at this 

minute were the unofficial tallies Nothing is official until you have the 

CountyDemocratic Executive Committee come in and certify each precinct. This 

has to be done by checking the tally list from each precinct. In many 

instances, I served as a County Democratic Chairman, and have presided over 

a numberof these official canvasses, and I know it is very easy to write 

down 257 when it's supposed to be 275.or vice versa. 

These figures are transposed from a tally sheet onto an official sheet, 

and this is where these mistakes happen. And I remember Mr. Johnson's 

calling one time at this canvass period, going over the different counties--

we had eight counties in the 6th Congressional District at that time--with 

me and of course they would ask each of us district leaders to know"every-

thing that was going on in the canvass and to have some of our people at 

these canvass meetings to supervise and look over and make sure that it was 

done correctly. 

And I thought I knew everything that was going on in our eight counties 

of the 6th Congressional District, but Mr. Johnson told me about one in Leon 

Countywhere it was 25 votes off--something that was in our favor--and this 

hadbeen recorded wrong unofficially. 
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P: How did he know that? 

C: Well, he just goes into great detail on manyof these things. He was telling 

me things about my county that I ought to know, that I didn't know. I think 

in Brazos County we ended up losing one vote on our official canvass off our 

regular initial report. 

P: What county contained the questionable--

C: Jim Wells County. 

P: That's not close to your area?

C: Duval, Jim Wells County, down-- way down. That was a part of the 14th 

Congressional District down in that area. 

P: This of course proceeded into a court fight. There were many charges of 

stuffing the ballot box, resurrecting dead people, onto the ballots. Do 

you remember much or recall--

C: I do not. I mean, I remember generally, Dorothy, what was reported and 

what was said. And these things. 

P: You didn't see any instances of this? On either side? 

C: No. My recollection is that Mr. Stevenson took this into every court 

there was from the Justice of the Peace to the Supreme Court. He took it 

into Federal District Court, and every court ruled in Mr. Johnson's favor 

from that standpoint. 

Now, one precinct that I read about, 1 suppose I can say I know about, 

was out in Brown County, in Brownwood, in which one box in a separate court 

action between two candidates there--two local candidates. One box was 

thrown out because of the manner in which the polling had been conducted. 

And that one particular. box had a 200 or 300-votemajority for Mr. Stevenson. 
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Well,with that being thrown out, Mr. Johnson gained this much. Now

that was never taken into the official tally, and I have been told that there 

were other instances where there was no question but what Mr. Johnson would 

have picked up another 1,000votes by different boxes being thrown out. 

P: Does this mean contesting these boxes? 

C: Yes. Nowthe one I was talking about--as I say, this contest. We had 

nothing to do with it. It was strictly among two local candidates and a

court did throw out that particular box. It was voting in a country store 

and they didn't have marked off proper limites where people meandered in and 

out and watched the other people voting; along this line, that was the grounds 

in which that box was thrown out. 

This was like a football game where you lead 7 to 6. We were always 

ahead, and there wasnever any point, I'm talking about when the final votes 

were in-- we were always ahead so the court action was always-- the attempted 

court action was Coke Stevenson towardMr. Johnson. When you win a football 

game 7 to 6, you don't contest it. You don't go back and question because 

you are ahead. But I think that if it had ever gotten to the point where 

Stevenson was ahead, then I think, from what I'm told, we had sufficient 

evidence to contest it ourselves. 

The main thing on all of this was that the State Democratic Executive 

Committeemeeting in Fort Worth heard all these claims and charges. They 

heard, they questioned; the Credentials Committee had the-- the complete 

Committee--StateExecutive Co~~ittee--voted and seated, and they selected 

Mr. Johnson as the Democratic nominee. They went over everything that 

Stevenson and his attorneysand everybody claimed, and anything they tried 
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to show. But he was officially selected by the StateDemocratic Executive 

Committeewho at their Convention in September of 1949, in their official 

canvass of Stateoffice--this is what they were doing. And they certified 

Mr. Johnson as thewinner and the Democraticnominee. 

P: Do you believe that there is any truth to the statements that the Truman 

Administration may have brought any influence to bear on this decision, 

because they preferred the more moderate Johnson to the Tory Stevenson?

C: I don't think so. I mean I know nothing in that area, but I don't think 

Mr. Truman wouldhave had very much influence with the StateDemocratic 

Executive Committee.

P: Did Johnson in his campaign take any stand on the Truman Administration? 

C: As I recall, Mr. Truman came through Texas on the campaign train, and Mr. 

Johnson rode with him part or all the way through Texas. I've forgotten 

the exact distance, but he was with Mr. Truman when Mr. Truman was in Texas 

.campaigning. 

P: Wasn't this the first use of helicopters by a candidate in Texas? 

C: I think that's right. 

P: Do you want to talk aboutMr. Johnson dropping out of the sky in these 

helicopters, really sort of aweing some of the country?

C: Really used to generate a lot of interest and stimulate crowds. 

P: Mr. Stevensondidn't use them--

C: No, he traveled by car. 

P: Anything else on that Senate campaign, or as it developed into the 

Democratic Convent. ion? 

C: No, I don't believe so. 

P: Did you go to that Convention? 
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C: No. I did not go. I was not a delegate and I didn't go. 

P: Did Mr. Johnson? 

C: Yes. He and Mrs. Johnson were there. 

P: As delegates? 

C: I don't remember. I just remember seeing their picture in the paper--being 

there. 

P: As you have said, you were appointed U.S. Marshal in 1949, I believe, wasn't 

it? 

C: Right. 

P: Is your political activity curtailed as a U.S. Marshal?

C: Well, I had been elected to the CityCouncil at Bryan. I was a member of 

the CityCouncil at Bryan, I guess,had been elected in, I think, April of 

1949. Resigned that in July and that was it. 

P: You weren't participating in any of the national politics--

C: No. 

P: Or on Lyndon Johnson's--

C: No, and the only other thing-- I was elected Brazos CountyDemocratic 

Chairman and this was immediately when I came out as Marshal in 1954. 

I was elected Brazos County Democratic Chairman and served that until 1959, 

when I moved to Austin. 

P: And you didn't attend the 1952 Convention in Chicago? 

C: No. 

P: Or participate in any delegation activities toward the Convention on the 

issues regarding that Convention? 

C: No. BeingU.S. Marshal. you're under the Hatch Act, and I wasn't permitted 

to participate in any political activities. 
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P: You've already mentioned this in your earlier summary, in 1954, when Mr. 

Johnson appointed you campaign chairman and at this time it was for--

C: Five Congressional districts. 

P: This was in 1954 and he was Minority Leader at this point? 

C: That's right. 

P: And was up for reelection, right? 

C: That's right. 

P: You have commented somewhat on your functions. Do you have anything to add 

on that or your work and duties? During the campaign? 

C: You're talking about 19541 

P: The 1954 campaign. 

C: Well, his opponent in this race was Dudley Dougherty from Beeville, Texas. 

Mr. Dougherty was a very wealthy young man. The irony of this-- he had been 

a very close friend and supporter of Mr. Johnson, but for some reason, he 

decided in January of 1954 to contest Mr. Johnson for this Democratic 

nomination. And while he caused some problems, as any opponent would, it 

wasn't really much of a contest. I've forgotten-- Mr. Johnson beat him 4 or 

5 to 1 without really ever making a campaign. The main thing-- my work in 

mid-April on was to marshal our forces in these Congressional Districts. 

This was the 2nd, 7th, 8th, 9th and 6th Congressional Districts in which I 

was working with Jake Pickle. And Jake was the State coordinator on this. 

P: What was the political situation in Texas during that time? Regarding 

conservative element and issues? 

C: Well, Mr. Shiverswas Governor and Mr. Daniel was Senator. And as you stated 

a minute ago, Mr. Johnsonwas Minority Leader of the Senate and had a 

relationship withSenatorTaft who was the MajorityLeader, as I recall, at 
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that time, that was looked upon as a very gentlemanly thing. There was a 

feeling in Texas, also-- Shiverswas still a very popular Governor in 1954. 

Of course, you constantly had what you might say the conservatives in 

Democrats, as I recall-- Ralph Yarborough ran against Shivers in 1954. In 

fact, forced him into a run-off, so there was that constant fighting between 

conservatives and liberals, but at this particular moment,the leaders of 

both factions were pretty well supporting Mr. Johnson. 

P: of your work was funneling back to Johnson reports and memos of 

information as to what was going on in the county and the county problems, 

wasn't it?

C: Well, that was constant. Yes, all along. I mean, that's all the time. 

P: And getting to know the newspaper people and their personalities. 

C: Getting to know the newspaper people, radio. We had very few television 

stations at that time. Of course, you had them in Houston and a few 

metropolitan cities, but other areas I covered--the main thing was visiting 

with radiopeople and newspaper people. There used to be a routine of work 

that you do, both in checking on your county organization and your county 

leader. Visit with them, visit with the newspapereditor, and try to make 

sure that they had up-to-date pictures of Mr. Johnson and that they didn't 

have something in their morgue-- some old picture of him 20 years ago. 

P: Was fund-raising part of this activity? 

C: No. This was strictly political. Strictlymaking sure that you had some 

activity going in each county. Again, like I said a while ago, in 1956

when I took overas StateChairman, even back in 1954, we were trying to 

bring new leaders in tohelp shore up the organization. 

P: You said that this election 1954wasn't much of a challenge. Didn't you 

uncover any frictions or factional problems? 
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C: No. Nothing of any consequence. 

P: Let me go ahead then to the 1956 convention. The Democratic Convention was 

in Chicago, I believe. 

C: Right. 

P: Did you attend this? 

C: Yes. 

P: And would you discuss the issues that did come up and the Lyndon Johnson 

position? On candidates and issues? 

C: Well, we had had, as I mentioned earlier, these real tough precinct fights 

in Texas, which led on to the county fights the next week and on to the 

StateConvention. Then this was held in Dallas. In Dallas, I was selected 

by the Convention, I should say by the Johnson forces, to be Chairman of the 

Delegate Committee. 

P: You did go to this one as a delegate, didn't you? 

C: Right. And I served as Chairman of the Delegate Committee, the Committee 

that selected the delegates to go to Chicago. I had firm support on my 

Committee. You see, each Congressional district selects a person--a man or 

woman--to serve on each of these committees, so I had 21, one from each" 

Congressional district, on this committee with me. And we had strong support 

there to where we could have pretty well selected whomever we wanted as 

delegates. I mean, we did select the delegates. And did report these to 

the Convention. We made the report to the Convention in Dallas, and they 

were accepted. 

And I went to Chicago as a member of the delegation. Now, Mr. Johnson's

name was placed in nomination there for the Presidency by John Connally. And 

at this time Mr. Johnson was not on the floor, because he was a candidate for 

the Presidency. 
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Then when Adlai Stevenson was subsequently selected, Mr. Johnson did 

join the Texas delegation. He was Chairman and sitting at the main corner 

where the Texas standard was. I sat right back of him, and Judge A. W. 

Moursund from Johnson City sat to his right. 

P: What was the reasoning behind this favorite son candidacy at this point? 

C: I don't know. You mean when the thing was wide open--I say wide open; there 

was a good possibility that Stevenson was not going to permit his name to 

be placed again and like many of the others actually start off, one can 

mention ahead of time to get their name before the public in these things. 

You had this period of time after Mr. Stevenson's selection and before the 

Vice-Presidential nomination that Stevenson called on a number of different 

strong people and talked. This was the evening after Mr. Stevenson had been 

nominated. When he entered the convention hall, entered the platform to make 

his statement on the Vice-Presidential situation, Mr. Johnson wasone of a 

group with him, right behind Mr. Stevenson. 

P: Were you with him? 

C: No. I was out with our Texas delegation--the seats were right close to the 

platform, and everyone at that moment thought that Mr. Johnson was going to 

be the Vice-Presidential nominee. It turned out that there were four or five 

othe ers with Mr. Stevenson.

P: Did you think this was possible? 

C: That thought ran quickly through my mind. When he followed right behind Mr.

Stevenson. And then Mr. Stevenson spoke to the Convention and said that he 

had decided not to make a selection and just throw it open and let the 

Convention decide. 
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It ended up that Kefauver's name was placed in nomination. Senator

Gore from Tennessee, and Senator Jack Kennedy from Massachusetts, and I 

think, my recollection is, that the Texas delegation supported SenatorGore 

on the first ballot and supported Senator Kennedy on the second ballot. 

One little thing that happened here. Mr. Johnson sent me to get 

SenatorSmathers of Florida. Mr. Johnson was doing all he could to round 

up vote for Kennedy. And the aisles and everything were all so jammed that 

I couldn't get across to Florida, which wasn't actually too far away fromus. 

I had to go outside of the amphitheater and go around the building and come 

in a different door. I found Smathers and told him Mr. Johnson wanted to 

see him, and to come on and go with me. And he'd walk along a coupleof 

steps with me, and stop and start talking to somebody, and all the time the 

vote was going on. Voting was shifting. As a matter of fact, it was 

beginning to slip away from Kennedy at this minute and going to Keiauver. 

And I would pull Smathers along a little bit, beg him to come on, and I 

finally got him to within about 10 feet of Mr. Johnson. And just went to 

Mr. Johnson and said, "There he is. That's as far as I can get him. Without

breaking his arm or s.omething, I can't get him. He has just refused to hurry." 

Well, by the time Mr. Johnson tried to talk to Smathers about switching 

to Kennedy, Kefauver had already sewed up the Vice-Presidential nomination. 

Now, Mr. Johnson made a seconding speech for Kennedy on the Vice-Presidential 

nomination. 

P: What in your opinion was his reason for supporting SenatorKennedy? 

C: I don't know.' I just felt like he was the most capable, able, attractive--I 

suppose. We had had adelegation caucus, and this was what this group came
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up with. This was underthe leadership of Mr. Johnson and Mr. Rayburn. 

P: Perhaps a regional balance? 

C: I do not know. 

P: Was Johnson ever in consideration for the Vice-Presidential candidacy? When

you got back into the delegate caucuses? Did he indicate that to you? 

C: No. He was not nominated. I don't know that I ever had any direct conversa-

tion on this. I think the general word was that Stevenson had talked to six 

or seven different ones, and just told them that he didn't want to make a 

choice, that he was going to throw the convention open. But Mr. Johnson 

was not nominated for Vice-Presidency like he had been nominated for the 

Presidency. 

P: Did the Texas delegation switch on the second ballot from Johnson to 

Stevenson? 

C: That's my recollection. Wait a minute. I'm sorry--I jumped too quickly. 

Did they switch on what?

P: In the Presidential balloting, after they had committed themselves on the 

first ballot to the favorite son candidate, Johnson, did they switch to 

Stevenson or did they hold-- ? 

C: I'mnot sure they ever got to. I think the thing got down so far and 

Stevenson had it before we ever had the opportunity to switch. I think it 

was declared unanimous or something on the thing to where-- I don't know 

that Texas was ever permitted to switch. 

P: Was there any consideration that if it went past the first ballot, that they

would go to Stevenson,or was this acceptable to the Texas delegation? 

C: Well, the understanding we had was we would have a caucus of the delegation 

after each vote, and just go one vote at a time. You see, the 1956 Texas 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



CLIFTON C. CARTER--28

Convention instructed this delegation to place Mr. Johnson's name in nomination 

as the favorite son. And actually we were committed to him by the unit rule. 

P: Right, but the favorite son candidate can then release the delegation--

C: That's right. 

P: Had this been discussed at all? To your knowledge? 

C: No. 

P: Do you remember any other anecdotes of the 1956 Convention? Or at the State

Convention earlier? 

C: No. The Conventionhad gone very well in Dallas. The StateConvention, 

of course and then it ended in almost a big hassle over-- We had wanted 

Byron Skeltonwho had been a leader of the loyalist liberals as national 

committeeman and wanted Mrs. Lloyd Bentsen Jr.to be the committeewoman. 

And the liberals who had joined with Mr. Johnsonrs group in carrying the 

precinct conventions accepted Skeltonbut would not accept Mrs. Bentsen. 

P: Why?

C: They wanted Mrs. Randolph from Houston. It ended up that they insisted so 

strongly on this that it was never put to a vote, but was finally decided 

to withdraw the thought on Mrs. Bentsen, and go ahead withMrs. Randolph, 

which was done. And Byron Skelton and Mrs. Randolph were elected Committee

members--Natioml Committee members. 

P: Why was Mrs. Randolph wanted? 

C: Well, she was the leader of the liberals in Houston. And was a symbolto

liberals all over the Stateof Texas. 

P: Anything else 'you remember on this Convention? Any area Irm not pursuing? 

Any issues that came up? 
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C: No, at Chicago we had a Johnson hospitality suite there that served coffee 

and cookies and practically all the Congressional district men that I 

mentioned while ago where delegates and were in Chicago. 

P: These were the same Congressional district people in the 1948 election? 

C: Right. And each of us served tours of duty,you might say, there in running 

this hospitality suite. Mr. Johnson's sisters were there, and each of us 

had so many states that we were trying to make contact with people. And 

we'd get them to come by and have coffee and talk, but frankly,much of this 

was very new to all of us. We did make some acquaintances in some of these 

states. I think some of them operating at the top level like John Connally 

did make some contacts that proved valuable later on. I mean, I was not at 

that level. 

P: Do you know of any of these? 

c: No. I had certain states there, but I don't remember any contactsright at 

this minute. 

P: I was just looking at the Texas support for Lyndon Johnson in 1957 in which 

you were named clerk, or assistant clerk, or Texas administrative assistant. 

I was confused on the title. I think you were operating out of both Bryan 

and Austin. This was a more permanent position than your previous campaigns? 

C: Yes, and I think I misstated a date while ago. 

P: Did you say 1954?

C: Let me correct myself on the dates. I think I said earlier that it was 

Christmas of 1956. It was Christmas of 1956 when I stopped at the Ranch and 

talked with Mr. Johnson. And when he had asked me to stop by there. And 

I actually went on his payroll as his assistant in Texas January 23, 1957,

I think I said 1956 while ago. I'm wrong on that. It was 1957, and chis 
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was when I was doing this-- handling his affairs in Texas. 

P: This was really more on a full-time basis, too,wasn't it? 

C: Yes, when it started off it was supposed to be half-time. But every day that 

went by, it became more and more full-time. 

P: Where was the Texas support for Lyndon Johnson during these years? 

This is prior to 1960. 

C: Dorothy, it was scattered throughout. 

P: Did it reflect-- Like labor or--

C: We had friends in labor "and various ethnic groups, and conservative business 

men. It was pretty broad across the board. 

P: I'm not sure if we went over your duties at this point when you changed? 

C: Well, yes, I mentioned while ago just quickly in passing, this was in 

rebuilding the organization. And the second part of this-- Mr. Johnson by 

this time had become Majority Leader of the Senate. And the two previous 

Majority Leaders--Democratic Majority Leaders--had been defeated their next 

time up for reelection, and he was determined this was not going to happen 

to him. You had ScottLucas from Illinois defeated, andErnest McFarland, 

the next Majority Leader, was defeated when he was up for reelection. 

P: Do you think Lyndon Johnson was sort of affected in his approach to things 

by what had historically happened or previously happened? Did he use that 

as a guage or judge? 

C: Well, he was determined not to let that happen, and he was prepared to resign

as Majority Leader ifnecessary to keep this contact with the people backhome.

And a part of my job as I envisioned it and saw it and attempted to do it 

was to try to keep his,thumb on the pulse of the people back home and what 
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they were thinking. In my travels in a period of time 1957, 1958, 1959, 1960,

I averaged about three days a week traveling and spent the night in the home 

of all of our leaders in all 254 counties in Texas. I stayed in every little 

town over the period of time, and visited every radio, every television,

every station, everything newspaper. 

P: And you think Lyndon Johnson felt that previous MajorityLeaders in fulfilling 

those duties had lost their constituency? 

C: Neglected the folks back home. The people in a little county down in your 

home state are proud on the one hand that you have been recognized as the 

MajorityLeader, but they get real upset if you are not looking after their 

little dam project or something down the road. This is what a person has to 

do as Majority Leader. He can't ever afford to get away from the folks 

back home. 

P: He was instrumental during a part of this time--during his Majorityyears--

in passing some legislation that did affect some of the conditions, 

particularly in the Hill Country? 

C: Well, I'm sure he was. I don't recall--

P: Does this concern some of the dam projects that you mentioned? 

C: Well, no, I believe, Dorothy-- he got most of this going and accomplished 

when he was still a Congressman. Actually, back when he was in the 

Congress, he was always considered the third Senator from the Statebecause 

he helped people in many other districts beside his own. While I don't 

necessarily know that he had any designs on one of the jobs as Senator,

I'd say that hewas not unmindful that he was operating all over the State

of Texas. 

P: How was Mr. Johnson thought of within the Texas delegation to Congress? 
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C: Extremely well thought of. Well, certainly as a Congressman. And then when 

he became Senator,he had a very close working relationship with every 

Congressman. As a matter of fact, this was one of the reasons that I always 

felt that our political organization was on a Congressionaldistrict basis,

because he worked so closely with all 21 Congressmen. In anything that they 

were interested in or would introduce in the House, he would take and get 

it through the Senate for them. Any time there was an announcement to be 

made about a federal project or appointment, there was always a joint

announcement between Mr. Johnson and the Congressman involved. 

P: Can you think of anything specific? 

C:Well, this was just every postmaster appointment., every federal project 

approved. I mean I know this because I worked in the office up here. He 

used to have me-- we're talking again about 1957, 1958, 1959 and 1960-- He 

used to have me come up here for two 2-weeks' periods each year to work in 

the office here to get the feel of what was going on so it would be helpful 

tome while I was working back in Texas. And I just know the operating 

procedure on this. Any notification that the office got of a postmaster 

being confirmed or just anything approved, it was automatic standing procedure 

that he would not try to steal the glory of notifying first on this. It 

was always a joint telegram that went out. 

P: Thismuse have been one of the ways in which he did retain the name of at 

least caring for his constituency? 

C: That' s right. 

P: Now I would like to proceed into the 1959-1960 Presidential, or Vice-Presidential 

as it ended up, nomination at the 1960 Convention. You stated awhile back 

that your organizational groundwork beginning with your 1951 appointmenc, 
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in your own opinion, was the beginning of the foundation for the possibility 

of a Presidential nomination in the 1960 election. When did Lyndon Johnson 

begin to consider running for President? Whether actively agreeing to it 

or announcing it, but starting to move and lay the necessary groundwork for 

rounding up support? 

C: Dorothy, this I don't know. I was working on the Johnson organization, and 

we primarily were working for his reelection in 1960 but I say that I 

. was not unmindful of his prospects as a Presidential candidate--nominee. 

However, I never, to the best of my recollection and remembrance-- unless 

it was something that others of us talked about-- He did not talk to us 

about it; in fact the one or two times that I said something to him about 

it, he said, 

"Well let's just try to do our job as Senator on the thing. Let's 

don't worry about that. We're not going to be in it." 

And he told great numbers of his friends this, but no one ever 

believed it or paid any attention to it. 

P: When you spoke of the 70 visits he made in 1959 aboard a twin-engine 

plane-- ? 

C: Beech. 

P: Beech plane that he made with his wife, these were towards electionas Senator? 

C: Yes. That's right 

P: There was no implication-- ? 

C: This was an additional procedure that he used. He always campaigned about

a year ahead of time--extremely hard. It has always been considered very 

good strategy to do most of your homework theyear ahead of time. And this 

was what he was doing in 1959--in the fall of 1959. 
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P: Was he ever in any problem with his campaign funding? 

C: This I don't know. I had nothing to do with that. 

P: Do you have any ideas why Mr. Johnson delayed in announcing his candidacy 

for President? 

C: I don't know anything. 

P: You were still in Texas at this point? 

C: Yes. And of course some friends had started up a Johnson movement in 

Texas. I had moved to Austin from Bryan in July 1959. In Octoberof 1959,

about the 15th of October, a headquarters was set up in Austin to be the 

national headquarters of Johnson for President movement. 

P: Underwhose direction? 

C: Larry Blackman from Mineral Wells moved down there and spent full time on 

this. 

P: Mr. Johnson liadn't indicated that he wanted this? 

C: No, and I'm trying to remember. Dorothy, I think this thing had reached 

a point to where Mr. Rayburn was pushing Mr. Johnson to make his name 

available. Mr. Johnson had kept saying, No , they won't accept a Southerner." 

Something on'othis. And my recollection is that Mr. Rayburn said, 

"Well,we're going to move forward with or without your permission on 

the thing."

And Mr. Rayburn had a hand in this headquarters being set up down 

there. Along with Governor PriceDaniel. 

P: Governor Daniel was for placing Lyndon Johnson's name in-- ? 

C: Yes. He was very much for it. 

P: They talk about the "Johnson Network" coming into play in this sort of 

pre-announcing days, beginning to set up national headquarters around the 
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country. Did you believe there was a Johnson Network?

C: No. I knew from the Blackman operation there that they were trying to make 

contact with people in different other states,but there was no Network as 

such. The only thing--

P: I think this Network they were referring to was more or less Congressional. 

C: Well, I was going to say, the only thing that even came close in my mind 

would be people with whom Mr. Johnson had served in the House or the 

Senate. Mentioning names like Ernest McFarland from Arizona. McFarland had 

been in the Senate .and had been defeated. Barry Goldwater defeated him. Then 

he was out two years and was elected Governor of Arizona. He had, I believe 

it was, J. Ed Johnson, maybe just Ed Johnson out in Colorado that had been 

in the Senate.

Then you had different other ones whom Mr. Johnson had befriended or had 

been close to in his service in the House. You see at this minute,we're 

talking about 1959-1960. He had been in the House for eleven years, I 

believe, just from off the top of my head. And he had great numbers of friends 

in these different states. 

P: I knew they felt that he was the most powerful Leader to put forth this 

time, at least that was some of the Congressional and Senatorial support 

behind him. 

There were -reports that Lyndon Johnson was sending funds to various 

Senatorial campaigns as early as 1958, possibly to encourage support for his

nomination should he decide. Do you think this was true? 

C: I don't know .. I knew he made speeches for Vance Hartke of Indiana; for Ted 

Moss in in Utah; for Gale McGee in Wyoming; Howard Kennon in Nevada. 

P: Were you involved in any of these? 
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c: Just in helping arrange his itinerary in this area. 

P: In March of 1960, I believe you attended the Midwestern Democratic Conference 

in Detroit? 

C: Yes. 

P: This was more or less in place of Johnson, because he did not want to go? 

C: Well, not in place of Johnson, because there were several of us out there. 

There was a delegation from Texas, you might say that was up there. Eugene 

Locke, who has been the Ambassador to Pakistan, Saigon, and ran for Governor 

this year back in Texas. My recollection is that he was the head of this 

delegation from Texas at this Convention. 

P: Mr. Johnson was still unannounced? 

C: Yes. 

P: What was your purpose? 

C: Well, to scout out delegates or feelings, or try to find some friends or 

so:nething. 

P: Did you all set up a hospitality areas at this conference? 

C: Yes. We did. 

P: Were there already campaign slogans and materials being passed out on Johnson? 

C: Well, on Johnson, at that time-- we had little lapel buttons with a little 

Texas hatc and LBJ on it. ! believe they had the slogan, "All the Way with 

LBJ," back at that time. 

P: But again in your opinion, Mr. Johnson had not pushed this furthering of 

his Presidential nomination? 

C: No, 

P: He 

to 

out 

he had not.

had not indicated in 

begin setting up? ! 

to the other states, 

any way that he wanted to have this organization.

have read that when the Johnson people began going 

they found that the John F. Kennedy people had 
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gotten out earlier and in effect signed everyone up. Were you ever involved 

in any of these contacts with other states and was this true? 

C: Dorothy, I remember Detroit there. I talked to different ones and did not 

get much encouragement. Practically all of them were for Mr. Kennedy at 

that time. Like Hobart Taylor that has served on Export-Import Bank and 

served as Associate General Counsel to the President over at the White House. 

He was a Negro from Houston originally. He had gotten his law degree from 

the University of Michigan and lived there in Detroit. He had a couple of 

us from Texas come out to his house one evening during this Midwestern 

Democratic Congress you're talking about. He had a group of top Negro 

leaders there and some one or two labor. This was not the top echelon of 

labor, but many of these were UAW people. And the main thing was he wanted 

us to have the opportunity to get to visit with these people, and we had 

a reasonably good meeting, but we did not make any-- This was in Detroit, 

during the Midwestern Conference. We did not make any converts. I think 

they did have the opportunity to see we didn't have horns, but there was 

little feeling among the Negroes at that time in that area for Mr. Johnson 

or anybody from Texas. 

P: I believe one of the issues that was being talked about at this point was 

where Lyndon Johnson stood on the Medicare Program, and there had been 

conflicting letters to various people in Labor, whether it was in error or 

not, that he had been both at one time supporting and opposing the Bill? 

C: This I don't know. I'm not familiar with it. 

P: Do you know where he stood on this issue? 

C: No. 
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CLIFTON C. CARTER--38

P: Did you turn in any reports at this point as to the advisability of 

Johnson pursuing the Presidential nomination? 

c: No, I didn't direct. We did into the headquarters in Austin there. And we

carried this information back with us. And I must say that I never dealt 

in issues. I usually try to deal with people. 

P: Were you for his candidacy? 

c: Oh, yes. I was from the time I saw him in 1937. Thinking about the President 

then. 

P: Did you foresee in the year 1937 that a Southerner might conceivably have 

a shot for the Presidency? That's breaking a tradition of about 100years. 

c: Well, I wasn't thinking about a Southerner then. I was thinking about 

Lyndon Johnson's being President. And I had talked to him about that in the 

1948 campaign when he was running for the Senate. Like they used to talk to 

county leaders that we weren't just electing a UnitedStatesSenator--we 

were electing a future President. 

P: Did they agree with you on that? 

c: I think this was a general feeling. 

P: In other words, they believed that strongly in the potential of Lyndon 

Johnson? 

c: That's right. 

P: It has been said that in the early part of 1960 that Lyndon Johnson counted

on some of the wrong political figures that had already been committed to 

Kennedy. But that he had strong Congressional support from his various 

Representatives and Senators. And I believe that about this point you went

to Des Moines to enlist Governor Lovelace's support. Is that true? 

c: Well, I was in Des Moines.
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CLIFTON C. CARTER--39 

P: And what happened? 

C: Well, let me go back to December of 1959 for a second. Governor Lovelace 

had requested that Mr. Johnson come out and speak.
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INTERVIEWEE: CLIFTON CARTER (Tape 2) 

Wednesday, October 9, 1963, at office ou ConnecticutAvenue, Washington,D. C.

P: Mr. Carter, when we le ft on the lastt tape, we were in the period of 1953

and '59during the pre-campaign activities of the '60 election. And the 

tape ran out just as I had been asking you about, in fact, a later meeting

in Des Moines, and it was in 1960. And at that point, you began to recall

some activities of Johnson's speaking in '53 and in '59, You particularly

told me of one regarding a Joe Barr in 1958. And I'd like to just turn 

this back over to you, and if you can remember some of those speeches and

incidents that occurred around Kentucky--St. Louia--you mentioned Council

Bluffs.

C: Well,'RURWK\� OHW
V JR EDFN to the Joe %DUU LQFLGHQW I PHQWLRQHG ILUVW

because thatwas along in November of 1953. And I think this Barr incidant 

up some of the little humorous things that happened along the way

the campaign trail ifwemay At this particular time,Mr. Johnson was

in Indiana speaking in behalf of Vance Hartkewhowas at that timemayor

of Evansville, Indiana, and was the Democratic nominee for the United

States Senate. This was a wind-up rally at Indianapolis thatwe're talking 

about and was on state-wide television in Indiana. As Mr... Johnson started 

out on the stage, some of the local helpers--supporters of Senator Hartke--

said, "Senator, when you finish u? your speech,mention a word for Joe 

Barr. He's runnLng for Congress here. He's PhiBetaKappa, a graduate 

of Yale; he'3 a wonderful partyworker--been great. He is our Democratic

nominee from thisdistrict--MarionCounty. We don't think he has got much
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of a chance but if you will, justbecause of the work he has done for the 

partyover the years, pleasementionhis name."

Mr. Johnson said, "Well, sure," and went on out to make his speech,

and as hewas getting on down towards the end. some of them started

holleringout from the wings of the stage, "Don't forget old Joe; don't 

forget old Joe!"

Well, Mr. JohnsonheardBarr's name only one time, and that was when

he was walking out to make his speech to be introduced and Joe's last 

name didn't quickly come to Mr. Johnson. 

the end of hisspeechand the namewould

So, he thought he would  come to 

come tto him. Well, it didnt't

and he startedclosinghis speech again--as a matterof fact, he did it 

three times, hoping that the last name would come to him.. And itdidn't

All the time these supporterswere continuing to holler, "Don'tforget old 

Joe!" So, as itfinally ended up,Mr. Johnson just closed hisspeechout 

with, "When you go to thepolls, don't forget old Joe's running for Congress

from here!"

About a week later on election day, we were in Houston. Mr Johnson

was speaking to the Texas League of Municipalities at the Shamrock Hilton.

Rotel. And as quicklyas he spokewewent right upstairs to the suite to 

start watching election returns. We had hardly got settled in our

chairswhen a phone call came in from Joe Barr from Indianapolis,telling

Mr. Johnson that he thought he had made it,that he was 151 votesaheadat 

thattime, andhe thought it was all over. And hehadwonitbecauseof 

Mr. Johnson's statement the lastnight he was in Indianapolis on that 

state-wide telecast torememberold Joe. 

Dorothy, as I thinkbackabout these, thereare some interestingones

along the line. Christmas in 1958, my family and I stoppedby the LBJ Ranch
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on ourway up to Kerrville to spend the holidayswithmy wife's folks.

This was onDecember 24. Mr. Johnsonhad just gottensome newwrist

watcheswithhis initialson the back of them, andhewaskind enough

togive me one of those watches. We went on toKerrville and has been 

customover theperiodof time, I always calledmy motheron Christmas

Day andwished her the best seasons greetings and thankedher for what

3

she had sent the children for Christmas. And I wound up that conversation

by saying, "And SenatorJohnson gaveme a watchwith his initialson it. "

We11, my mother,mindful of the large family from which we came and the

rather poor timeswe enjoyed and the hand-me-downcustomof old clothes 

and everythingwas thinking that Mr. Johnson hadgivenme one of hisold 

second-hand watches. My mother's responsewas, "Oh son, that's too bad.

Maybeyou canhave the initials filed off." Andas I tried to quickly 

assure her that the most important thingabout the watch were the initials 

on the back, the LBJ on theback, she stillsaid, "Oh son, that's too bad.

Maybe you canhave themfiled off. " I have told Mr. Johnsonthisstory 

several times and told him that itwas almost good enough. notquite, but 

almost good enough tobe sent to Reader's Digest for "Life inTheseUnited

States." I havenot sent it in, but Mr. Johnson didgeta kickout of it

because allof us have gone through these periodsofhane-me-down clothes.

And a situation happened out at the Midland-Odessaone day, 

Dorothy, wherewe had about30,000people there for a big air showand

Mr. Johnsonwas to speak tothem. Thiswas actuallyafter he had become

Vice President. I had beendown there a day or twocheckingall the 

arrangements, andwe'dhad a trailer drawn up thatwe'ddecorated and had 

a public address systemallset--checked the publicaddress system--

everythingwas in perfectworking order. The Vice PresidentandMrs.
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Johnson flew in and landed about twohundred yards from where the speaking

trailer was. I went over to greet them and to accompany them back to the 

setup we had there, which took maybe ten minutes altogether. When we got 

back to the speakingplatform, someonehad taken our public address system

we had. In the tenminutesIwas gone, they hadcompletelydisassembled 

and stolen the public address system. And he had30,000people waiting to

be addressed. Back in thosedayswe alvays carriedanemergency portable 

P.A. systemalongwithus in the airplane,which we quicklygot and 

assembled and he spoke to thisgreat bigmob with a little portable P. A. 

system. 

But we've had these funny little-they're funny now; they weren't very

funny then-happen along the way. Had the one that happened, Dorothy, 

whereGeorge Reedy in defending Mr. Johnson ended up havinghisear nearly 

bittenoff.

P: What yearwas this?

C: Thiswas inDecember 1957. Mr. Johnsonhad spoken-- I believe it was about 

the tenthofDecember 1957--Hr. Johnsonhad spokenat a noonmeeting in 

Waxahachie, Texas. And we had moved on into Dallas where Mr. Johnson was

to speak that night to theDallas Chamber of Commerce meeting in the 

AdolphusHotel. We were stayingatthe Baker. Mr. Johnsonalways stayed

at the BakerHotel. Mr. Johnson spoke that night to the Dallas Chamber

of Commerce, and theDallas Chamber had invitedall the Texas Congressional

delegation to be there,which theywere. Thatnightafter Senatorand

Mrs. Johnson had gone to bed,Walter Jenkins, George Reedy, and I went

down to a restaurantabouta block awayfrom the Baker and had a midnight 

cup of coffeewith a number of members of the Texas delegation. We left 

there and wentback to our hotel rooms. George Reedy did not accompanyus.
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He and I were sharinga room together. I left the door unlocked,

expecting him to come in just any time, and I woke up about six o'clock

the next morning and Reedy still wasn't in. And so I got up and bolted

the door at thattime. About seven there was a bigknock-knockon the 

5 

door. and I got up and it was Reedycoming in. ! laidbackdown and slept 

fifteen or twenty minutes and got up andhappened to look at George.. And

I thought hewas drowning inhis own blood. I woke himup to make sure

he was still alive and tried to figure out themumblings I was getting

from himas to what happened. It turned out that he hadgotten intoan

argumentwith JudgeJim Sewell of CorsicanaStateCourt District Judge

there,who incidentallyisblind--got into and argument over Mr. Johnson's

politicalphilosophyhowliberal he was andasa resultof thisargument

Judge Sewellhad jumped up and had bitten GeorgeReedy's right ear andhad 

nearlybitten it off. Dr. SilasGrant fromHillsborowas present atthat

time andhe put a band-aidonGeorge's earandsenthimonhome. Well,

thewar was so badly mangled it was pumping blood at this minute,

and I knew I had to do something. At thistime, the Dallaspaperswere

not overly generous to us. All I could seewas bigheadlines saying,

ltJohnson aide has earbittenoff in Dallas." And I decided notto even

trust the hoteldoctor because I didn't wantanyof this tobe leaked

out, so I called a doctor friend of mine there in Dallas--Dr. A. C. Henry,

that was fromSmithvilleoriginally-andgot himinturnto call a friend

of his who would keep quiet, and send him to our hotel room. This doctor 

came on up within the hour and had to give George a tetanus shot since

he had beenbittenand thenhe sewed George's earbackup. He had 

hardly finished this--letme say I did report this to WalterJenkins,who

was in a room around the corner from us. We were allon thesame floor
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withMr. Johnson. The doctor had hardly finished sewingGeorge'searup,

and Mr. Johnson s tarted callingforallof us toquicklyassemblein his

suite WalterReuther thatmornin had takenexceptionwith something

Mr.. Johnson had saidthe day before in Waxahachie--

P: Do you rememberwhat it was?

c: I do not remember. The UAW was havingtheirnational convention in

AtlanticCityatthat time, and on the basisofa wire report thatMr.

Reutherhad seen he had takengreatexceptionwithMr.Johnson's remarks.

And this had just come backover the wire service,and I thinkMr. Johnson

hadgotten a telephone call or two about it. He was intheprocessof--

thiswas the reason he wanted Walterand Reedy there; he was dictatinga 

statement to GeorgeReedyand althoughGeorge'sear hadbeen sewed up and 

bandaged, he had hada couple of drops--some vicous matter had dropped on

the collarof hisshirtwhichMr. Johnson, never interruptinghisdictation

toGeorge said, "George, ! told you to put on a cleanshirteach day. 

You've goton that same oldshirtyou'vebeenwearing." We11. itwas a

clean shirt; it just hadhad this drippingon it. Well,we went through

the day, everybodywanting to know what hadhappened to George'sear,and

he told everybodyhe justhita door. 

Andwe wound up thatnight,whichwas a Fridaynight, inFortWorth

where Mr. Johnson spoke to the FortWorth Chamber ofCommerce dinner.

They had a littleover 600present that night,whichisthemost they'd

hadeverup to that moment And about ten or ten-thirty thatnight,

afterwe hadall retiredback toMr. Johnson'ss suite,WalterJenkins

handedMr. Johnson a memorandum setting forthwhat hadhappened to George

and Judege Sewell. Thiswas a pefectexample ofWalterJenkins knowledge

ofMr. Johnson' s temperaments andwhat have you--thecorrect timing, I
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should say of whentopresent somethingand whennot, becausewhile he

was concernedhe was not overly upset about the littlealt.ercation that

had takenplace. Mr. Johnson did tellme latertodrop hy and visitwith

Judege Sewell and try to see that matterswere squaredaway because on the 

one hand, while he did'ntwanthis aidesantagonizingStateCourt District

Judges, he didn'twanthisassistants to be having theirears chewed on 

by District Judges.

But there are great numbers of these things thathappen,Dorothy, as

you go along theway. You always sleepwhen you can andeat when you can

because you neverknowwhen it'sgoing to be the lastyouget for some time.

You end up with a lotof work, a lot of detail. but it's always refreshing

and interesting after you've finished to sit back and look at the various

things, the events as they've unfolded. 

P: You mentioned earlieron the previous tape thatyou had gone on a pretty 

extensive speaking touras early as 1953 for upcoming elections of 

Senators; you mentionedKentuckyand St. Louis--

Well, Dorothy, on this,, tet me go back a second to clarifyor where I 

don't misstate this. In '58,Mr. JohnsonwasMajorityLeaderof the Senate

and was chairmanofseveralothercommittees, anJ was extremely interested 

in the Democrats. Naturally, he was interested in the Democrats retaining

control in the Senate. And at the request of theDemocraticSenate

Campaign Committee, he did speak inabout eight differentareas. Now,

whenI mentionedKentucky, Des Moines, this trip, that was in December

of '59 J whicch I 'u get back to in justa second. But in '53 he was

accompanied byWarrenWoodward onmostof those trips. I didnot make

these tripswith him;WarrenWoodwarddid. And he spoke for RobertByrd

in WestVirginia forVance Hartke inIndiana, for Gale McGee inWyoming,
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Howard Cannon inNevada. Itseems tome therewere a couple more; I 

can'trecallthem just off-hand, but thesewere the notableones. Ted

Moss inUtah.

P: Was Mr Woodward on the Johnson staff?
volunteer 

c: No, he was inHouston, He wasworking for a savings and loanassociation

in Houston, I believe, and just was helpingout asa volunteer--a former

staff member.

P: Is he presently back in Houston?

C: No, he's in Dallas. He's a vice president of AmericanAirlinesinDallas. 

He was here in Washington asVice President of AmericanAirlines,but he's--

then Los Angeles but now he's in Dallas.

And back to thistripof December '59Dorothy. Thiswas a combined

tripwhere we went to Kentucky, to Missouri, to Iowa, to Arizona, and

thiswas a tripthathadbeen put togetherat the request of theDemocratic

National Committee asking Mr. Johnson to speak at certain fund-raising

dinners and to visi people in different areas. And we left from the LBJ

Johnson,MaryMargaret andmyself. I believemaybeGeorge Reedywas along--

I'mnot sure, but we were going to--

P:. That'sMaryMargaretValenti now?

C: Yes. Hewent to Kentucky first; actually,we had to land at Evansville. 

Indiana, and go by carbecause I believe it was Hendersonville, Kentucky,

where we went to the home of formerSenatorEarlClements. SenatorClements

had askedMr. Johnson to comeby to have lunchwith the newly e lected

governor of Kentucky,NedBreathitt notNed, butha's :tn theimmediate
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past--but the new governor of Kentucky and otherkey Democraticwheels

ofKentucky. We had a very enjoyable lunch ses3ion withthese people, 

and we flew on to a place about seventymiles southof St.Louis that I 

believe as in the area ofBismarck, Missouri. We weremet therebyTony

Buford, who's a long time friend of Mr. Jobnson's; he was lecounsel at 

that time to GussieBush. Tony had a bigBlackAngus farm down inthis 

locationwherewe spent the night. He andMr. Johnsonhad bought cattle

backand forthwith each other We spent the nightwithTonyBuford, and

then flew on into St.Louis the nextmorningwhere Mr. Johnsonspoke to 

a group atSt.LouisUniversity. 

Thatafternoonwe flewover to Hutchinson, Kansas, and Mr. Johnson

spoke to a fund-raisingdinner there. This had been requested by a 

Congressman Floyd Breeding who was running for reelection andit was a 

fund-raisingdinner for himand for theDermocrats of that Congressional

district.

P : Mr. Carter,what were the topics of these in general-- these speeches 

C.C:

across the country?

Basically, it was about the nation's welfare domestically, and to a degree, 

the foreign affairs. I remember Mr. Johnsonused to tell a storyon foreign

affairs. He didn't deal at great length on this. And I've thought about 

this a number of times. In these days it would have been sonice if some

responsible Senator would have said the things these days that Mr. Johnson

said back in that time period. Of course, we bad problems T with Laos and 

some of the others going onin1959, even Viet Nam to a minordegree.

ButMr. Johnson as I said, didn't deal at great length on foreign policy. 

He said that the way the Constitution of this country is written, we have

but one Commander-in-Chief, and that's the Presidentof the United States.
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He's the only person that is responsible for dealing with other nations on

foreign affairs,and he likened the situation to all of us being inan

airplane and flying through some very turbulentweather,with thePresident

of the UnitedStatesasCommander-in-.. Chiefas thepilotof thisplane

trying to bringitin fora safe landing. And heused to saythat, "It

would ill-behooveme as MajorityLeaderof theSenate andas leaderof 

the oppositionparty to go in andbe hitting this pilot over thehead with 

a stickall thetimehe's tryinghis dead levelbesttoland this plane.'"

And I thinkthatMr. Johnsonhas encountered some ofthatthese dayswhen

he has been trying to navigate this country through to a safe landing;

that he hasbeenhiton the head by fr:l.end and foe alike inmany--I say 

friend and foe, I retract that-.. fromDemocrats aswellasRepublicans.

But the majorpart of his speecheswere aboutourdomesticeconomy;

what he felt needed to be done; what had been done; what was being done;

the things thatwere accomplished in theCongresswhereMr.Rayburnwas

Speaker of theHouse and hewasMajorityLeaderoftheSenate.

Butwe went on then from Hutchinson,Kansas, to-.... we landed in Omaha,

which is justacross the river from CouncilBluffs, Iowa. And Mr. Johnson

spoke thatnightata fund-raisingdinneratCouncilBluffs thiswasat 

the request of Governor HerschelLovelace ofIowa. GovernorLovelacewas

thereand introducedMr. Johnson. After speakingthatnightwe flew on 

in to DesMoineswhereMr. and Mrs. Johnson spent thenightwithGovernor

and Mrs. Lovelace at the Governor'sMansion.

The next day Mr. Johnsonspoke to some serviceclubat noon--Idon't 

know whether it was the Lions' Club, but he spoke to some group there. That

afternoonhespokeout atDrake University to a group of students. 

Mr. Carterwas GovernorLovelacealready committedd to JohnKennedyat th:l.s 

point?

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



11

C: No, hewasn't't committed to anyone. Apparently,what hewas doing atthat

timewas invitingthe differentones--different possibleDemocratic

Presidentialnomineescome by andvisit in Iowa and spendsome time

with him. I remember GovernorLovelaceat that time tellingme thathe had 

had SenatorJohnKennedy--had himcome out for theIowa-NotreDame football

game in whichNotreDame had decisivelydefeatedIowawhich the governor

andSenatorKennedy had needled each otherabout. Myrecollectionis that

he had all--SenatorSymington, SenatorHumphrey, and all-.. come by. 

ThatnightafterMr. Johnson had spoken to the Drake group hewent

over to Mrshalltown, Iowa, and spoke to the HotelTall Corn thereat 

their fund-raisingdinner. GovernorLovelacewaswith himat all of these

appearances. We went back intoDes Moines that nightand againspent the

nightat the Governor'sMansion.

We leftat ten o'clockthenextmorningwewere flying in this twin

Beech--. Now, JudgeMorrison and his wifestartedout withus, but they

leftus inSt. Louis. Theywere not along withus on the restof this

trip. We leftDesMoinesat ten o'clock that morning to fly to Phoenix,

Arizona. And on thispartof the tripit wasMr. andMrs.Johnson George

Reedy, Mary Margaret Wylie and myself. We flew first from Des Moines to.

Amarillo, stopped and regassed and ate a sandwich, took on off for Phoenix.

Wewere due there ateighto'clock theirtime thatnight for a dinner--

fund-raisingdinner thatGovernorMcFarlandwas sponsoring. We ran into 

considerable turbulence overNewMexico and Arizona. Therewereseveral

electrical stormswe ran in and out of; atone point,we bad to have the 

oxygen on. And it seemed like that we flew and flewan flew for just

hours and hours. We had been given anestimated arrival time and when 

that time came andwe had been flying an extrahour-and-a-halfbeyondthat,
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everyone was a little apprehensive as to really where we were and what

was going on andconcernedabout thehighmountain ranges out there.

Butwe finallydid get to Phoenix andrushed in to thehotel where the

dinnerwasbeing held. andMr. Johnsongot there justbarely in time to 

be introducedand speak.

We left therethenextmorning and came on back to the LBJ Ranch,

but thatwas oneweek of speech-making inDecember 1959.

?: Did you, asassistants--thegroupof you thatwas a part of the Johnson

staff--sortof feel any of the peopleout as to their consideration of 

Johnson for thenominationof thePresidency?

C:: I don' t think,Dorothy,, we made anyconcertedeffort orcampaign, but I 

wouldsay thatwe were--and I'll speakonly for myself, I was not unmindful

of any nice words thatanyone had to say about Mr. Johnsonand hoped to 

develop friendships thatcould be followed up on andcheckedback with. 

?: You didn't seek any commitments at this time?

P: To come forward in this time span alittle further, Mr. Carter, in early 

1960 therewas a charge that Lyndon Johnsonwas usingpoliticalblackmail

to recess theSenate until after the convention, and thenbringitback,

usinghis powers over the passagesof the issues on handwhich wereMedicare

and MinimumWage. Do youbelieve there's any validityin this charge?

This was in order to cementpossi.ble backing for hisnomination for the

Presidency.

C:: Dorothy, of course, I was inTexas, and I have no immediate knowledge of 

that. I remember some oof his criticsback at that time sayingsomething

along this line, but I don'tbelieve any such thing was done. It would

justbe my evaluation that there'snothing to it. 
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P: Did you youthe1960convention?

C: Yes. I attended intwo capacities--, as an assistant to Mr. Johnson,

and, two, I was an electeddelegate--partof the Texasdelegation.

P: Did this lend any conflict--

c: No.
P: --withhis nomination?

C: No, because the Texas delegation hadbeen instructed to unanimouslysupport,

to place hisname innomination for the Presidencyand to supporthis

candidacy until it was released. 

P: Did thisrecieve Lyndon Johnson's blessing, that the Texas delegationwas

going to nominate himas "Favorite Son" and back him'? 

C: Well, it depends on how youmean "his approval. " I mean, he did not 

condemn it. Let's go back--Ihave forgotten theexactdate that he 

announcedhis candidacy, but this action was takenwithouthis being

present. Thiswas in Austin in 1960 at theStateDemocraticConvention.

Itwould have been in June 1960. This action was taken with or without

hisknowledge, I don'tknow.

Was there any resistance to this--toplacinghis name innomination by 

theTexas delegationamong themembers?

P: Whatabout other Texas politicalfactionsat the state convention?

C: As I recall,Dorothy. the 1960 convention wasnot unlike most other Texas

conventions, and I think other stateconventions. You hadcertainrump

delegations there that were outside the auditorium,who hadhad appearances 

before theCredentialsCommittee. I know a group from HarrisCounty and 

from one or two other counieswhere they had claimed that theyactually 

had won their county convention, but the CredentialsCommittee, ingoing
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over these, haddecided infavor ofcertain delegations whichdoesnot 

include the one or two hundred. whatever number itwas, that tookup a

standacross the street from the Civic AuditoriuminAustin. But I 

think,as I recall, the votewas about 95 percent for theendorsement of 

Mr. Johnson in the Stateconvention.

P: How many delegationswere thrown out on credentials? 

c: Well, Dorothy, I wouldn'tputitin thatwording. As I recall, therewere \. 

about sixor eightcontestingdelegations. I don't thinkanyone was thrown

out. Thosewho hadbeencertifiedas the winners, I believeinmost instances,

were theones that were eventually certifiedby theconventionas a whole.

I don't believe thatany of the rump--to the beatof my rrecollection, none

of the rump delegationswereseated.

Were they favoring another candidate? And. also,whatothercandidates 

werementionedat theTexasState CO~lention? 

C: I can't specificallyrememberwhether theyfavored anothercandidate; I 

thinkthat if theydid, it probablywould have been SenatorKennedy.

P:P This would probably be the liberals ?

C:: Yes. And, basically, at the convention no othercandidatewas mentioned

butMr. Johnson.

P: At the 1960conventionwhichwas in Los Angeles,J it was said that: Kennedy

really controlled--John Keennedy reallycontrolledtheconventionand that

Kennedymoney had flowed and obtained a sizeable,or had reached a sizeable

influence. Do you think that thiswas so?

C:
'..I Well, you always hear those charges. I never saw any of itchangehands,

and I don't know. I certainly couldn'tstateit as a matterof fact. I 

would say that therewasanabundance of Kennedybanners and hats and

balloons and everythingelse; I'd say that they were not lacking in anything. 
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It seemedto me thebiggest tactic that was used there was the bandwagon

theory. Itseemed to me alsothatMr.Kennedywas aided and assistedby 

the press to a degree on this. We used to have our staffmeetings in the 

evening to tryto take a hard count ofhow many delegateswere for whom,

and the best we'd been able to ascertainwas always 150 to200votes under 

what the presswas reportingat thatminute that Kennedy already had. 

Thiswas always hard to understandbecausewe hadpeople swearing to us 

on the one hand that theywere not supportinghim, and yet the press was 

carrying that certainstates were. In the severalinterveningdays after 

the openingof the convention, it seemed that some of the stateswere 

hustling to try to hurryand get on the bandwagon that they thought they 

were going to miss if they didn't jump onquickly.

Do you remember which particularpapers that these were?

. C: No. ! think this was a thing justgenerally--whatI' doing here e is makin

a personal observation. I remember talking to my friend Art Edsonwho

was a featurewriterfor theAssociatedPressat that time; SanderVanocur

of NBC, I mentioned this to; and theysaid, "Well, thisiswhat it'sgoing

to be." That's the way it did end up. 

P: They were stating projections as the way it was.

c: Well, that'swhat I gathered.

P: Why do you think thiswas so?

c: I don't have any idea. 

P: Would you say thatKennedy--

C: I don't imputeanymotive; I don't anything. I think this is these people 

trying to be ahead of thenews--Imean, to tryto foretell what is fixing

to happen.

P: Wouldyou say thatKennedy did control this convention not only interms

of nomination but the platformand credentials?
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c: It's hard to say that he totally controlled it. He did have a closeally 

and friend in Paul 3utler who at that time waschairman of the Democratic

NationalCommittee. Knowingtheway these thingsoperate, I wouldn't be

surprisedbutwhat the Kennedy campwasn'tconsulted about various speakers

and different ones.

P: At the convention, do you recall the events of the nomination and the 

consideration of Lyndon Johnson for the Vice Presidency?

c: Well,Dorothy, as ! recall the Presidential nomination was on aWednesday

night. Of course, the different candidates had been placed in nomination; 

they had SenatorKennedy, Senator Johnson, SenatorSymington,Adlai 

Stevenson, and there were a few other favorite sons placed in nomination.

But as they got downto the balloting, the serious part of it was between 

Kennedy and Johnson. And also, as I recall, I think it was down to Wyoming

whenMr. Kennedygot enough votes to put him over the needed requirement.

One littlesidelight on this. One of the states I wa9 doing a little 

coordinatingwithat this timewas the StateofKansasand the Stateof 

Kansaswas under the unit rule in voting their delegation. And I hadbeen 

able towork out an understanding with the Symington delegates in the

Kansas delegation that their delegationwouldeithervote for Johnsonor 

Symington, although the governor of Kansas--Docking--wasall for Senator

Kennedy. Infact, his son was working forSenatorKennedy on the Kennedy

staff. Butwe had caused them to go into caucusat the time thisballoting 

was going on for the Presidential nomination. It ended up Kansas never did 

get to vote as Xennedy got thenooination, he cause they uere held out in 

caucus by the Symington-Johnson delegates trying to get the matter resolved. 

At the same time. th~ governor ';las tr'j~.ng to get it resolved in favor of 

Senator Kennedy. And I frankly was off the floor back keeping an eye on 
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this Kan333 caucus 3S the ballotiu3 was get~ing along. and I ended up 

seeing t~e final ,(';yoming vote.J--~a-.;v t:his on a t~1~'\7i3 ion set inside the 

hall. <E'h.:H: was on Wedne3day night. 

?: Did tb.e Jnhnson staff have any of this elab~r3t:e communication natworl: 

set up? 

G: lIe had a telephone 3y3~em, Dorothy, and we had some walkie-talkie radios, 

but we didn't meet with a great deal of success with the walkie-talkie 

radios. I don't believe the equipment in 1960 was as sophisticated as 

today, and as a result we had considerable interference from metal girders 

in this colosseum. We never knew when we'd be able to hear or read someone 

with a radio even just a few hundred feet away. 

:?: The fl')or of that convention was pretty mobbed, wasn't it? 

C: Yes. 7hen on L~ur3day, according to what I've read in the papers and booKs. 

there l/ers sone discussions that transpired beti: ... een Nr. Kennedy and llr. 

Johnson and Hr. i':oayhurn and others t at which r , ... as not a party to any of 

this. I had no k:liY...,ladge of llny of this. I got T,.V'ord at about 3 :30 that 

;lfternoon--chio ';1Zl3 Lh~r3day afternoon-.. that Mr. Kennedy was going to go 

on televiaion a,: £'':):.1::: o'clock and announce that he had asked l-lr. Johnson 

to run with him .:.13 t:1e Vice Presicenti.ll candidate, and Ur. Johnaon had 

agreed to this. 

?: You were not present late that !-1eo\.le3:LiST night during the period when 

supposedly H:'. Johnaon was app::oached hy Robert Kennedy? 

C: No, I was not. And I don't know when. In fact, I was under the impression 

that it happened Thursday morning. I mean, I was not present period at any 

of that. 'But }'ir. Kennedy did have his four o'clock press announcement, 

and did announce that Hr. Johnson was going to be his running-mate.' ¥r. 

Johnson made his 3cc:ept3nce 3peech that night--well, r'm mistaken here. 
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He was nominated that night t ~nd the next , .. ight he made his acceptance 

9?eech and }ir. Kennedy made his ac':cr'tance 3?eech in the Los An~ele3 

ColoSJeuID a snd then everybcdy moved off to get down to the campaign. 
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-:;. Uas the 1:)60 convention one of the first that s~3:i:'t:ed late in th.e evening 

to accommodate television? 

C: Dorothy. I'm trying to thiru~. I don't think so. I did not attend the 

1952 convention, but I remember watching it on television and it was in 

the evening. Of course, it was from Chicago. IThat they always try to do, 

and I say "they". I'm talking about television advisers on conventions, 

try to suggest that you have the best part of your programming around nine 

or ten o'clock Eastern Standard Time. You have to tfork your time out 

accordingly. Like Hhen \ole ,,,ere in Los Angeles for the '60 convention. we 

had to be three hours c3rlier than we normally would have been to start 

. ., . 

.3 convention. t-le were st3:!:'tin~ at five end ail: o'clock in the afternoon 

out ehare, mainly crn~ingback to the Hi&~est and the East on television. 

Jo you recall any oth~r events surrounding that ticket? The Lyndon Johnson-

.john :<enn~dy ticket hr!.n3 thet ca:l'1el1.t:i"n? 

:lo. As 11.'39 ~een written in a book on this thing, these events transpired 

so quicltly that it C'!('m caught Lyn;:ia Bird off balance. She was out at 

Disneyland when they ~ere finally able to locate her to tell her to get 

back, that her father (laS acceptin,; the Vice Presidency. But we had so:ne 

of our friends that ~lere upset bec;:,u:;e he had .<!!cepted this nomination. while 

most of his friends understood that it was a thing that he ought to do; 

that he wOI..lld ad~ strength to the tii!ket. As I recall, Nr. Kennedy bad 

gotten aroen!:! 3:10 votes for the nomination, and ~j:r. Johnson had gotten over 

400. And this ~~s indicative of t~e str~ngth that they had across the 

country_ 
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P: Do you thi~~ John Kennedy needed him to win the election? 

c: ~-1ell, 3S it turned out, I think it uas proven by the election results. 

I think it was just a matter of TeX3S as one, and then there were several 

other states there--a number of the border 3tates--that were carried that 

I would rather doubt that Mr. I~nnedy could have carried with any other 

prospective candidate, or any other candidate that was on the scene at 

that minute that was we 11 known. 

P: Why do you think Lyndon Johnson acceptedtne Vice Presidency? 

c: Well. Dorothy. of course that's a hard question. something that only he 

could answer. But I would presume it was one of several--l mean. not one 

of several, but several contributory factors were involved there. One. 

he felt like he could be of further service to his country. Two. he could 

be of further service to his party. And three. he had achieved a magnificent 

record as Majority Leader of the Senate--his record was unsurpassed. 1 

think, in the history of the united States Senate. And in this job of 

being Majority Leader--it's a real tough job. Every day it's a different 

ball game. You have to put together a diff~rent combination of votes of 

Democrat~ and 1epublicans to try to get need~d legislation passed. and you 

have to treat each of the other Senators like they're all prima donnas. 

It's a very tough, nerve-wracking job that ~~r. Johnson had carried on for 

some six years or so at that time. In ray own opinion. the law of averages 

would have dictated a nave. if nothing else. And I think for these 

different reasons--I think these were probably the major considerations, 

although as I say this is just my personal evaluation. Mr. Johnson has 

never addressed himself to me on this subject. 

7: Do you think it might have been possible that Mr. Johnson could have run 8S 

"President following an eight-year Administration by Joh:c ~annedy? lias this 

a possible considerati~n? 
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c: Oh, I'm sure th3t he ,~as not unmindful of i;hat ll :11though I don't know that 

that was a major c:>nsideratio:l, ~ecaU3a 90 many things can happen 1.0 au 

eight-year 3pan. 

?: ~a3t wag the situation in Texas regardi:lg Lyndon Johnson keeping his name 

in the Senatorial election and as th~ Vice ?residential nominee? 

c: Well, most of his friend;] were delighted about this, because he yas either 

going to be Majority Leader or Vice President, one or the other, in all 

likelihood. John Tower was running against him at that time and was the 

Republican nominee for the Senate, and Mr. Johnson did not make a speech 

in that Senatorial contest. Came back to Texas the last couple of days of 

the '60 campaign. I've forgotten the margin by which be defeated John 

Tower, 500,000 or 600,000 votes, something like that as I recall; so the 

Senate seat never really was in jeopardy. 

?: The press was pretty hot on this issue, weren't they? 

.:::: Dorothy. I don't remember them being hostile about this point. Of course. 

this l~as an issue that the Republicans tried to raise and tried to stir u? 

trouble about, but I consciously don't remember it having ever gotten off 

the ground. 

P: The liberal factions didn't raise any question on this at all? 
C: No, the liberal factions were working right with us on the campaign, because  

they wanted to lee the Democrats win; they wanted to see John Kennedy 

President. And I re~!!".ber them working right hand-in-glove ,lith us on 

the campaign. 

?~ As soon as the convention was over and the t.i~kat U:lS established as Kennedy 

I' • ... . 
and Johnson, what were your functions aS3i3ned tc ''l€ for this campaign? 

i·!r. Jolin30n got Gerald Mann from Dallas. fonner Attorney C-eneral of Texas, 

to serve as campaign manager for the Kennedy-Johnson ticket, and I 3erved 
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as his chief of staff, served in an office r~ght uext to htm, looking 

afte~ th~ d~y-to-day operations of t~e c~?ai~ t~cough the 3t~te • 

. ?: Primarily in the state of Texas? 
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":;: Yes, rrr:.! activities ,.Jere confined tot:llly to t:te state of l'e:~s. Ue put: 

together--

P: Let me stop you here. During this campaign, Lyndon Johnson visited every 

state, I ~elieve, in the Union. It was quite extensive campaigning, but 

there have been three highlights mentioned, and I wonder if you were 

involved in a~, of these, regarding the ~hlstle3top tour of the Soutn, 

the ~eting in New York City of the American Liberal Party, or the Adolphus 

Hotel incident? 

~: No, I wasn't involved in any of those directly. Nothing in the New York 

meeting at all eithe~ dtrectly or indirectly. I was involved in the Dallas 

affair, the Adolphus affair, only slightly in that I had helped work out 

the 3r-rnngement3 fo:: th:it meeting. ! ':130; not there i r was itl Austin. So 

my cOrlnection~ with t~:.lt 'tJerc very 3 light '1S 711:3 r:f<.l connection vith the 

SoctherP. tr.ain trip. 3~t I want to tell you one of the little fuO-ny things 

that happened along t11C "riJay. and thb relates to the Southern train trip. 

I got ;1 call f::-om Ed Shelton~ ':.71:10 was in "~3shington working out the 

details 0:: the trai::t trip= and wanted me to get a real live donkey lived 

u? co he taken along 0::1 this train trip. W3.nteri one from South Texas. 

I had gotten hold ofJ:Jdg':! Bibb down at Ea:;le Pas3. TIaXaS, and had gotten 

the .Judge to get us ;1 d.J:l'i,!:ey lined up which he sent up to Austin. and we 

'.Jer<:! gl)ing to some ""3"] try to get it on uIl to H:sshington to put it on this 

train. Thp. plan was that: a': oach uhiselest"P thoy w'Juld unload this 

donkey ::md have pictures madl': of ,eo,:le :lnd children 'tlith. a big Kennedy-

Johnson sign as a background. Well, the donkey was delivered--. Let me 
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back up a secon4. I'm getting ahead of myself. ! got a call subsequently 

fr~ Shelton saying that as this train was being made '.!p, there lJaSn't 

going to as a place for the donkey; that the railroad o=ficials would not 

permit that to go along, so cancel that. So I called Judge Bibb and thanked 

him and told him to just cancel it. £Ie said. '~vell, it's Coo late for that; 

there had already been a big writeup in the local paper about this with my 

picture and the donkey on the front page; you're going to get the donkey 

whether you want it or not." So he sent the donkey to us in Austin. It 

end&d up we had the tru\:!t go back by the LBJ Ranch and leave the do~y 

there; I had no place in Austin to keep him. 

And a month or so after the election, I think, folks from Eagle Pass 

did come back and pick up the donkey. I mean, they did get it finally. 

But the Judge was very adamant about this. He sent me clippings; there 

had been a big writeup with his picture and all~-that this donkey was going 

to be flown to Washington and was going to accompany Mr. Johnson on this 

Southern train trip, a~d that thei~ city and county were going to be 

represented. So the donkey got only as far as Austin. 

But back to your original question. I had nothing more than these 

little side actions on any of it. I had nothing to do with any of it. 

P! ~vould you talk about your activitias in TeX33 during this c&lpaign. and 

regarding ::;era 1 i tiann, the campaign chairman? 

c: ~ell, ~orothy. I think we previously mentioned we had the Johnson political. 

organization by Congressional districts, and the main thing ~e did here was 

to get all of these folk3 into high gear on the campaign. And also to feed 

into thtS.3TOUP, by oatting up different depart~nts, different areas of 

the cacpaign headquarters, those from Lahar, those from the various ethnic 

groups. At the same time, we ~iorked hand-ln-glove with a citizens' group 
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for Kennedy-Johnson, ~hich was made up of those people who could not ~ork 

we were ~o separste organizations. 

P: Who headed this other organization? 

C: A gentleman by the name of Williams from Dallas, and a lady by the name of 

P: 

..... '" . 
P: 

Jean Akin. She's now wife of Congressman Richard Bolling. 3ut those two 

headed up this organization. 

Is that the cigar-smoking Jean Akin? 

yes • 

Was Nr. Hann very active in the campaign? 

c: Jerry was very active in traveling around. Of course. he had a very large 

business of his own that he had to look after. And he usually came to 

Austin where our campaign headquarters were located each Monday, and he'd 

stay there a day or so and then have to be gone. This was the main reason 

that I had to stay primarily in Austin to look after the nuts and bolts of 

a campaign, the day-to-day operating details. 

We mentioned a citizens' cocoittee a second ago, and we di~ try to 

carry on a coordinated campaign. He did go astray on this at one--I say 

3stray--they did go off on a tangent at oae point, which is one of the 

things that helped precipitate the Adolphus confrontation. You may recall. 

the books ~how th3t a citizen9' committee ~an a ful1~?ag~ ad in behalf of 

Kennedy-Johnson. It was a signatory-type ad. And what they had done was 

take a long list of names--a big card file that I believe Bob Clark had 

accumulated over the years of people that at one time or another had 

indicated their support for Hr. Johnson. And the citizens' group ;)~ne out 

telegrams to these people, saying something to the effect that, ''Unless we 

hear from you by five o'clock tomo~row afternoon, we're going to use your 
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signature in a full-page ad in t~~ tallas ~ &~d D£llas Times-Herald, 

supporting the Kennedy-Johnson ticket." Well, it turned out that a 

numbe= of these people were dead, or out of town, and didn't get t~eae 

teleg!"~_t!nt;11a.fre~than.ame3 had already' ilees used. While many of-

them we=e fo~ Mr. johnson, they resented the f~ct that their name was 

used without them having really given formal app~oval. But the R3publicans 

seized on this quickly, snd the thing fomented into the--I mean, ss a 

result of that, it fomented into this confrontation at the Adolphus Hotel. 

P: You vere not present ther.? 

c: No. 

2: Were you involved in any fund-raising actl~t1es in Texas? 

C: No. Mine was out of the fund-raising area. Mine was strictly political, 

strictly trying to get campaign headquarters set up, and the e~lnties 

br~ten down into precincts, and t~~ precincts down into blocs, and where 

~~ had peQ?le canvassed~ and planning for election day activities of 

gettir.g out the vote. 

If I remember correctly, where was some speculation that Nixon might carry 

the stat~ of Texas. 

,~: Yes. In fact, as you recall in t!1e book he .. n:ote on hi3 six disappoi.ntments. 

one o£ them was the fact that he didn't carry Texas in 1960. All of your 

national publications had ~lready ~ritten Texas of£·as being solidly in 

the Nixon column, and he had even learned to believe it himself. But--

?: You never thought so? You weren't worried? 

c! ~ell. r'd worried. I'd always worried, but I never thought that he was 

going to win it. In fact, in September of 1960 Mr. Johnson talked to me 

one day by telephone. This was about the olenry-fifth of September. And 

he asked me how much! thought the Kennedy-j;)!lOSOn ticket was going to -win 
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by" and I said around 50.000 votss. tiell, ho and I talked a number of 

times betwen then and November, and he was always saying, "We've got to 

york harder and do more and win by a bigger nargin than that." As a 

consequence. ~le wers doing mors; 'We we::-e trying to do more. and I think 

each tL~ I talked to hLn thereafter, I raised the estimate a little mo~e 

as to hOi much I thought we were going to win by. I ended up telling him 

I thought we were going to win by 150,000 votes. I should have stuck to 

my original 50,000, because we won by 46,000. 

The Republicans did a lot of hollering about voter irregularity 10 

Texas. I don't think any of this ";1as ever half-way well founded. I think 

we lost a number of votes. I think the :{ennedy-Johnson ticket could have 

yell have lost 100,000 votes in that November election of 1960. The Texas 

ballot that year had a Constitution ~arty candidate listed, and it was off 

the far-right side. Unless a voter marked every column out, then that 

invalidated his ballot, and great numbers of them marked the Republicans 

and most of those off, but did not mark this particular one off. As a 

result, oany ballots were not counted; they were invalidated because they 

failed to mark out this one column. 

~'ihat was the party running for--YJhat office? 

I believe-· 

Did they have a full sl~te? 

c: I fm not sure. ~10. they didn't have a full alate. As I recall, they only, 

had ona or two candidates on the complete ticket. I believe maybe that it 

was just a candidate for governor which, as you would look across the top 

of the ballot, there l-lould be no candidate for President beyond Democrats, 

Republicans. and I expect the Prohibition Party was on there. I dou't 

remember. But the Constitution Party had no cacdidate, and all vas blank 
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much in detail as you cast your ballot. 

P: Do you think that this resulted in Johnson losing more, or--

26 

c: Yes, I think the Kennedy-Johnson ticket could well have lost up to 100.000 

votes on this by ballots that yere invalidated. As I recall, Senator 

Yarborough made several speeches about this at that time on some spot-

checking that he and some of his friends had done across the state. In 

fact, I believe it was his estimate that he felt like the Kennedy-Johnson 

ticket bad lost as much as 100,000 votes by those that had been invalidated 

for not having marked out the Constitution Party. 

:2: Did Roman Catholicism become much of an issue in Texas--John Kennedy' s 

religion--£aith? 

C: I think it was a factor, Dorothy, up until the confrontation he had with 

the Protestant ministers in Houston. I think that was--

?: Was this a trip that you arranged? 

C: I was on that trip, Dorothy, and! had a little hand in this. This offer 

first came to our attention at State Headquarters. We had Johnny Crooker. 

Jr., now the chairman of the Civil AeronautiCS Board. and another gentleman--

his name has slipped my mind right this second, but he's a federal judge 

dawn at Houston now, who represented the liberals, and Jobnny represented 

the moderate conservativ~~. Thr.y were the co-chairmen of Harris County 

for the Kennedy-Johnson campaign. And they called me one day and said 

they had been approached by a Protestant minister group that wanted to 

offer a forum to Nr. Nixon and to lAx. Kennedy to corne speak on religious 

freedom and government operaC!ons. And I pa3sed this on to Jerry Mann 

who in turn passed it "n. to Mr. Johnson'3 and Ill". Kennedy's headquarters. 

Then it was reported back favorably that t~ey'd like to follow up on this. 
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We were naturally in hopes that \n~'d have some friendly ministers on this 

panel. a~d it turned out they didn't permit any of our Harris County 

people ~r anyone el3e to have any h3nd in any part of this thing after 

Mr. Kennedy accepted their iavitati~n. The ministers' association took 

this thing over and ran it lock, 3cock, and barrel as to what format would 

be used; how questions would be asked; and the different other things. 

:row, Mr. Nixon rejected their invitation. but tole from the campaign 

headquarters' standpoint bad felt like that this would be a good meeting. 

And a lthough we were very short of money. we arranged for a pretty good 

network throughout the state of Texas to C4i!'ry thirty minutes of this. 

We also had a tape made of it that we used at other stations where we 

t~re not able to get it live that night. And as I recall the national 

campaign headquarters in Washington took our film and had it shown in 

vari:)us other places ~Jhere it's generally termed l'The Bible-carrying 

3ap!ists l' ~re upset over the Catholicism. I hava been told that this 

film dtd a great deal to t:u:n the tide as far as any religious aspect 

11<:lS concerned. 

I recall one thing. Let IDa tell you this. t100draw Seale was the 

felloH's nati..'" in :'bust<m that was the co-~hairrnan tlith Johnny Crooker. 

":).. That ':vas the liber!ll? 

G: Yes. He was a friend of ;'tIre. Randolph's there, and represented the 

liberal fa.::tion. 

P: I ~a3 going to say--do you recall any other instance surrounding this? 

It was considered a great kind of victory over this particular issue, as 

I r~emher. Is there any other elaboration on that meeting? 

c: 'tTo. 

P: Has Kennedy alone in this? (ir. Johnson didn.'t: h:l"lTe--
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c: No, he was in the hotel; he waS there. In fact, as I recall, the oinisters 

had asked that no Johnson people be around; they ';Ianted this strictly nith 

the Catholic Kennedy himself. I did ease in--I did sit in on it. 

P: Did you feel that they were really kind of trying to get him off balance 

all this issue; I mean, as opposed to being a favorable grotlp,; were they 

really putting him through the fire on this? 

C: Well. I think they were totally nonpartisan, if .Je can use that wording .. 

They were neither for nor against. They certainly couldn't have been 

labeled a favorable group. Now, they were not totally unfavorable either., 

I think they were a very objective group. and I think Mr. Kennedy acquitted 

himself extremely well because when he finished, they, as I recall, they 

gave him a standing 0'/8tioo which made it even more outstanding .. 

Again, this little detail. I recall this confrontation lasted around 

fort}-five minutes. And the unfortunate part, a~ far as the campaign was 

concerned, we'd only ?urchased thirty ~nutes of live time and missed same 

of the little details of it 3S far as the Texas netvork was concerned. All 

this was caught on t~~ tape though, but the people in Texas got the main 

message on what :-Ir. Y..ennedy had to say. 

?: Did Mr. Kennedy make other stops in Texas? You said Johnson only ca:;:e in 

toward the very end. 

e: Yes, loir. Kennedy made--he came into Texas on the evening of September 10th 

at El Paso I Dorothy, and spoke there. Spoke again the next morning, and 

left and went to Lubbock. And I believe it was San Antonio, Houston--and 

this was when he had this sesslon--and went from Houston to AU3tin .and 

spent the night. The n.axt I;JOrning left and went to Fort tvorth, to Dallas 

and h~d a treoendou3 ~rowd. I remember the ?olice est~ted at least 

150,Qoo people there. 
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P: In Dallas? 

c: Dallas. t.7hich I was greatly surprised myself. I l~a9n't sure how ¥Ie 'Were 

going to dr3"'" in Dallas. And Hr. Johnson was with him through this. Then 

when we left Dallas, Mr. Johnson, ! recall, had a speech cot!lllitment somewhere 

else. He had to leave by separate plane and go in another direction. ~x. 

Kennedy went on to Texarkana. where they bad a fantastic crowd.' I remember 

it was estimated at around 200,000 people in the Texarkana. Texas-Arkansas 

area there. And I was alo118 for all this part of the trip. But when Mr. 

Kennedy flew out of Texarkana to go on some place else. we had--I say "we". 

I'm talking about the campaign staff--we had a plane there that we flew on 

back to Austin on. But that was his main trip. campaigning in Texas. 

P: Did you have Kennedy staff people in Austin? 

C: No. The only thing close to this that we had was we had some' advance men 

down a couple weeks ahead of time to work out the details of his visits ~ 

San Antonio, Houston, Austin, Fort Worth, Dallas, and all of these. 

I': 'H110 was this? 

G: Harty Friedman, ~'I7h:) today is an attorney here in t-Tashington. was the head 

of this group. He stationed himself in Austin. He had five or six othel:' 

men with him-I don't remember all of these people •. But I worked with 

Marty Friedman at that time in te lHng him who his men should contact in 

the dtfferent cities,.who would be able to be of help to them. 

P: Wasn't this your area. too? 

c: Yes. But even so, you have to have advance men come in and work details 

out on the exact arrangements, and these were people who had been trained 

in how Senator Kennedy wanted certain things done. Each candidate has 

his awn method of operation, and an advance mau who knows his business knows 

much more than any local laader does on how to achieve maxUDwn results. 
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Speaking of advance men, one phase of this we left out was the Kennedy 

Y;lomen and !.frs. Johnson made a quick trip over Te.."tas in late August--early 

September. The last ~eek in August I believe it was. 

P: Which one of the Kennedy women? 

c: Well, we had Mrs. Robert Kennedy along, and 'We had Mrs. Shriver. Those ttlo 

and Mrs. Johnson and soma of our women campaign people from Tenas. 

P: Jacqueline Kennedy was not--

C: NG. She was not. If you recall, she was still expecting a baby at that 

time. But what these women got into the--actually started the C4mP& tgn 

in Texas, you might say, by being thrown right into the breach while other 

main elements of the campaign, as far as Senator Kennedy aDd Senator Johnson 

~re concerned, while those things were being perfected and worked out, 

these women were able to move quickly and have rallies at the various t~s. 

I remember we had a big rally in Houston and Dallas and Amarillo and El 

Paso, Odessa-Midland area. These were all extremely successful events, 

got considerable publicity. Mrs. Johnson did her usual great job on this 

p'lrt of it. 

?: Has there any friction between the Austin and Boston approach at this time? 

C: No. tie were baSically just given the job of running the campaign in Texas, 

and just try to make sure that Kennedy-Johnson carried Texas. 

?: How "Jas the draw compared with the Democratic candidates. or the Lyndon 

Johnson people--the Johnson-Kennedy people and the NL"Con people? 

C: Row do you mean "the draw"? You mean--

P: Cr~..,d-vise. You all must have compared them. 

c: Wall, it was, and I think the only main one I recall, Dorothy, was in 

Dallas where Nixon had been there ahead of time, had been there before 

Kennedy. And he had drcrtnl something over a 100,000, and this was not very 
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happy news to those of us who study these details, because we couldn't 

help but wonder if this ~asn't almost an insurmountable crowd to try to 

surpass. Rut like I mentioned a minute ago, we were all hugely delighted 

that things did work out so well when Mr. Kenr~dy was there. 

p~ Did Mr. KenneCy evidence any anxiety over the fact that they might not 

carry the state, or there was a question about them carrying the state? 

C: lIe didn't to. me. I wasn't that close to him. I saw him, shook hands with 

him, and talked a little bit to Kenny O'Donnell, Larry O'Brien at that 

time, but none of my conversations were anywhere close on this. 

P: Df.4 you have any conversations with Ken .. '.' O'Donnell or Mr. O'Brien--

C: Just quickly in passing. Just to the effect that I thought we were going 

to carry Te.."(as. 

P: "t-Tho were the members of the campaign staff, the top ones that you remember? 

c: Are you talking about the Texas campaign staff? 

2: Yes, sir. 

ro. , . Of course, Hr. Nann was the top man. And basIcally, I was consdiered the 

number tt10 man in campaign. headquarters. Will Hilson. who was Attorney 

General of Texas at tha~ tine, had a definite place in the campaign 

headquarters. JerrI Eolleman that was then the state president of the 

AFL-Cro'tJss an asaLltanr: cSl:!paign manager. Ills work was. of course, with 

all the labor unions. to get their help and support. And Lloyd Hand had 

an equally important office. I believe Lloyd's job--we had five field 

men working and traveling constantly at that t~, going from county to 

county in their particular areas of Texas, and Lloyd's joh as I recall at 

that ~nt was to keep track of these field managers. to feed information 

in that they were re~orting to him. We had various Negro and Mexican-

Ame~lcan leaders ~orking Yith us. Dr. Garcia from Corpus Christi; 
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M. D. Anderson. outstanding Negro businessman in Austin, did a lot of work 

with us aod helped US; there was a Reverend Blacl~ down in San Antonio; and, 

of course, Henry Gonzalez was he lping us. Henry was still a State Senator 

at that time. But he was most helpful. In the Latin Americans, Albert 

Pena from San Antonio, Valmo Ballinger from San Antonio, Hobart Taylor Sr. 

in Houston. But we tried to have some elements of every factions. every 

group that we could, working on this. 

P: Were there any group. or factions or organizations whose endorsement you 

sought that were 10st1 

C: No. I can't think of any • 
..;'i, 

P: Where did Mr. Nixon's support mainly come from? 

C: These were just from the conservative element--that conservative element 

that exists in Texas. 

P: And had they switched parties? Texas is predominantly registered Democratic. 

c: lio, this group, I would say, Dorothy, was a carry-over from the Eisenhower 

years. These people had voted for Eisenhower in '52 and '56, and it was , 
just a follaw-through on what they had previously been doing. 

P: This Hould be same of the former Dixiecrats then? 

C: 3oight. 

?: Are there any other incidents during that campaign in Texas that you recall, 

or you would like to add? 

c: No. The only thing, Dorothy, just to conclude this phase of it was that 

Mr. Johnson--well. let me digress a 3ecoud. I believe that the Y..ennedy-

John3on strategy at the time was that this ticket would carry Texas, and 

it needed Hr. Jolmsonls time Spellt in North Carolina, Virginia, and other 

areas that better use of his time could be made. And it was planned that 

he would come back into Texas for a final wrapup on the last several days, 
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taking your major metropolitan areas, and this was done I believe on the 

Thursday, Friday, Saturday before the election on Tuesday--the following 

Tuesday. This was when Mr. Johnson spoke in Fort Worth on a Thursday 

night, and then I believe this Adolphus confrontation was the next day at 

noon on a Friday. And then Mr. Johnson made appearances in Houston and 

San Antonio. My recollection is he was in the valley on that Sunday before 

the election, and it could have been on Monday that he went to New York 

and was with Mr. Kennedy in a big joint final rally at Madison Square 

Garden, which waa nationally telavised. But thou al'8 tbe only appearances-

Now. he 'Was witb Mr. Kennedy back on the evening of September 10th. the day 

of September lltb, and most of the day on September 12th. wben Mr. Kennedy 

visited those places we talked about earlier. But that was it. 

1 was over in campaign headquarters which was in a building right 

across the alley from the Driskill aotel where Mr. Johnson was on election 

nigbt, and I'd had a system set up there with various county leaders where 

that they would quickly get information in to us on how their counties had 

gone, and we had what ! thought was Ii wonderful system set uP. but they 

couldn't get the calls in quickly enough. After about an hour and a half 

or two hours of our vote counting, and 1 waa calling Mr. Jobnson about every 

fifteen minutes to give him our latest results, the Texas Election Bureau 

started out-stripping us on the thb:~~. where \~~ were running way behind 

their count. And I finally realized. after about another hour or so. that 

we ueren't as effective or as efficient as we thought 'tore were going to be. 

Finally. we pretty well stoppEld trying to kee;» our counts up to date, but 

~~ were checking--continuing to check with these cocnty men to have our 

own estimate of h~N thi5 thing was coming along. 

E>: Did you have people out in all of the cOuntit.~5? 
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G: Well. we had the county campaign chairman who was to call in. He was to 

call in and t"eport to his field r<!pr<!sentative. and our group that we had 

set up. We had some additional phones and girls and field men and uhat 

have you to take these calls. 

P: Do you think this was a carry-over frOID Ml'. Johnson's su~osed "watching 

those ballot boxes" philosophy when the count came in? 

c: I think it could well be. I think that it also points up a part of his 

personality of being a perfectionist, looking after many little details. 

We finally reached that point on e lectioll night where we realized that we 

had won Texas. and--

P: Were you wonted during the course of the evening before you were certain 

because it wasn't--

c: Well, you always are worried. Dorothy, to a degree. I felt very confident. 

At the same time, you always are afraid that maybe your information has 

been wrong, or you've misjudged something. But my wife and I went over 

and joined Mr. and l-".rs. Johnson-

P: How early ~las it ascertained that Texas carried Johnson? 

c: I don't believe this we're talking about was tilt' about eleven o'clock. 

somewhere along in there. I haven't thought about that timing in some 

t~~, Dorothy, but raflecting back on it, I think maybe nine-thirty or 

ten I called Mr. Johnson and told hiM that in my opinion we had just won 

the state; that the Texas Election Bureau had just completed all--including 

all the Dallas C~lnty votes--and we had been able to sustain that shock. 

and still were ahead and that the counties that were still out would all 

be favor3ble to Kennedy-Johnson. Wetd have a few exceptions here and 

there, but not enough to amount to anything. I balieve, as I try to recall. 

that it was witb the ten o'clock Texas Election Bureau--right after that 
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i78S when I called ~'!r. Johnson and told him that in rrry opinion we had vlOn 

the state without que~tion. 

P: And then you and your llife--

c: Y~3, T,vC joined over at Suite 430 O"Jer at the :>rL~kill Hotel, ~-/here as I 

recall there were about roughly a total of eight of us, altogether. And 

the networks ~,.rere calling for Hr. Johnson to make a victory speech., which, 

of course, protocol-wise 'Would have been incorrect in a couple of ways. 

One, Mr. Kennedy had not made a statement, and secondly, while they had 

had Henry Cabot Lodge on and he almost indicated that this was his defeat 

statement, he did not give up. Endeck_up we went across the street. left 

the Driskill Hotel and went across the street to a little cafe there. and 

all of us ate some eggs and bacon, and then went back to the suite. 

P: Who were these eight people? 

c: Dorothy, I can't re~3ll. I would be sure that Walter Jenkins was there, 

and I'd be sure that Nary ~rgaret ~Jylie wa3 there. And I would expect 

that C~orge Reedy was there. 

P: \-133 thcr~ a celebr3tion? 

c: Well, ~e had our OOJU little celebration. just our private celebration. 

Everybody ~las t ired and very p le:lSed and happy. (end of tapa) 
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INTERVIEl1EE: CLIFTON C. CAR'l'ER (Tape 3) 

INTZRV!E1'JER.: DOROTHY PIERCE 

Tuesday, October 15, 1953, 10:30 a.o., 1120 Connecticut Avenue, Washington, D. C. 

P: Mr. Carter ,  at the end of our last tape, we had proceeded through the 

Vice Presidential campaign of 1960, and I was about to begin to ask you 

what your position became after ~~~ Johnson was inaugurated as Vice President 

in, January of 1961, and what your functions were. 

C: Dorothy, at the outset of this tape let me take just one second on my name. 

It's Clifton Crawford Carter. As I was telling you just a second ago, 
ec through Shr~ner Institute Junior College and through my time at The 

Uni~eraity of Texas I was known as Crawford Carter, because roy daddy was 

still living at that time. and he went by Clif Carter. But November 1940 

on, after I had gone in the Army, well, it was first name, ~ddle initial, 

and last name, and I became kn~~n as Clif Carter~ Since November 1940 I 

have been known as C11£ Carter. Occasionally I still get a phone call from 

someone I ~ent to grade school ~ith in the little town of Smithville, and 

they still call me Crauford Carter. In fact, a couple of years ago when 

they had Clif Carter Day in Smithville, my wife and I were given a nice 

big tray saying, "To Crawford Garter on Clif Carter Day." 

!i~~, to get back to your question. I'm sorry for taking that second. 

Actually, part of my activities started in December 1960. Many arrangements 

were having to be made for the Inauguration and besides this, Walter Jenkins, 

who was the top nan in Mr. Joonson'soffice, had to go into the hospital 

about the fifteenth of Dececber 1960 for a ~inor operation, but he would 

be tied up for about two weeks. So, Hr. Johnson had me come to Ua:h ington 
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to work out of this office. He had t:leetings after meetings after meetings 

~",ith the Inaugural ofHcials on. compiling lists of peoplE; that should be 

extendad this invitation or that invitation or to make sure that all those 

who had helped from Texas and other places were properly remembered. 

This is quite a time-consuming task. But we got that worlted out, and I 

mainly worked with Hr. and Hrs. Dale Hiller on this back at that time .. 

They were helping coordinate from the Vice President's st3udpoint with 

the Kennedy group--

P: Do you recall some of the details of setting up the Inauguration? 

C: Yes, I do, Dorothy. Well, you had your invitation list generally to the 

Inauguration. Now, this did not actually permit entry into anything. 

I mean, this same procedure is used in all inaugurations. But people back 

home and people across the country do seem to appreciate being remembered 

and to receive a nice big engraved invitation inviting them to the 

Inauguration of John F. Kennedy and Lyndon B. Johnson. These were sent 

out to many thousands of our people in Texas. I keep repeating Texas 

because this was what I was primarily interested in. Now, there were 

tickets available for the lnaUooural parade and also for the Inauguration 

itself. You had to have Ii ticket even for a standing room area, and ~le 

were licited on the numbers of tickets both to the Inauguration and to the 

Inaugural ?aradej and ue had to try to ascertain who was going to be coming 

to Washington so as not to waste tickets being sent to Texaa or other places 

and not be used. They were to have a gala that year that was a hundred-

dollar-a-ticket fund-raising event, and then they of course had the 

Inaugural Ball ~that ~rere $25 a ticket; and also tickets ware sold for the 

Inaagural Parade. Dorothy, it cost $200,000 or ~300JOOO to put ou an 

. Inauguration, and a non-profit corporation h~s been set up to handle this. 
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It'3 a non-partisan, non-profit operation that was set up by the Congress. 

And what usually happens, they get--this committee gets local business 

firms to advance the money and then this money is returned after they have 

made their--they make money off of the Inaugural Balls, off of the seating 

for the Inaugural Parade. And not to get confused here, the $lOo-a-ticltat 

gala--that was sponsored by the Democratic National Committee, and they 

were the beneficiary of that money, not the Inaugural Conmittee.· 

But in '61 at Mr. Kennedy's Inauguration and lIr. Johnson's Inauguration 

in '65, the Inaugural Committee did a great job and people were refurnished 

their money on just about a 100 per cent basis that they had loaned the 

money to the Comcdttee. 

P: Here you involved in any arrangements for the speakers, or for the ministers 

giving the prayers, or the design of the platform, or the seating arrangement? 

c: No. On the platform of the Inauguration, this is handled by a committee 

of the Senato--the Rules Committee, I believe. I don't remember. Senator 

Jordan from North Carolina always has headed this up. And they build and 

handle the platform, ~nd they handle the ceremony totally at the Capitol. 

And I would suppose that n::aybe l·tt. Kennedy and Mr. Johnson each were able 

to express their preferences--well, I'm sure they were. I remember Cardinal 

Cushing gave the invocation and the lectern caught on fire and a few other 

things. 

P: Who worked on remarks that the Vice President gave? 

C: I believe C~orge Reedy worked with ~tt. Jo~~son on this~ as I recall. I had 

nothing to do with that. 1'0 going to digress just one second~ to keep 

this right continuity, Dorothy. 

Nr. Johnson had me move on up to Washington Ttihich I did w:'th rrj family. 

Ue left Austin the thirtieth of 'Dec.:!mber 1960 and started driving through 
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and arrived in Washington obout the second of January. I worked out of 

the--it was still the Majority Leader's office at that time, but quickly 

became the Vice President's office. 

But as history has shawn, we had a terrific snow storm right in the 

middle of the !nauguration--the Inaugural events. And on January 19th 

about five o'clock in the afternoon, it had been snowing for a couple of 

hours at this time, I got a call from Mr. Johnson. He was out at his 

home. And he said that one of his old professors from San Marcos, Southwest 

Texas State Teachers College, had just called h~ and was dawn at Union 

Station. He said that he had told this man to stay where he lo1SS, that I'd 

be by to pick him up. And he went on to tell me that--and this is Mr. 

Johnson speaking-- "that the phone rang out at his house," now this is the 

day before the Inauguration on the twentieth, and Mr. Johnson answered the 

phone himself and the voice at the other end said, "Lyndon, this is Prof 

Green from San }~rcos. I've ~idden a train all night to get up here, and 

I'm here. l-lhat are you going to do with me now?" And Mr. Johnsen found 

out the number of the telephone where he was speaking, said, I~OU stand 

right there, and CUf Carter will be by to see you in just a little bit." 

So he got me on the phone and told me where Prof Green was and what he 

looked like, that he was standing by at Union Station. Ur. Johns(X1 told 

me to go pick him up, find a hotel room for him, give him a ticket to the 

gala that night, and give him some spending money if he needed it. 

Well, I called first and made contact with Prof Green and went down 

to Union Station and found him. It was snowing very large flakes at that 

time. And I went by the old Raleigh Hotel and was able to talk the manage~ 

of the hotel there into making a room available for Prof Green. I told 

the professor that I'd oe back in about an hour to pick h~ up and take 
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him out to the gala. And he said, I~{ou're not going to take me any place. 

I've h.aen riding for thirty-six hou'rs on that train, and I'm nearly fro zen 

right now, and I'm going to take a hot bath and go to bed,n and he did. 

I 3m~ the profe3sor each of the next day or 90--he was at the lnaugura~ion' 

with his boots on and heavy clothes and was extremely proud of his former 

pupil. 

But we had such a tremendous amount of snow that evenin~ that I finally 

got home at eleven o'clock that night. Ordinarily, it took me twenty to 

twenty-five minutes to drive from the Senate Office Building to where I 

lived at Arlington, Virginia, but this particular time it took me a little 

over six hours because of the various jlmS--traffic jams--and ended up--. 

Also, if you will recall, over 10,000 cars were aba~doned on the streets 

that night that had to be hauled off--many of them on Pennsylvania Avenue 

and on the route that the Inaugural Parade would take the next day. Well, 

the Army--the Service had worked all night with big cranes and wreckers, 

moving these vehicles out of the way_ 

P: Mr. Carte=, did you follow that operation to be sure it was all clear? 

c: No, I did not. aut they were giving us reports on radio-television off 

and ~n all night. I did have to abandon my car about three blocks from 

my home, and walked on in, and did spend a good part of that night putting 

chains on my other car to make sure that I would be able to get in the next 

morning regardless of \'lhat the situation 'Was. 

I was there on the morning of the twentieth, and it was extremely 

cold during the Inauguration. }~ two daughters were along--they came back 

in just crying. I was out and watched soma of it and came back myself. 

Just one little note. The firl>t call that carne into l-lr. Johnaon's 

office, and this was ~bout two minutes after he had taken the Oath of Office--
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P: In the Senate Building? 

C: Yes, in the New Senate Office Building. That first call was answered by 

Dolores Hunter in which she changed from "Mr. Johnson's office" to the 

l'Office of the Vice President""'-was the wa.y she anST.lered the phone. And 

that call came in, as I said, just about two minutes after he had taken 

his oath. 

P: Do you rerolember who was calling? 

c: I do not remember. But, Dorothy, the next month or so. snd I'm talking 

sbout late January, February, March, we were going through a reorganizatlonal 

period in Mr. Johnson's office, because as 1'\1'"6 mentioned before, being 

Majority Leader, being chairman of the Senate Space Committee and Senate 

Policy Committee and different others, he wore a number of hats and had to 

get these things coordinated and squared away. He had new chairmen taking 

over from him on the different committees. And it ended up I worked very 

closely in the main office with Walter Jenkins; my area, as it developed, 

turned out to be in the political area and patronage area. -Any correspondence 

or visits or conversations along these ~iO lines ended up being directed 

to rry desk.. It "':las my job to know what positions would be available for 

Presidential appointees, to try to develop a list of people who might be 

con9idered by 1'11.". Johnaon to recO'llJllend to President Kennedy; to have a 

number of alternates and give sufficient reason why a person should be 

considered, or why they shouldn't--what all considerations were to be taken 

into account. 

?: What were some of the more important appointI::ents that Mr. Johnson recommended? 

c: Uell, we were relating ourselves mainly to th3 Texas situation. along with 

some national appointments. Now, the Vice President doesn't really have 

a big say-so in rr~ny instances in these Presidential appointments, because 

they are Presidential appointments. 
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But. let's take the Texas scene for in3tance. You had four u. S. 

'Harshals to be appointed; you had four Collectors of Customs to be 

appointed; you had four U. S. ~\ttorney8 to be appointed. And these were 

matters that we involved ourselves quickly on, trying to figure out the 

people best suited, best qualified for these jobs. Then there were to be 

some federal judgeships down the line that Congress had approved and yas 

approving. It ended up in an agreement with Senator Yarborough. Mr. 

Johnson cade the recommendation on the U. S. Attornay for the Northern 

District of Texas, which was Barefoot Sanders at that time, and on Ernest 

Morgan for the Hestern District of Texas. Mr. Yarborough nominated Uayne 

Justice for the Eastern District of Texas and tloodrow Seale for the 

Southern District of Texas. 

P: These were U. S. Attorneys? 

c: These were U. S. Attorneys. Mr. Johnson nominated the four Customs 

Collectors, uhile Mr. Yarborough nominated the four U. S. ~~rshals. I 

believe maybe Mr. Rayburn had intervened with ?restdent Kennedy in behalf 

of John:. Connally to be Secretary of the Navy; that had been done, I believe, 

in late November of '60. That one had been handled ahead of time. 

But for the period of '61-'62, this was primarily what my \mrk "1as in 

the office. visiting with people as they came in and answering mail. }~. 

Johnson has always been quite strict on getting mail answered quickly and 

responsively. Certainly, this was followed-up there. He used to dictate 

from twenty-five to fifty letters a day, and we used to keep a work-chart 

on how many letters we had gotten out each day; how many letters were left 

over from the day before; how many came in that day; how many we had gotten 

dictated; how many were left. And he was not ever very happy if we had any 

,letters left at the end of the day. 
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P: It sounds as though you were in the office management capacity then. 

c:: To a Dinor degree t yes t to a. degree. Walter Jenkins ~la8 still the top 

man, Dnd I did do some interview3 of those seeking jobs as secretaries and 

what have you and would make my recommendations to tfalter. 

?: Did you prepare any recommendations on Cabinet mem~ers1 

c: No. My work didn't go that far. 

P: Uere you in on the early decision on Mr. Connally? 

c: No. 

P: Were you auare of friction bet\~een the Johnson and Kennedy staffs? 

c: No, not in particular~ and certainly not at this time I wasn't aware. I 

later became s~~hat aware of it because mainly you would always have 

difficulty in getting to talk to any of the Kennedy staff, or ever getting 

them to return your calls. You would always have to leave word. And the 

only ~~ception that I learned then and over a period of time was that Dick 

Maguire, who later became treasurer of the Democratic National Committee, 

always bent over bac~Nards to cooperate and work with the Vice President's 

staff. Now, it was my observation and it is my belief that Kenny<.- O'Donnell 

and 311 them did cooperate totally with \'lalter Jenkins. I think it was a· 

feeling that the rest of us were such underlings that our calls were not 

returned and, as I say, with the ~~ception of Dick Maguire, we were given 

little consideration~ even though we uere trying to carry out business in 

behalf of Mr. Johnson. 

P: At this point, had you m~Jed over into the Executive Office Building? 

c: No, I ';-Ia9 still at the Ne'l.l Senate Office Building. 

Were there any instances ':'7here these unreturned phone calls resulted in 

any problems developing? 

c: No, nothing of any consequence, nothing that I can remember. Just a little 
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irritating at the time. But I certainly made a note in my mind that if 

the situation ever changed where Nr. Johr-son l.;ras the President that lJe 

~ould be a little more considerate of the Vice President's staff. uhoever 

that happened to be. 

Let's talk about the year of '61, Dorothy, for a second here. You 

remember along in September-October of '61 that a Congressman from San 

Antonio. Paul Kilday, tlas appointed to the U. S. Hilitary Court, and they 

had a special election to fill that vacancy. And State Senator Henry 

Gonzalez got into the race and was the main Democrat in the race. Mr. 

Johnson was backing him completely. 

P: Was }Iaury Maverick in that race? 

C: I don't believe 90. I can't remember. It ended up in that race that--they 

may have had a runoff; I don't know. lo!y recollection is only after there 

was a Republican and a Democrat in the race, and I can't think of the 

Republican's name at this second--I thought I c~ld. but I can't. 

P: Wasn't that the election where it seemed like just hundreds of people got 

in on that race, was that the later Senatorial--

C: That was the Senatorial race. Dorothy, and I 3kipped by that one and I 

didn't mean to. Tha one you're talking about took p~ace in May of '61. 

This was to take Hr. Johnson's place in the Senate. A gentleman frol11 

Dallas, Bill Blakley, had been given an interim appointment by Governor 

Price Daniel to fill Mr. Johnson's vacancy in the Senate and had called a 

special election in May of 1961. That was when there were seventy-two 

candidates in the race--one Republican and s~venty-one Democrata. Aa I 

t'ec~ll, Haury l1avcrick Jr. yas in that race, and Senat':>r Gonzalez was in 

that race--

P: I was in error--he was  in the Senatorial race. 
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C: And it ended up that Blaldey and John To"t-ler l'1ere the ~~O that were in 

thoa final r-..tnoff. In this final runoff, cut of 880,000 votea cast, 

Senator Tower defeated Hr. Blakley by 10,000 votes. 

P: Did Hr. Johnson e:ldorse one of the Democratic c::lndidates? 

c: He did not endorse anyone for the runoff. He was interested in Blakley's 

-;> • .. . 
election. In fact--

But not in the primary? 

c: ~jot in the primary. And. Dorothy, this is a standard procedure that he 

always followed. He never endorsed anyone in a prima~. I heard him make 

the statement that, I~tts just li~e asking me to decide which of my two 

daughters I like the most." As long as there--any time there was one 

Democrat running against another Democrat, he would not endoaavor to impose 

his thoughts upon the people. But if it lias a Democrat versus a Republican, 

most generally he stepped out and endorsed the Democrat. And he did this 

for Blakley. In fact, he made me available--I spent the last couple of 

weeks of 3lakley's campaign in Austin trying to help coordinate and trying 

to help bring in additional votes for Mr. Blakley, but this turned out to 

be a very difficult task. Mr. Blakley would not speak to the labor people; 

he would not speak ;,lith the various ethnic groups, where I had some contacts 

and was trying to be of help. And I remember the night in Waco on a 

statewide telecast, Congressman Poage gave Mr. Blakley a very glowing 

introduction and the first thing Mr. Blakley said when he was introduced 

was, ''Thank you, Bob, but I disagree ~Jith all your farm policies and 

everything you stand for." This was the little problem ~le had in trying 

to help get Blakley ele~ted. 

u. T.~~t was in part for the great factional split iu the Democr~ts at that 

point. wasn't it? 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



n. v. 

11 

well. I yould say that he helped continue any proble~. and also a oajor 

factor in this thing, Dorothy, ,.}3,8 that in :r·::>venhe~ 1960 in the ?resi.denti3.1 

election you had J:t.lo-and-a-half nillion peoplo voting i~l '1:e:!3S; whereas, 

just sL~ or seven months later. you only had 330:000 p~ople vote. You ~an 

see the great fall-off in votes. There were many of the liberal persuasion 

that just went fishing or did not vote--others that were just intereated 

so little in the race that they just didn't bother to vote. 

P: Do you think this was the beginning of the trouble that ultimately led to 

that fateful trip to Texas in order to sort of patch up political problems? 

G: I don't kn~ what fateful trip you're talking about. 

P: In 1963 to Dallas. 

c: Well~ we'll touch on that in a minute. I me.::tu, I don't agree, no--I don't 

agree with ·Hr. Uanch"'-[Naachester]·-! presume Y;)!l're referring to his 

premise on this, and I don't agree with that at all, which we'll talk 

about in a f~N minutes. 

Let ~e just skip from the Tmler ele~tion in May of '61 to--maybe that 

runoff was in June of '61. I think it was, as a matter of fact. Talking 

aboat filling Ki hhy , s place down in San Antonio, 'Hr. Johnson 'tlaS quite 

interested in Henry Gonzalez's election and no~c me avail~bie--I spent 

aboL:t the last Heek 'with Henl)" Gonz:llez on his campaign. And Hr. Johnson 

fle-w dO'.m and made some videotape recordings endorsing atl.d speaking in 

behalf of Gonzalez'scandidacy and 3POke at a couple of different places 

for Henry. And he made several suggestions to Henry that Henry buy more 

time on radio or do additional things. Then I remember that 1>1a8 on a 

Thursday that he flew dO't'1t1, and the election was on Saturday. I rel!lamber 

on the Friday Hr. Johnson had to fly out to Lubbock and speak there on 

Friday night to 3. group at Texas :'ec!l. He spoke for the student body first, 
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then spo~-tc to some organizE!tion at a dinnsr ,:!e~ting there!. Between the 

period 'Jf time spen!dnz tc the student body and to the (;roup lfr .. Jon':lson 

placed a call to the ?rcsid~::1t of l':.exico.. i·ir ... j')hns.:)U l/aa r~al concerned 

sb~ct Hen~'9 election~ felt like that fra~ hi3 visit there that Henry 

U33 running behind, and something dramatic additionally had to be added 

to the campaign. Mr. Johnson tall~d to Adolphus López Mateos, the President 

of Mexico at that tiDe, from our hotel in Luhhock. telling hLm about Henry's 

race and that what he needed was to g~t the movie actor Cantinflaa to come 

to San Antonio to help rev this csmpaign up a little the last twenty-four 

hours. And Mr. JonIl3,:>n asked the President of }lexico to reach Cantinflas 

and arrange for hin to fly the next morning---Saturday morning--from Hexico 

City to Sa.'l. Antonio just to be uith him as Nr. Johnson and G~nzal~ made 

their rounds of San Anto:lio that day. This the President: of l1exico agreed 

to do c-.nd he got Cant:'nflas lined up Hho did fly up on the Saturday morning. 

Also~ fro~ Lubb"ck ll we had arranged ,-lith Hcnr<J GOI".:r::alez to have mass 

rallies S2t up at about five different big shop?ing center areas around 

San Antonio. 

He fIel] back. froo Lubbock on the Satu.rday Darning and got there just 

about the same time Cantin.fla.s had gotten in from Hexico City. And TJe 

started the rounds of the--of course, lle had h"ld spot announ.:ements on radio 

and had had little handbills and leaflets passed out that Cantin£las was 

going to be at thia shopping center or that one, and these were just 

fantastically large crowds that ue encountered. They would start off by 

introducing !{r. Gonzalez 'tlho in turn introduced ¥..r. JohU3on. And Hr. 

Johnson in the openin3 nords of his 3peech 'tJould introduce Cantinfla3, who 

would lls'.lally at~p ep to the t:licrophone anc s~y he didn't know anything 

ullout politics, but he ktle";'l Nr. Johnson and !lC wus for 'flMtever Nr. Johnson 
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was for~ and he w~Jld sit d~n, and the crowd in Sun Antonio would go 

wild over this. Fortunately, ~1e hud the Secret Service and other security 

men along with us because ne had almost an impossi'!lle tus!" of getting out 

of a crowd once we had gotten into it. They had to rope themselves around 

by holding hands around l-Ir. John30n and Gonzalez and Cantinflas to walk 

them out of a crowd to get them back to their cars where they could go on 

to the next shopping center. 

As you know, Senator Gonzalez was elected Congressman from the 20th 

District of Texas by about 10,000 votes. 

P: Why was Mr. Johnson so interested in the election of Henry Gonzalez? 

C: Dorothy, I think several things. One, he always did this to be of help to 

any Congressman from Texas or other places. But second, he thought that 

we had reached certain milestones, a certain plateau that either we were 

going to be for racial justice, or we ~leren·t. I mean, that we needed to 

eliminate this as a factor in a person being elected. With Bexar County, 

which was the 20th Congressional District being. I don't know, 80-90 per cent 

Latin American, he 1;~as of the opinion that a Latin Amarican should be elected 

from there if that's what the people wanted; that he should not be discriminated 

against; it should not be held against him because he was Latin American. 

This was a point that he made several times in his speeches in behalf of 

Henry Gonzalez. 

NOt-7, later in t61, he also was of help to Graham Purcell who was elected 

up in Wichita Falls to the 13th Congressional place, taking Frank Ikard's 

place in the Congress. And later in '61 or early '62 to Ray P~berts who 

was elected to take Mr. P~yburn's place in the 4th Congressional District. 

But back when }'Ir. John3on ~las a Senator. he al;;~ay3 worked with Texas 

Congressmen. This is nothing more or less than what he had always done; 
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it was a pattern he had followed right straight through. 

P: Did you do any advance work on domestic or foreign trips for Mr. Johnson 

,during the Vice Presidential years? 

C: Dorothy, I did on sene domestic trips. I did not on any of the foreign 

triI>s that he made. In '62, Februsty 20 was t-lhen John Glenn made his trip 

around the world as the astronaut around the globe. And Mr. Johnson, as 

Vice President. waa chairman of the President's C'.luncil on Space. During 

this period of t1Jre r he had a great deal to do with John Glenn and the 

other astronauts. 

?: l.J'hat do you mean by :1 great deal? 

c: Associating with them in trying to help the overall progrnm. I knew this 

personally beca.use JOilO Glenn and I attended the same church over in 

Arlington, and I used to see him every Sunday morning; and our children 

attended the same schools. I kUUN that at that time the original seven 

astronauts, I believe there were. were all very fond of Mr. Johnson. felt 

like he had had such a big hand in writing the Space Bill and in seeing 

that it was properly funded, and was now following through as Vice President. 

In fact, I remeI:i:>er one dinner that Hr. Johnson addressed over in Baltimore. 

This was a fund-~aising dinner, ae.t! it was aloll£; in late September-early 

October, I believe maybe about the third of October, 1962. Actually, Mr. 

Johnson "Nas over there speaking in behalf of Governor [.1. Millard} Tawes 

who was seeking reelection and Danny Brewster who was running for the 

Sem tee ~\nd on the trip over from loJ'ashington to Baltimore. Hr. Johnson 

spoke to tfally Schirra who today is in the Apollo up above, but at this 

time had just made his orbit and had landed. }~. Johnson talked to 

Schirra from his car radio telephone direct to Schirra still in the space 

c~psule. He had not yet been picked up by !:i!e destroyer. That '\olas done 
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over on the way to Baltimore and ~las L~ntioru~d by Danny Brewster and Carlton 

Sickle3 'Who was running for Congrc33man-at ... I.arge at: that time. They both 

rode Hith ~·ir. Johnson over to B:altimore. I believe this was about the 

third oE October, 1962. 

P: Uere you in the car? 

C: No, I was not in the car. I had done the advan.ce work on this and was 

there ahead of time waiting for the party to arrive. My recollection is 

that Danny Brewster. 'r.men he was speaking on statewide television that 

night at the dinner. did mention the fact that Mr. Johnson had called and 

that they had all talked to Schlrra from the space capsule. 

?: \la9 this the occasion that provided a few headaches for advance men when 

Governor Tawas was unable to make the rostrum? 

c: Yes, it's one of those things, Dorothy. ~JO main things about this. One. 

we had the PikesVille ArmorJ lined up for thi3--Pil~3ville is a section of 

Baltinore s a suhurb of B~ltfmore; itts right there; ended up overselling 

the i~apa~ity of the An:t¥:Jry and we had to rel1t-.. ! said "well had to, it was 

the stat,~ committee of Haryland .. -I ~·:as just cOQrdinating with them in 

advan.,~:tng fo~ H:. Joh::l:lon and tr-Jing to help find solutions to probler:lS. 

We had to lease three funeral tents and put then up outside~ three big 

tents, and ,.here these people wouldn't feel bad. ue had Nr. Johnson eat 

his dinner at a head table out in the tents. and ~~s. Johnson ate her. 

dinner in the Armory with the others--with C~vernor Tawes. 

Just before we were to go on television, we moved Mr. Johnson from the 

tents inside, and had the people from the tents come in and stand around 

the wall in the armory so they could see th~ telecast and hear the speeches 

as they were made. lie had had this arranged w3ere it would go on statC"Jide 

tel~vision at eizht-thi~=y that night. an~ I ~ad given t!r. Johnson a 
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second-by-second schedule on who was to speak. at what ttme. and when he 

was to speak. The way it was to be was that Governor Tawes would open up 

at eight-thirty and speak for three-and-a-half minutes, introducing ~~. 

Johnson; and inasmuch as Nr. Tawes was eight to ten inches shorter--well. 

not that much. five or six inches shorter than r~. Johnson. we had had a 

soft drink case behind the podium there for Governor Tawes to stand on. 

We had had this all scl't..eduled that when Mr.. Tawas finished his introduction 

of Hr.. Johnson that the camera would swing to the left to pick up the Vi~ 

President, and while the camera was there Danny Brewster who was sitting 

on the right would remove .. the soft drink case. and the podium would be 

the correct height along with the mic~pphones for Mr. Johnson. This had 

all been pretested. But at the appointed hour of eight-thirty, Governor 

Tawes was not present and the dinner chairman of the evening, Herbert 

O'Connor. took about ten seconds telling the television audience who he 

was and that he now gives you the Vice President of the United States. 

This was contrary to our schedule and did not make lire Johnson overly happy 

at that second of the thing. He did get up and speak; the soft drink case 

was removed; and everything was a proper height. He did make his speech; 

Governor Tawes did reap?ear towards the end of the thirty minutes and ended 

up speaking the last three-and-a-half minutes instead of the first three-

and-a-half minutes. 7he Governor later. with 111:. Johnson. took all the 

blame for this. saying that it was not my fault on it. 

But I want to digress another second here, and I'm sorry to ramble. 

Dorothy. Talking about t61, I remember at this tL~ also they were having 

a gubernatorial election up in Nev Jersey. New Jersey and Virginia alway~ 

have their election on an off-year, usually it's a year after the national 

election. And President Kennedy was real interested in Richard Hughes being 
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elected governor there. You 3sked about Hr. Johnson's interest in llan:...-y 

<klllzales--Nr. Johnson anJ President Kennedy had a little bet between them-

selves 3S t'3 who l,zould do the b,.;st in helping carry their particular 

candidate in. President Kennedy went up to c~paign in N~~ Jersey for 

Dick Hughes, llnd Mr. Joht13on went to 'San Antonio eampaigning for Henry 

Gonzales. And at one point, it was not thought that either would win, 

and it turned out they both succeeded. 

But, Dorothy, in '62, the first of Uovember of '52. I submitted my 

resignation to Mr. Johnson--I had a meeting with him over in the Executive 

Office Building--to be effective the first of February of 1963. I wanted 

to return to private bUSiness, and he accepted the resignation. Along in 

January, he asked me to add thirty days on to this, to make it the first 

of l-mrch, said he VI.'!S going to have to make trips dOlm to Texas and be 

wanted me to work with him on these trips, which I agreed to do--to make 

it the' first of March. In February, he made--Fcbruary of '63--he made 

trips to San Angelo. to Wichita Falls, and spoke at a space association 

group dOtm at Dallas. But along in February, it was seen fit to Wrle my 

salary raised where ! ended up staying on and passed up the ~~rch 1st 

deadline on my resiznation. 

NOV1 we did start talking about the '64 election. 

P: can.! stop you here a minute? Did you in 1962 during the Cuban ~Iissile 

Crisis, did you see any activities of the Vice President surrounding this 

event? 

c: I saw par~ of it, ~nd I'm glad you mentioned it. because it had slipped my 

mind. }f.r. Johnson called 0 breakf~st: meeting of George Reedy, Ualte-;: 

Jenkins, and myself. Ue met lolr. Johnson for breakfast out at his homa, 

The Elms, which he rcvicycd with us the situUi:ion. in cuba •. All of us had 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



13 

Top Secret claaoifi~ationa. ~rr. Johnson lvas going into a =eeting at ten 

o'clock that: morning, I believe; 2.:ld he :t'cvic",;Jed these matters 'lith 1'.13. 

then ~'le::lt around the tabla asld:13 each of U!3 if \¥e were the Vice Pre3ident 

and sitting i~ this National Security Council l~eting which was to be held 

at ten o'clock that morning, what would we say when President Kennedy 

called on the Vice President-"What would you say, what course of action 

would you suggest?" And I can't remember what the others suggested, what 

C~orge and what Walter suggested~ but I didn't thiru~, Dorothy, the Russians 

Hould ever back dotm on direct confrontation. I thought we might sink one 

of their boats, and than it would be just an all-out scrap with the Russians. 

I was of the opinion and I go back to tn3t particular day, that particular 

time, uhen they had tbese missiles in place already pointed towards 

;iasnington. all that had to llappen was thst soce re~kless irresponsible 

Cuhan touch a button, and Washington, D. C. would be hit with a missile; 

and you start thtru<ina about your family and children and others that are 

being looked at right down the barrel of a missle. This is the atmosphere--

this 13 the situati:>n b::>.ck at: that tine. And I e::::pressed the thought ... ~hich 

tu:rr..ed out ':/ould have h':!en uroog nnd 't12S not. -;J::tnt President Kennedy deCided, 

but I ezp~essed the th~Jght that ~}hat we ~~ght to do is go ahead and drop 

parat~oopersm -there and taka control of the isl3Ud and straighten the 

matter out. and then let the Cubans end up havin.g an election of t..'leir 

own, and set up a ~ew democracy there. That was no~ the course foll~Ned. 

and as it turned out--

C: I don't recall h!.c expressing it. I t:hin'~ he ~'1as listening to th-e different 

one3 of us put up our thoughts. And, of ~O:",!,3C, r have n') "Nay of knCl':ling 

uhat he did end up 3aying at the National S~--"_r::_-ity Coun~i1 meeting. :3ut it 
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P: Did Hr. Johnson indic2te any 3urpri3e at the dcv.;llo?ID8nt of the ni::uution 

as it tJas fit suddenly such a ·:.:ompletc issue--the :nissiles being Implaced 

and ready to go? 

C: I don't rcmecl>er him expressing surprise. I remember tha.t we 'Were all 

~ . .. . 

surprised. I ~a3 certainly surprised. just hadn't realized so much had 

been done. Apparently, our--at least 43 far as the public vas concerned--

And I had not had any Top Secret briefings before that. Certainly. as far 

.:lS the public knal, their aerial photos had been taken and Cuba had not 

necessarily shown these ~ia3ile sites, e~~~thing being in place. 

Did you conclude irco that that li~. JOhnSOll may not: have kn!JWn ahead of 

tiue? 

G: ~;al1. I think, Dorothy, he kne;.l 'vn:1!:c'ler President Kennedy knew--or the 

CL':. 0-: others--a.ld it coulJ ",-Jell ;,e that they !,n,e-;" this ~1as 30ing on. Li!!'..e 

1 say ~ I ':lad not ber.!n i:; O:'~ auy other briefings ~ a.nd had :;:-e:.ld ab~ut it only 

P: Were there any arrangements being made to evacuate the President and the 

Vice ?rcsidelltial st,'lff th;.lt you '.Jere involved in? 

c: Liothing that! had anything to do wi~~J Dorot~y. There is a place out 

here some i>uce--I've never bean there. I Has suppcsed to have gona out 

one tioe. It turnc;d ;)ut r didn't get to. There is supposed to be f.:l pla,;;e 

~~here out he:-e. and r',,"'e heard Hest Virginia, ~/here there is an 

u~'tderground offic~ ;;e: up to ~lh(!re they can eV:lCilzte the P=e3ident, Vice 

Presi&nt. and other :~;y ,goverr.nent officL:l.ls. r have only heard about 

it; I've ilever been th~re. I did h.:lve oae it',st3.n.::e ";3hcre ~here was a call 
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fron thia headqu.:lt'ter:3, saying t:Vlt a Clif Garter "nas trying to be 

adnicted there. SomeO!le had used ny name and, of cour~e, I U8S stttin[.; 

hac!'=. in the office in the 111eH Sen.:l;:e Office :ktilding at this time, na.d 

couldn't have been there. 

?: Did they ever find out who that .. ./aa? Or how they gat there? 

c: I think they did. I don't know ~het--I thiru~ it ended up being a message 

that was garbled in transmission, as I recall, Dorothy. I think it turned 

out on checking the matter out that someone was clearing a list of names 

of people who had been cleared to go in there. and this is the way my name 

got brought up, as I recall. But the original call was that someone had 

presented himself, using my name and trying to be admitted. 

~: Did you k~ow of any members of the staff that sought to protect their 

,,", « ...... No. Because--

~. Either hringing them into town, o~ taking them out? 

G: iro. 

?: Let • s proceed to the pOi::lt Hhere you did return t'J Tc::as t I be Heve around 

r- • ...... 

Labor Jay 1963 to begin settiI!.g up the Austin headquarters for the '64 

ca~ps.i.gn. 

U'ell, in co:..wersation with }ir. Jo:-mson. lie had talked about the '64 campaign 

and he had forewarned me that he probably ,",ould ~]ant me to move back to 

TeT.as around Christmas of 1963. ! had reminded Mr. Johnson that I did 

have a wife and five chtldren, five children th3t were in school and it 

was difficult to pick up and move them right in the middle of a school 

year, and what I would like to do, so as to keep the upset in my household 

at a minimum, would be to move ahead of the school year. He understood 

and agreed to this, and so we moved 1.:>ack to l'ex~13 in late AUe;u3t of '53 
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, and moved into our new home in Austin on L3o.Jr D:ly of '63. 

?: ",fer':'! pi.:.:ms already afoot for tha 'i'eX:l8 trip at ~h13 point? 

" . ,~ . 

u. 

T~ere had been preliminary trips on this. Th~r'~ ~~as a tri:? that t>Taltct" 

Jenkins and Dick Maguire went down. And I believe, Dorothy, this was 

a~out :-i3rch of '63. Tbey we~t dO':·m for a conference with Governor C~nnally. 

So ouch of this related strictly for financial 9upport and help from Tex~s 

to the Democratic National Committee and to the Kennedy Administration. 

!-lalter and :'Ieguire went down for a talk with Governor Connally about having 

some sort of fund-raising event in Texas. As it turned out in '61 and '62. 

there had been only very nominal financial support from Texas, and most of 

the money that had come in had come in from New York State,  Massachusetts, 

California, and other places. And they just felt that there were a lot of 

friends in Texas that would be pleased to help if they had the opportunity. 

This '(~as the main rea:3on-I mean, there Nere two main reasons, as ! would 

recall, why a trip was planned to Texas by Mr. Kennedy. One was to try to 

encourage and re::eh?e mOre financial support. And secondly to try to build 

a better image for himself in Texas where he could probably carry the state 

in '64. 

i~::J".;l) s~dp!,ing over '63 pretty quickly there a minute ago. there was 

a ~eting June 6~ 1963. in El Paso where Mr. Joh~son, Mr. Kennedy. a~d 

Governor Connally ~t a~d agreed on a dinner, and agreed at that time to 

a tentative date which la~er had to be changed. They talked about a date 

late in Sept~ber-. 

This 1.3 as opposed to the later I:!ovember d3te? 

c: Rig~t. ~r. Johnso~ had spoken that morning to the graduating class at 

Annapolis, and ~·Ir. l.ennedy had given the c~enc~ent adc!re33 out: at the 

Air Fo~ce Acadcny at Golorado Springs. It was a;:-ee4 that th,:=y would all 
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meet in El Paso. President Kennedy was going from Colorado Springs to go 

on and make an inspection tour of the White Sands Missile Base. Mr. 

Kennedy was on the tenth floor of the hotel--the Hotel Cortez; Mr. Johnson 

c~a3 on the ninth floor. Governor Connally was on the si:\:thfloor. and it 

was decided that they ~ould I:leet in 'Hr. Johuson's suite; that Hr. Kennady 

~lould come down a floor and Governor COrL."lally t;lould go up to the ninth 

floor. tle had one of those little funny things happen here. Dorothy. Hr. 

Johnson had told me that they were coming to his suite to meet and for me 

to quickly get some ref~eshments--so£t drinks there. some ice, which I 

called d~~nstairs and told them to send some coca-colas and 7-ups and 

send a tub of ice. Nr. :(ennedy arrived--I remember him taking off his 

coat and thrO"',ging it over in a corner; then Governor Connally arrived. I 

was still standing in the roOt:1 with them. About this time the Secret 

Service knocked on the cloor and said, "Did you order some ice?U I said, 

ltyes. I did. II He said, !~ell. you doggo:le ~3U;:e got it. They brought a 

washtub of ice up. 'i-ihat do you 'YJant to do with ie'llt I said. 'r.;J'ell. wheel 

it on in hcre*" So they wheeled in this big washtub of ice eub~s. along 

with the coca cola and 7-up, and I left the room at this time. 

'Lhe three of thcu met and I ;;las told later it was decided that President 

I(eu!1edy would ::;E'_e tcI'e:C'3 and there would he a fund-raising dinner. 

They tentatively agreed dome time late in Se?temher; later then it was 

finally decided November 22. 

r~ere were reports in J:~'~ newspapers and. of course, there were 9uh3equent 

hooks written regarding political splits in Texas among the Democrats. I 

believe the figures involved ,:ere Senator Yarborough and Governor Connally, 

Yarborough representing the more liberal faction and Connally the more 

conservative, but there ~1a9 quite a problen and part of this trip WZl,g an 

effort to cecent relations. 
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c: Dorothy. there were, of courne, problems 85 you have mentioned. This is 

CO'l:'rezt. To the beat of my recollectioa, there was no c.:>ncerted or great 

effort to try to csment these relations. It oay have been hoped that this 

',10uld be one of the £ringe benefits. But it \~a3 primarily trying to get: 

0etter financial support from TexaG , the Southwest. Secondly, to create 

a better image for Hr. Kennedy in Texas. And a couple of little points 

on this. I did sit in on all of the meetings~in Texas in preparation of 

Hr. Kel!nedy's arrival there. The Democratic National Committee had scnt 

Jerry Bruno down to advance, to coordinate, to help, and had Jim Corcoran 

along, Ji~ Athai; these three were along for the Democratic National 

Con:mittee.' And I went with Jerry Bruno around--''le went to San Antonio; 

went to Houston; we went to Fort Worth and ~le "lent to Dallas. And we had 

daily meetings in Au~tin with Governor Connally's people--Fraok Erwin and 

the ot~ers that were l;lor!dng on the big dinner to eventually be held in 

Austin. A~d ~'lhile Jerry Bruno generally would touch base with one of 

Senator Yarborough's friends in each of thede cities. and usually I told 

him ~iho Si!Cl.ator Yarao.cough's friends Here. it was not done until the 

oatter had already been d~cidcd. Bruno h,~d already agreed to, in consultation 

"i.Jith o •• e of Governor Cuunally·s t-:)p people in San Antonio, Houston, nhat 

have you. This was usually decided before Jerry--Jerry would usually call 

one of Senator Yarborough's people just before ~le ~-1as leaving tCJ'liln, and 

tell them that Kennedy waS going to be there, and that this is what the 

schedule is going to be. This was done to get Connally's complete supp~~t 

and backing on the d :Ionner. To be a success, it ";'laS going to !lSve to have 

G~nnally's support a~d backing • 

..,. :lhat was the base of this split? 

C: Dorothy, I don't know this. I just read about it iu the paper, and I jast 
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supported for many years. But they each had issued very strong statements 

against the other before Mr. Kennedy's trip do"m. r don't know what the 

base of their problem is; I just know that--as I say. t~ere appears to be 

a personality conflict between the two. 

~: You feel it's not political? 

c: Well, certainly I would thi~, it's political. ! think that it probably, 

of course, is from the areas of support that each gets from the supporters. 

i3ut: the only arrange:"!!lents. as I recall, for the head table for the 

dinner that was to h37C ~cen in AU3tin. and !'m talking about--~ point on 

this. Dorothy. is th3t this 'Jas ~1 i th th:.:: total ..l,?pro\Tal-·-approbat iotl--o£ 

tha Xcnncdy staff ""';)l:ld.ng with ConnallY'3 staff. Ai1.d the way the head 

table was arranged, it only included Mr. Johnson and Governor Connally, 

dlong \lit~l ?rr~sident ::':~:.medy; it did ;:'lot in;;ludH 3enator Yarborough. ~{e 

:1<.19 to sit at a second la;]er ta~la. ::.:!n&ioning t!lis again. I'm disputing 

had on:a ;;ittinz on each side ~f him. He would not: have agre.ad to ona being 

=,laced at !i lu:;er r:lukad tahle. 

C: I don't know that he was ever offered the opportunity to either agree or 
not agree. I am told--well, I saw one time, I believe it was when he was 
in Houston while we were on that trip--this would have been November 21st, 
that Senator Yarborough did not ride in the car with Mr. Johnson where he  
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"']~S 3uppoaed to haVe. I re~all he went bac:; dn':' ;;01: in the car with 

~!en:.-y Conzal~z anJ :;:''J,':'c in .::hat. I :'olt'2:vE :i.e ',IdS in Fort Horth the nc:ct 

to get in the car with Mr. Johnson and ride where he was supposed to. There 

,.]as a little hassle ov~r t~lat~ .:lad I did seoa thi.s in Houston. I have just: 

been told about the other in Fort Horth. 

P: And this ·ASS Senator Yarborough' 3 doing on this? 

C: Yes. 

P: tfhat Y3a the situation in the Austin headquarters when you did return there? 

C: What do you mean :Ihezdquarters, 11 Dorothy? 

P: Hhcn you tvoere going to begin to set up one there. Has there a working base? 

8: You see, r.:r. Johnson h"d an offi.ce in Aus::in, and I just reopened the Austin 

office and was oper3ting out of there. No~". ''Telre talking about September 

of '63. I did do a good littl~ bit of t~avelin3 out of there to advance 

trips for him t08h;velund. Toledo--h~ m~de O':-le 3wing in late Septe::mer to 

~uca3 :ountYt Toledo, Ohio, and over to Colc~iana, Ohio. I remember we 

~len~ ir"ltc Pittsbur6L ('.(.;1 cro2:3ecl over to E,::w: Liverpool, Ohio, and on over 

J. These were all a part of the strategy of beginning your campaign early 

C: A combination of several things there, of fund-raising events. The one in 

Cleveland was the big annuual Cuyahoga County, what they call "Ox Roast," 

and it t s the annual event that the Cuyahoga Dt~~,-;ratic Central Ccmmittae 

g3thars their money £0"1:' the year' 3 o~eratio'.1. And the same thing W19 true 

Dnd ~lr. John.son El?.:,.l~,::: at !Jot:t of !:hose eve:;::",. Over in t~olumbiana. Congressman 

Wayne Hays, who had always been an outspoken Johnson friend, was being 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



26 

honored for his b"elfth year 1:1 t:lt1 GongreS3» an:l :1::-. Johnson went t:her~ 

<lad 111.3de the main speech in behalf '1:( Congre~3l'!L'ln lIaY3. 

Since 12031:: of these were fund r:3. ising3 J ~lere the i)emocr:ttic coffers at ':his 

time, both nationally and statewide, were they at an unusually low point 

for the coming '64--

c: Well, the national committee, of course, still had a big debt from the '60 

election, and they always needed money. This was true, I think, of the 

county and state committees. Now, I'm not sure that the national coomittee 

participated in any of the proceeds of these dinners. I think this was a 

case where these states had recr..le3ted Hr. Johnson to come out and speak, 

and that's what it ';Jas. 

7: ~{hy was the Democratic Committee particularly Im~ on funds, or how come 

the debt had been so large in the '60 campaign? 

:~: ·:~lell. one reason, Dorothy, a part of Adlai Steve!1!3on l s 1956 deht had bean 

carried over to 1960. And then some of the early quick proceeds that came 

in duri.n.g 1960 and c:J.:rly '51 actually ~lent to pay off some of the debts 

that lad ""cen left over from the '56 c3I:Ip:1.ign. In fact, this has been a 

traditio~al thi~g as far a3 the Democratic national Co~ittee was concerned. 

They :.!sually paid off the debts four years later from the previous campaign,; 

and ";>16 encountered s()(:!ething lil~e this sfter the '04 election. !-!r. Johnson 

had to end up paying a lot of Kennedy's debts off. In fact, we were left 

with El'!:'ound $4,000,000 in deots when Hr. Johnson became President. 

?: You tr~veled through Texas, you said, in September of 19(3. You must p~ve 

been pretty attuned to the political climate of the state. Did you hear 

or fce! or 3ense any of the rumor9 or warnings regarding the political 

clioate in ~alla3? 

C:: '\Tell, I read it daily b the Dallas ~t lnd had a general feeling that--
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of course. Dallas before that had been pronably the most con3ervativc 

;J.rca in the :!tate of "~exas. Along in '56, I believe it was, they elected 

a Rcpublican:::ongressr:ul'l, and they hud this reput':ltion. But the :!lain 

thing I sensed, Dorothy, was that there was beginning to be a change as 

far as Dallas .,.13 concerned. I mean, that it 'tW.3n It quite as conservative 

as it used to be; that thera was going to he an acceptance of Mr. Xennedy. 

Of course, they had turn<!d out in 1960 'When we 'Iant through there that day--

September 13, 1960--150.000 people tu~ed out. An~ there were responsible 

busi~ssmen in Dallas who were beginning to realize that this ultraconaerva~i~ 

,olas hurting their city and their area. There uere those that were willing 

to ste~ up and s?eak for the Democrats. This uas one reason that Mr. 

Kcn..'1edy ,vas intere3t;~d in g:>in3 to Dalla3 .. because the group that had been 

considered extraoely con3ervative were goiug to put on this dinner for him 

geld ~~ere 30ing to let: him knm7 that they were pleased with ~ih:lt hg w.:!s 

doing and going to 3upport him. As YOll ':iill recall. the editor of the 

Dallas ~ had been at th!: Uhil:e 'House ::1t Hr. Kennedy's invitation. and 

had--this Mr. Daly that had spoken up and said that Mr. Kennedy accted like 

a boy .:m ri tl"i.::ycle b trying to \lork out the problems of the ,;wrld. And 

people in Dall:l9 resented this. They uere trying to do a nuober of thing~ 

Did you follow tl:lt'ough on any reports that p'3rhaps President Kennedy should 

not go to Dallas, or did you file any rreports?

G: No, I didn't have any reports of anything like that. I never heard anything 

? I believe tha;: ~]a3 u2ntioncd in t!1e book, ~ Death .2! .2. President, that 

there '7er~ 3cveral indications that they were con3idering hypassing the 
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.., - ;;'011, 1J,Vlt they-- and I say "they, a l'm talking 300Ut the Kennedy ataff--

;·JilS inte::-ested in doing lUl3 taking him throu3h the toun \lhere he 'Would get 

the airport is, :Jhere the hall ··;,he::e he was to ;}peak at this luncheon--

where they're located, the simple thing to have done would have been to 

come from the airport direct to the hall. But this gives you little 

exposure, so it was a recommendation made by the Kennedy staff people 

there, Je~ry Bruno and the others--incidentally, later they, about the last 

Heek of this,. they sent Bill Moyers down to take over all charge, and they 

brought Jerry Bruno back to llashington; but Bill Moyers l'l3S in complete 

charge of Kennedy's visit to Texas. They worked out the route on 

this, and that was to go from the airport out around a big part of the 

residential area, and end up coming throu~~ d~7ntown Dallas. then proceeding 

\);0 the hall. At one point b3Ck in the e.3rly stages, to make sure that he 

got this r.lBximum exposure through dounto,o1Q Dallas, they had thought about 

havi~:5 the luncheon out at the 'j~C2::.3S Fair ?a:.:k Auditorium. Thi.s uould be 

an eY~~U:18 for hI.n cO'':ling through tt-.e tat:m. They t,crc trying to make sure 

he carJe ti'lr'ough =own, but they felt: like there had to be a logical reason 

or people would figure that all he was doing was trying to be seen. So 

they worked outl:he route of his !:lotorcsde to tnke him around through 

north Dallas, around through the residential area, down through the middle 

of town. and on out to the hall. 

P: This uas done oore at the insistence of the Kennedy staff people? 

:::~ That's correct. 

?: l'here were ~3e'!~rf.ty -:eports from the Secret J~rvice rega::di ag radical 

cle2Cnts in Dallas. Did you ever hear of any of those? 

l;o. I didn't. I've regd about that since 3nu thinking b:lGk about it, this, 
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J£ CQUr3c. is alysY'3--You hear l:"ttlc rumor.::: 1.ike l:~lis ani becau3e-- jU3i: 

1 Lttle di;3tur~un~es in DalL~3. An], of CO--t"3C, t:.ut r.lo:;:ning--the morning 

of tiLe C';Jenty-se..;ond--there H.j~ this horribl:~ iull-page ad in the D~11.:19 

Hcrntr;g ~ telling Mr. Kennedy to stay out of D3113s. But in your travels 

and in your movements around, you have dlffcreat little runors- .. you just 

have to--I say 'you!! have to, lim talking about prof~3sional people. like 

the Secret Service and the CIA and the FB!. who have made careers of this--

have to knoy har" to evaluate wh3t information they get. I mean, a layman 

like me '-1Ouldn't have any idea ~'lhat importance to attacb to any such report. 

P: You didn t t see any ap?2rent sen:3itivlty to this situation as it was 

developing in Dallas? 

;:0. 

J< Or w·:Jrry ~n the par~ of either the ,John~on or ~(enncdy staff members'? 

~io. ~lr. -{c nnedy, '(Juan ';;e a::ri v~d L,1 Da 113,] dwt ~Jrnil'lg, having flam'!. from 

!."<:::r.er::·)~c ~fr. Kennedy g,?~::ins of:: the air:;1:.1:::c :;md going right over to the 

hai h :t: .. L;: La mind c.;mld have fatally ,;;ouni:.:d ni:n right there. The Secret 

3er\."::.::..~~ were right along, but he was walking right next to the fence 

sh.:1:~ i e.g hands. 

?; Do you ;::hin~' pe=-hap"" t:-tere ''-13:3 a .::nrel.3ss attitude that lire r::e:medy' s 

chari3md ,]oald over'':!ome this. and he l10uld C,:rme out ahead in h3ving 

5uccceded in Dalla3? 

I hesitate to use the word "carelessness," but I am pretty much in agreenent 

"ith you on t~1e balance of your atatemea:.:. ;;nu in objecttng to the ··;;rord 
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cl.')3e to them. 

?~ All right, I retract the wot'd ?tc :1:t'01essness.!I 

c: I didn It n.ean to make a point of it t but 1- 0 

P: In other Hords. you think perhaps :,'(r. Kennedy and his staff did count on 

John Kennedy's appeal? 

c: Very definitely. And I might 33y that he was ve~J successful. because 

they had--I have been to Dallas a number of times, and I've never seen 

crowds like ~erc there for his visit that cay. 

P: Would you reconstruct the events that led up to the assassination: the 

conver:3at:ious; uhc you ;:"ere '!lith i::. the em:; :lnd did you 3ee or speak to 

Juc~ from Fo'C'i: ~,T~rtl~ ';,;:1.3 to be thJ ;':laster of cnreno::lies. 'ide ~.;'ere limited 

o;>u the number t':wt .-:o'.lld be invit0d to this because of the ~i3e of the 

ballro·jID of the ;:e:-c·:u ';:otel. Andj'Ccat nUI:'.bQr~ of f::>l~ ... s had gathered on 
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minute3 to this big grour> that :la-;i gathered ;;bcre. ::lnd then he 'l;ieut ::':'lC~ 

tato cae hotel. 

too; he ~ag there--that's the ~ea3~n ! was there. 

~-Je went back in and went to the breakfast. "Hr. Kennedy and ~ir. 

Johnson went up to the head table, and Raymond Buck gave Mr. Kennedy a 

very fine introduction. Hr. Jo:mson had been introduced and had spoken 

a few words, then Mr. Y~nnedy spoke. They presented Mr. Kennedy with a 

hnt which he refused to put on. 1e put it up close to his head, but he 

wouldn't put it on. And about this tine, are. !(ei.medy came along. Sba 

had been late in get:!ng there. and she came in and t~alked right past the 

a.rea Nn~re I -.;,as. AS a matter of fact, I think [ahel came through the 

kitchen of the hotel dining room there and went up to the head table. Then 

quL.:kly therenyte:.", ue left and ';/C:lt to Cat'S"'uell Air- Force Base where we 

tlad landed the night h~';:\)rE:, a~ol ~,;here t:"c )lanes--Air Force One aad Air 

l::md~::i a:ld ir. ~(e""l1edy g-lt outen:::' sh;)ok b.,anus like I mentioned a minute 

up :::here:lss '_t ::al1as p.:>V.ce ca::: ::hat vU1S the 1'1.10t car. I f.lean, it \.;0:15 

G.:>verno!' and Hrs. Cmm.:.Jlly along uith ?re3ident and ~.rs. Kennedy; you had 

thG dri.ver and a Secret: Servlce :lgen~ by the name of Roy Kellerman sitting 

there right in t~~ fro'.li'; saae. 8-:;Plernor aud }Irs. Connally were sitting in 

was Mr. Kennedy's decision, his staff's decision, to take the bubble off 
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or ::en!",y OtDonnellw-the Secret 8ervice doesn'.: make a decision like this. 

They ~~ke recommendations • 

.? : ';7a311 , t their rec~ndation through Dallas to--

c: I had read or heard that the Secret Service had made a recommendation that 

the hubble be retained. Sor~one higher up made a--overruled that, if that 

reco~adation was made. 

30 they '.;1ere 1:1 an open CUt". In back of that car was the Pre;3ident t s 

secu!:ity c.:.!'!:. And in treat ca.:-» you had six or seven Secret Service agents. 

Yo:: ~ad the driver of tha.t car, 

riding i~ the rig~t re8r of this car. 

Servi\!c agents. 

:Jld 
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but I ~1'Jually told hL:l ri.ght 'j7here I W33 or Nh.~r'3 I ",,}a3 going to be. And 

hack 1'.1 ~!aohington • 

. ~. Row did ~ir. Johnson a:3~;(;;3S dl€ tri~i cl9 it had gone 30 far at this point '? 

C: Everyone was very pleased with the turnout, the reaction. When we landed 

in San Antonio the a£terno~n before, the trip out to this new Space Medicine 

College; and as ue had gotten to Houston, the turnout there--the rece~tion 

that--the Albert Thomas dinner that "1309 in proces3 when Mr. Kennedy dropped 

in and spoke. Then ue left there and went right on to Dallas. I renember 

Jack Valenti accompanying ua--}Ir. Johnson requested that .rack accompany us 

on to Fort ~.;rorth. Of course, jack's wife. Nary Nargaret, had just had 

their iirst baby juot mayhe a week-tt3n days be£ot'e th..at. I remember Jack 

saying Hary Margaret had said that she ~>1asn' t very happy about him going. 

She said, "Is this trip rcally nccesaary?" It affected and changed their 

lives like it did n::lny of the rCl3t: of us. 

~jui.: b·nc!-: 'to tilia .i:.otorcada. :!O\~. in tl:1.s fou~th car, I rode with Le!Il 

:;:,h.'3 3r:.C .Jerry ::ib:,ctt, Secret 3er.:ice agents that were attached to the 

Vice ?rc3idential ~$si~nt. l?e had a Dallas policeman driving this car~ 

this ,las a Dalta3 police car. "t.nd each of these four cars, I'e talking 

about President Kennedy's car, his security car, the Vice President's car, 

and this car,  which was Mr. Johnson's security car, we had two different 

radio setups ;:.;here tIe could talk back and fot"t~ to each other OLl, plus the. 

fa·=t that everybody had their regular comnercial type radio--AH radio--on, 

listening to a broadcast of thia "!lotorcade ':hrollgn Dallas. 

:Jere the 3ecret Serv:1.ce c:lrryin;3 ~.eapmls '? 

~as thi~ u~u3u31? 
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and tl1~33, vlhich rill cantio,} '..n lust t\ secone he::c. ire l.ent through 

•. bwnto'.rn Dallas, Dorothy, and ~r~ m::de our right turn a bl::Jck a'"ay from the 

Texas 3ciloo1 Depository 13uilJi::l;;; t!lan you go .:tbout :1 half a block and you 

make a left turn, '''hich is right in front of the Depository. ~"e 've got 

ten or fifteen cars in the t:lOtorcade vl1th three or four buses that the press 

is riding in. And a3 they negotiate these turns like this. by necessity, 

one to keep the motorcade intact, and two because of the crowd they nave 

by n~ces9ity to go alow. And we weren't going more than five to ten miles 

an hour as we mada these corners t and actually ~~ere fixing to head out on--

! believe it's the Harry Hines E~presswa:l--I)t!t the e::cpressway that's in 

front of the Texas School Depository. And this first shot tha6was fired '. 

car:'.e right over :r:y ri:::;ht shoulder. J.Jy i.t':1',",,~dia.t.e r:eactio::l--I thought it 

uas a cherry-bomb type firecracker; ! thought somebody had popped a firecracker. 

But then quickly I saw Rufus Youngblood  in the Vice President's car just 

iI:lI:~ciately ahead reach over and 3hov('! :t:. Johnson dmln and jumped in the 

back seat himsel£ and put hioself over !·;:r. Johnson's body. And about this 

tiDe ~ sm~ something also going on up in the first car--in the President's 

ca~. Y~J see, th~se cara sre eight in front of me and bending just a little 

bit t,) tha right s as the c:t:?ress~nly does r!3ht there. 

Ahlt>3t bumper to bcm~r? Row far away would ~rou say you were? 

c: They \-lsr-en't bUi:lper to )Jumper, hut they '<-1eren't real spread out either. 

I'd [:;ucss fifteen to tu~mty feet apart, sor.ething lE::e this. It was about: 

three-qu:lrters of a block before--I:18yh~ a bl':'ck, ! cau't t"er..ember. from 

the <:!orner of the DC?03itory t., t~le cnder"?::!ss that: >1e were fi::ing to go 

~~nC:er. !\r.:1 then 1 S:lil son:ethin3 ha;?peninci u? in the President' s car also; 
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'(.133 ~ryi::lg to leav~; it loo~:~d :i:tkc she had. beeu hit. 3y the time the. 

secor-A shot 't~a:5 fired, of cou·':--;''". I realized !>y this time that someoue was 

fIring at the cars, and she had rr.ade a movement that looked like.: 3M almost 

vaulted out of t~1e back 3~dt out on the back end of the car and was trying 

to get off the car. Thi3 is when the Secret Service agent Clint Hill 

jumped out of tl~ ?reaident's security car and ran up ahead and climbed 

on the back of the car 3'(ld helped get her back in3iue. And while this 

V13 going Od. Roy Xel1ercan, the Secret Service agent up iu the first car, 

":Jhv ua,) connected to all of us 0," radio, s~id. IlLet·S get the heck out of 

he!'~'!. ~I ~ell, that: cane th:ough to all four of t~'le3e cars I have mentioned. 

Sc~r~t Se~ice age~ts sitt:U3 i~ tho back scat of this President's security 

car ':l:.celeii .:>round T;lit~L hi:; sl.\bmacniile SI.;.a and pointed up at one of the 

l/:13 CO-.-dCl3 froa--I mean, !le emil-du't shoct:--c~c. ! don't know that he knev 

fr")m ~~i.,~h , .. ind;::;w hi'! C~. and iiecond, he ,::ouldn't indiscrimlnately fire 

into a huilding l:U:e th;tt. Eu: ~~ellenr.an said, :'iud he U:lS in command of 

the situation at that minute, said, "Let's get out of here." 

?: ~:erc thBre any other t::an3:rd.ssions? 

'. 
~. . .. n::::lr., p~ior to this '? 

'1';:a:'; ua"" tn.~ fir~t. and ~!: t.ni.3·)::lint you :':"~.'llized that it was furing--tnat 
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tats l~:i'"i.';.tl:elt couldn't tell hO~l bad "'l::!ythiug Has. But WG s:arted ;r.oviu.;3 

out of thc:.:e--!:hese firs:: fo'.1";: C;3.r ~, II:n tal:;.ing about; and tIl..;! police 

3Uide 5 Hhen ~(ellern!3n Slid, n:Ye: '::e gJing tc. ?l.lr~lanJ RO.lpital--"ile go across 

thL:l e::t?re3sway over t.:; anot":1e:- 0l1e over hc:,,-a and go right on out, U ::md 

ve 'Wf.!n"t right ily the Iudl w~re z{c. Kennedy ~la3 to have spoken. ITe went 

by there about seventy miles an hour. We went on to Parkland. tra~~ling 

at eighty to eighty-five miles an hour speed and shipped around to tha 

bact, to tho emergency entrance to Parkland. 

P: What were you all talking about? 

c: When these four cars--well, no one was talking. Just trying to figure out 

"t,hat all had gone on. And there were three srlOt3 fi.red, Dorothy, and there's 

no question. I heard. three, and the tim.ir..g is very clear in my mind even 

tOd3Y. And I have fir\.d--"(:Jhen r was in the Arwy, I fired ri£les--there's 

no qt:estio~l that one maa couLl easily do this. In nry mind, there' 9 no 

qcestlo~l but what: one l.'kln lli do it. I d:m't kcow whether it was Lee 

Ear-JOY Ot:mald or ~]ho it wa9; but ~oving at t:h~ s 10-;01 speed that our t!!oto;:cade 

v.:as, ev-ery:,ody in there W33 an e:lsy target. Anybody that can. half-way fire 

a rif!.e ~~o1.Jld hay.:! had no trouhlc picking off any target he wanted to. 

One, it: "<JaS a very e~sy ah~t. And se.::ondly, it was vary easy to flip the 

empti.:;1 3hell out srld l:nd a 11e"'"H one .:md fire again. It: ':138 done, I think, 

in zi:! or se'lcn second;J, t':l.ey say, and it could be very easily done. And 

all th<! firing ceme right YTCr my right: shoulder. There was none in front 

or back or 2ny place. 

Yes. In fact~ I was cl()3cr. to tIle building tMn--{)ur car -1:1$ cl03er to the 

~~il~~n;. (2nd of ta?e) 
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y~u said the car s?aeded up at thi3 point ~eventy to ei~hty-five ~llcs un 

hour to get to the hospital. 

c: Yes. we pulled around to the rear 0::: Parkland Hospital where the emergency 

entrance is. All four of our cars just jammed one right behind the other, 

everybody jumped out and ran up to the President's car to try to see what 

had happened, what had gone on, and by the time I got there theY"Nere 

wlheeling Mr. Kennedy in on a cart, and Mrs. Kennedy was helping push the 

cart to try to hurry and get it inside. Now I did not see what had 

happened to Mr. Kennedy, he was on this cart feet first, and what I would 

have :lean ~Nas the left side of !lis hCJ.d. r did noti,=e--r~rs. ~(ennedy had 

on a rose C'01,:>:,.:d guit that day and there ".Jas blood all over the front of 

her suit .that I noticed at thiS] time. I ~/ent to the car and did help 

unload Governor Connally, put him on a cart to go in, and I thought he 

~'las ,lead. ::;:c ~~a3 ~~ray t one eye il3G fo.::used off in one areg, the ol:he::::- eye 

was pointed another way, and they rushed him right on in. I wouldn't have 

given you tan. cants for his life at that moment. 

i': You tnO:.lgl1t the President Has still alive? 

C: I didn't kllO'ioJ; they just said that he had been badly hit. I did not knOTtl 

at that ooment the e:.tteat of his injurie3, but then I got with ~ir. and Hrs. 

Johnson and tile 'Went along ':lith Le!:l J~hns, 1.ufus YOU!l3~lood and He went 

right in the hospit31. I rC!:leLll>er a:3~1e walked in Semtor Yarhorough, I 

sa~ him sitting off tv the .3ide. ~~rying. he Has all beside hmself. t'e 

';-]ent into :l little :coo::! aroend to t'!1e right a~d the Secret Service c.lo:::ed 
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this area off and I He:tt: out "lil'.: got 'one coffee and hrot!gnt it b;lCk [or 

and a f;ec:.-ct Servicc'2gent oy t\'2 n.a:ne of :-!cnry 2:,',,~erts that ~la3 with the 

Presidential detail had come ia .::m . .:! he was taD:.ing to liashington from the 

little outer room of the area we C)ccupied. :{~ had pulled the shade3 dO':~a 

so no one would necessarily know where Mr. Johnson was. Roberts said, in 

talking to Washington, "We don't know what the full scope of this thing 

is, it could be a con3piracy to try to kill the President, Vice President, 

try to kill everybody.a And I re~mber Roberts at that time saying, this 

was after he had talked to Washington, that the only safe place the Secret 

Service felt ther~ was for Mr. Johnson was hack in Washington. to get him 

back to Hashtngton 9.S quickly as possible. rlow this ,iSS lat:er; I believe 

tais a~tually took place after we had been notified that Mr. Kennedy was 

At this point yo'.!.. 'W~r!: 3t:ill s.~"aiting the reports o~, the Prasident. 

\le were. ::'ack in this little extra room, ~I!'. and HI'S. Johnson, Thornher:y, 

he wit~ ~;1:3. ::enn~dy and co he ~..,lth lIra. C·~nnally. and to the best of oy 

knowledge and recollection and belief, she was not present when Mr. Johnson 

l1as ofii<!!.ally notified that ~"-... .L_ • -{ennedy "JaS dead. r've read variou3 versions 

of thiS, but ~hat I .:.!ctually 3T.ti' tr.cre, the agent 1 mentioned a minute a30. 

;:::mory =~obcrt9, car.ce i:l and told l::r. Johnson that }l.r. Kennedy w~s dead. 

l-_nd Ho-:ne!' Thor:l2lerry, ? ... em Johns, ::.ufus Youngb loed anl I lJe!'e present ui th 

~'lr. 30hnst>U at that tbe. 

:;hat ":1;;13 the eootienal :, ::ate o£::he people"? 
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.tl.l.D.. And t 

h~ t~at evening. 

,~. WiHt oi:her things did Hr. ":ohn30n say to Yot! and peol,lc in the raom? 

c: I don t t re.::all a.."ly specifics. r :·mO'~ he sai,l ::J~mething to Congressman 

·nnrnberry. I think he counsel-ad hack and ~orth \lith Johns and Youngblood 

and it ~.)as decided that they would le.:.we qui.ckly and coce on back to 

~Ja3hington. hut it: W,,!S sOffieTJhere along in here s tOOt atld I ~-/as in and out 

after this peric·d o£ time. 

~: r dO:l't helieve it ~J33 quite that l.,ng~ Dorothy. '1.""..10 things happened. 

}:1:.". JOh::l:JO:l also told ille togo .JaG!;: "(alenti :tni Liz Carpenter, unci a3 

I s;:.?rtea out--w.:'!l1. 3om",,,:ihere just :J3fore this, a nurse had brought a 

~33 :)'li: : •• 1 the littl~:n::.te'!: :CO(Yi uf:hls Clrr<;l;l en 1.t '(Ie had occupied, and 

and .:..o .... .:;.r:?E:nter ";lhich I started :l'..:it to do. I handed the sack of clothes 

to Henry Gonzalez and asked him to take them and keep them, that they were 
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over the ~.!\. system, asl:ing he:: to ;:cport to a Ci"O!Tt3ctl area. and ~le \::-;at 

no J7I'oHpOllse. S'J r told Ja,-::,- ;;:b.1t ::>rc~;ident K •. h1.P..cdy -::ns dead anc.,;e b·::!tter 

go on, let De tak.e him !:lack co~Ir. Johnson, and I'd go back and look for 

Liz. 1 did ta!:;.e Jack t.hrou3hmd. ·:"'.en ".Ie goe dO':m to :Jnern Hr. Johns..:>o' 

had been he was gone and Lem Johns was waiting there and said, "Mr. Johnson 

,]ent: ahead and left me to bring you on." So i:le ~Jeut outside and got a 

Dallas policeman to drive us out to LO';re Field. rhis "t']3Sa young rookie 

policeman and he ya3 so excited. and ,le were driving seventy-five to eighty 

miles an hour out there that we ran right by the entrance of Love Field. 

He got him to turn around and ';lent through the private side and he 'tv:19 

fixing to go right across the main air strip landing. trying to hurry to 

get over co Air Force One. :ic got him 9toPP')d on that and got him to go 

arouad on the access road and when we go'.: on the pl!me--see. on the 

GO"nr.ler·::ial ':'3dio there h:;l(i ~ecn a m:::nher ':)i 1"epf)rt3 that several Secret: 

Service agents had been killed also and I had never been on Air Force One--

uent on to the rear 3tCP3 01:,.1 sm·] a uhit.a telephone aud I 3i:opped and picked 

~;~;i~~~1 the operator di.d., 8:ld I tal1.:~d to i3Y -wife and told her that I W33 

,all ri3~t and I c7ar.::ed hcr to ~311 :~UfU3 YOt:n~blooJ t S \life in Vienna, 

Virgl.:1.i::1. and tell her that the :'lg~r.;:3 uere all =isht and for tlcr to c:lll 

th0 otl"!ar !Jives up here. .-"nd whil(;: I "t<,.:!3 doing this, Dorothy, there t13S 

sooe h~rin~h kt!ocking on sone chairs to r:..y left: rear. And 33 it turned 

out thts ':va3 ::he ?resident'g c')!)ll':lrtment of the airplane--:?resident ~~ennedyi9 

com?ar~ent ~]here I sat d~m at his deGk and f.:2sde n"j phone call. 'they ':Jere 

knoc:dn; ti":s3e :.;eats out to pet his ca3~<cl: in, ~lhL~h I didn't: knO'"J .~t this 

)0 I have 30ce ;;;~c~Uic questi"na.:ould 1 3S:0: the!'.: of you :1.O'.J? 

.--:~~. ~';hy don't :~= stop ri;:;!1t n'Y.7. ~l;:"ld we'll resume from the airplane on. 
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Se3sion Four 

At the eD.d of the prev'i,;)us session :rou .wr2 3t t:1C ?oint of taldn:; off in 

return to ~lashington. 

First, do you rac.all ~lho first called Hr. J.lhnson "Ur. President ll? 

C: The first one that I heard call Mr. Johnson "Mr. President" was Emory 

. ", 
u • 

Roberts, Secret Service agent. ilo-:'1 as I noted to you awhile ago, I 't7aS in 

and out of this room where Mr. Johnson was located, and I read and have been 

told that Kenny O'Donnell and Larry O'Brien had been back and forth a time 

or two, at least had one conference with Mr. Johnson. I did not see them 

there. I'm sure th<.1t they 'tx::re, bcc<luse r've heard it and read it. I've 

read th?.t one of the other of themJuppo;~edly offi:=:!ally told Hr. Johnson 

thEir: i~:::'. ;:Ccrmody >:::15 de3d. How I hC!:lrd Emo!"y ::loberts do this, come in 

::nd address }Ir. Johnson, n}~r. ?re~~i.dcnt, the:?resic!ent i3 dead." It: also 

\7as :=!"!1·;)ry that had been talkhlg !:Iq,~:~ and forth to the ~-1ashingl:on headquarters, 

to t'i.e ;)e~ret ServL~e, 2nd this 'L~ u:;ere it ,:.:::s determined that they should 

return \:0 ;:r.nshingt"n, lxmnedi.3tely. 

P: Was there any response to Mr. Roberts referring to Mr. Johnson as "Mr. 
President"? 

::0, nat as I recall. There was jt:st total 3il~~;:c at this time • 

P: Did it .3"Cril~e you at this time that th.e chaage had been made? 

G: t,;rell, ::ro!":1 reports that "t;1'e had gotten, so mu-:h of Mr. Kennedy's head bei:lg 

bloun mJay, it ~,]aG alm03t a foreg:.:me conclt.:~ion that this is "hat the 

ultinatc bad ne(1;; ~:as going to be~ nnd uhile ! said there ,las no reactio'l, 

there ~'133 no--;,hen 3rr:ory :too'3rts ;13.Jres8ed ~!r. Johnson !'£ir. ?resident,!t 
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t::he period when Mr. Jou'ilson tu=ned tr.) Con.:;rc 3snan ':;:;""ornherry and had 

,::on\tersat:i~n t-litll him. 

c: ~ I d~n' t rZ::311. ! thin!-:. I h~a:::d. hat I jus!: doD.. Ie recall. I think it had 

to do with probahly th,; calls that should b,-; !.1\:lde and discussed. the 

advisability of when and Trlh:.!re Mr. Johnson should t.lke his oath of office 

and other little detai13 like this. 

P: You spoke of having heard th.at Pre.lident Ken!ledy W"i3 so badly wounded. Hm" 

had you heard about this~ Had you been receiving reports? 

f"' • 
• ...J • ~ro, this -qas Secret Service. 

"p: They had reported this to you si!ortly after arrival? 

c: Yes, it ';vasu't 90 much of an official report a3 ~e knew all these agents 

persaaally as' .it 'l;U~S a c.as~ of one ?3saiug on information to the other. 

What members of John Kennedy's staff did you talk with and what were their 

:Jtates of miad a!ld er:.otio!U~l 3tatcs? 

C: Dorothy, I didn't actually 3(~e or talk to any of them until we -were an the 

plan". 2y the tL'le we got co t:.e ?l.J.ne, 9.S I dascribed a few minutes .~go--

""hen (;(-; got tQ the plane, L("'f.l :rohr...3 s Jack Valent!.. and I got to the plane, 

and Llci.dcntcdly Li.z Carpe:lter ';>i·J.S already sitt.ing on the plane lliuen I got 

there. r sho~ld have learned a long time 3g0 ",bout Liz. You don't have 

to really Y]or::y too l:m·~h ahout he:!", 3he'U :lluays be ahead of you. I had 

",;orried about us going off and leaving her in the h03pital and she VIas 

!litting wetting or. the plano vlnen He got: thero. I talked to General 

Clifton. S--Cneral 'led Clifton., the top milit::lI"'f aide along that: day, talY..ed 

';-lith him as q'-.lic~:ly as ... ·le g:)t ~ th3 pl.'lne and lcs:rned at: this ti!;)2 that 

arr~n.ge!":lQnt h:d ~~c!: "-:ide for Nr. Johnson to he S:lOl:n in 0:1 Air Force o-ile 
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would, all, for Mr. Johnson to have taken his oath of office immediately--

I ~3.n. for hi:o to h.:we t.a'kC!1 it ~,~:':,)re W~ leZt J~dl:l3 II altaau3;h technically 

he ~dial:ely bec3l:!e PresU~i'lt at Hr. Xen!!.edy·s dei-lth. But the oath of 

office is the symbol and it was decided by those working on this, and I had 

no-:hing to do with this. FUl:ther I was told that Judge Sara Hughes had 

been a$ked to come out to give the oath of office and was on her way. We 

a33ecDlad in the main meeting room of Air Force One and waited until Mrs. 

K3nnedy and the casket arrived and Kenny atDonnell aa I recall went back 

i:lto th3 Stateroom. the hedroom, and got Mrs. Kennedy to come out aud be 

there for t:tc 3'"-¥~a:::i!l3 :!on.. And basically it W:H Ct.>ngre3lltnan Thornberry s 

3':":Jok3. :\UK~rt ThO'!:'tas ~T~l'!k Valenti ~ Genet'al Gl!.ftnu, Nrs. Johnson, an.d 

they invited four newsmen from the news pool to come in and witness this. 

I.~d:J '3tclndirlg in front ::0 start 'Wit;l x'..d as ,'J8 h:l1 ~orc come in I moved 

Smith was one of them, but I do not -- 

I h'lvC see!"!. pi;::cL!!"ec: ':.blt we::e t3.ken durin3 this ?eriod of tiI:la when we 

\l':!re. a-.. miting 3;;:3. }:e,uJCdy'o arrival and all t~l~t I ha·"e describ(~d were 

:!.n.-oand I think 3i11 Hoycr3 had just johle.:' dE! group at this time, to() .. 

Bil! had bee!:. dO-Jrl in :bstin, like I said earlier. coordinating the dinner 

eha;: ?:::eaidcn=: Ken'J.cdy ;-l?3 to s~3k in Austta that nights and ~lhen he heard 

of ~~la 3ss.assination h~~ ch~!!"tered 3. pla~e and fl~" up to Da.llas. and :lent 
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in WI3 all completed, !i~r. Jo0.naon. ::old C-encr,:11 Glifton we c~are ready tn 

leave and to ta!~e off; he gave t~108e ordera and ~1C: did take off. Liz 
.... f'&6 ~«.rJ 

Carpenter, Harie _ and X ,,:~~re sitting up fro~\t -::t7ith the :'~ennedy staff. 

Liz 'VIas sit:ting on rry right, Harte :-1:19 sitting in the rw right behind 

our ror.:i and in t~l.z seat behind 1.1::::, and immediately after we were airhorne 

! got Liz and ~larie to 6e~ out their pencils and paper and 1 dictated a 

second-by .. second ~appe~ii."lg from the ti~H the fir3t shot: lila3 fir~d until 

we were in the air at tha~ m~ment, to ~3ke su~e the timing 311 got into 

Hr. Johnson's .li.:lry. ;·Z.:li!ls to you~ '{u~9..:ion 0:;:1 the Kennedy staff, Evelyn 

Do you recall any discussion or information regarding the person referred 
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T:Jere you in Oi:l any of th~ disct13S 1.ong or the t.1ecisi,))."l to uaE! Air Fot'ce 

discussion Mr. Johnson had with Kenny O'Donnell and Larry O'Brien and 

conceivably 'l~th General Clifton. 7he jud~ent Beems to have been made 

largely on the fact that Air Force One had certain sophisticated 

coomunication equipment that Air Fo~ce Two did not have and that if a man 

is going to be President. of the United Statcs he's got to be in constant 

contact with all elements at his cO!mll8nd. It was thought that that t13S 

not entirely possible on Air Force ~~o. This is what I've been told, and 

at) I said, I had nothing to do--did not participate in any discussion. 

R~A was it conveyed to you to come to Air Force One as opposed to Air 

Force 'I'w;:,', 

.J: This i2 :;t1<lt T...em John!.l told me tihe~. Jact: Valenti and I met him in the hall 

of ?arkl!l;.ld zIospitnl when H\3 were fL'iCing to l~a~,e. 

And he s;>€cifically said Air Force One? 

Got .j;jt to ::":),'le Fi..eld aild hI'! dir~ctcd the dri"fer to go to Air Force One. 

During the first hour of flight in the book, Death of a President by 

l~n::hester, he ;1escribed you as comi1".g itt ,"!i:ld out and dictatin6t as y'Ja 

have already said, this diary of second-by-occ'lnd events, to Harte FeL1er, 

and he uses the phrn3e "in a cons?icu;)7.ls d-r 3"n 1 , II in.dicating that thi3 ,.Jag 

of course part .j:f the 3')llton-A~.ls;;i.n polariza.tion. Could you comment on 

roo 

littl,; norc colorful or sor:ethiug !J.~cause no O:l.e heard 1:1~ on this /I c:;·::ce:1t 
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cabin uhere ?,:,esident Jonnso,'1 W'19. and ~pent th.! rest of the tr l.p ther~. 

Liz Carpenter was in and out, Marie was in. Liz had started drafting a 

short statement to present to Nr. J<:>hnson to think about m.:::tking w~en he 

landed at Andrews Air Force Base. Bill Moyers likewise started drafting 

what h~ thought :3hould he :laid. These statements ~vere pre,3ented to Hr. 

Johnson and then Mr. Joh~son dictated his O~~1 9tat~~ent, changing the 

'l7orda around. Actually his statement ';<11'13 a.lmost 3 corJPosite of the tHO. 

On that flight back, from the President's cabin Mr. Johnson did call 

, . 

the first hour the fli.3ht~ 

':;). :-!e ~,]:3S secl'oded -I.n this cabin? 

That's right. The Congressmen were there with him and Secret Service men, 

and :'i;:s. JO:1'.19 on. 

~. Hh3t C<:>ngre sS;:Jen i 

c: This ~va.s :~~Ol!ler j,,':1~1.·nberry and Br~o1t.sJ as I rec~11. 

. '"', 
J. ~io) I do not • 
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assassination reached them. And Mr. Johnson was passing on instructions 

to \~alter Jen:dns to get the Cabinet cembers that were in Washington to 

have them aSgeoble at the E:tecutive Office :;juilding and to pass word on 

to the plane out in the Pacific to return at their earliest noment. and--

::: Mr. Jen~tins '(~as still in Washington? 

-~ . 
" . 3:c was in lJashington. :'.nd r oelieve th3!: was r:.ainly it. W'r3 landed :it 

AndraH~ and it had been. decided to let HI's. :r.ennedy and the casket and 

the others go off fir:;t in the ~ac!: of the plane. '-they had to use a 

the c·;:.3ket 11 and 3£ter "Cn;;! ~askct cn~ loade-1 in an ambulance, they drove 

steps :;;vn:t.: to the nicroph:me an.! !:'.ade a statelI'2nt to the nation and the 

uorld. aile we got 1.n h[:llicopters and 't1ent righi: O\1~r to the ~fuite E!ou3e 

grounds :3nd wall-;.ed ar,~nd to the Executb .. e 0ffizc Buildius. 

Was there .3 discussion ::m the flight. or did peopb still think in te~s 

of ch::!re be ing a conspiracy? Au.] did thi::l influence t~e :!.onediacy of the 

believe ':h3t ':1::1-". the p:::-C,hDi~13t~ i<l~tor in the deciaion to go ahead quickly. 
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0 ... .. .... .1'- '''v·~n"I .... :>' ~J,,""''' u t.. ..... _ __ _ _.-;:, _ f _.II. ....... out .:11: Y.Z'. 

the ma!1Y detail::.--of ?Mha!: he ";')ouid be doiu2; tae ue:tt duy. 'i'he guidin~ 

factor in all thiS! was for the c.)u:ttry to know the natioll -las in firm and 

resolute h~nds. this on tho one haad. and not to be overdoing on the other. 

And it wa9 a very tight :rope that he had to walk. to mal¢e everyone realize 

that he wao goin3 to move in and ta~e over and yet not to ap?ear that he 

was ru~hing in just por.iJer-!:'.ad li.ke a scaven:.;er that just scoops everything 

out of the \lay_ 

f' = There ~<1as 301Jle tr:)Uble up0n landing at: t"hc)nite :3ou3e regarding identi.fications, 

getf:ing in :md out. Do y:;u 4'ec:111 events ;1~ou!l.d th~t? 

_,A, • 
~~d they didn't know w~~re to 

"":l. "wllen y'"J'J did2;et to the of:::lce--the Vic~ 2rcsidoant's office in EOB---wnat 

.::: ~ Dorot.hy, I ':13.3 in :lU:l ::::.1::: ;)f thiJ Ul'lin offic.e. and :as I recall, and I oust.· 

5ay "tha.t :'Ialter Jenkins ';la.s hand!in.~ the s'~he.i\.~ling and working of his 
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stationery." It turned out that what Mr. Johnson did was write a letter 

in his own handwriting to little Caroline and little John about a brave 

~ondet'ful person and great man their daddy bad been. He wanted to vrite 

it the day of the assassination, ~ .. hich these letl:e::s ~lere later taken and 

handed to t~~ Kennedy children. 

P: Who was this staffer, d~ you r~e~er? 

c: ! don't rO~Lwer her name, I just poP?ed in the first office I found open 

and got the stationery. Then I remember }!r. Jolmson also taUdng to Jim 

Riley. the head of the Secret Service, brsgging on what a great job Rufus 

YQl.~ngblr.::od ha·J done and telling him he 'iu!utcd~:ufu.s cited for ~~ception31 

braver~l Hhich l.Ja-s done ten days or tr::o weeks later. From there we tlent 

on--! ~/~n.t with l!r. Johnson out to 'i'he Ehu3 au.l we--

J. 

y~u started il minute <l0':> ."? little !lit on the con:verg.3tion. Do YOll recall 

what ';-U13 discu3sed L, ::his eClrly :?3l't of t~1e evening? 

since breakfast; no one had been hungry, nor cared to eat anything anyway, 

but to that moment, and it was a very light dinner that we did eat, light 
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to our bedrootr'.ll, ~ir. J,jhuson called and had us come on donn to his iJed'CDcn. 

And 'tIe pulled up chairs by the side of his ~~d 3nc tal~ed until a~out three 

o'clock in the morning about different things. This was mainly Mr. Johnson 

talking. He ~ere just listening and coullaeling '>-lith him. and he did tell 

Valenti at that time that he 1;~an!:ed him to tak2 tr.m years' leave from his 

firm, public relations firm in H~u3ton of Weekly and Valenti, and plan on 

serving at the White House with him, and he told Moyers that he wanted him 

back frOEl the Peace Corps. And he told me at this time he wanted me to 

plan on 1OO'/ing over to the Democratic !lational Committee to represent his 

interests over there. And we talked that night about h~ talking--a visit 

he 't'las to have with President Eisen.ltower the next day--and other meetings 

we"re scheduled, those ~lho "'Quld be in to attend the funeral fran foraigc. 

countries, the governors of all the otatea, and it's like I mentioned 

awhile ago, everything ~7aS '~~eighed 01.1t-~">;-lh~n I say l'w~ighed.n I mean to 

make sure tint he was ~.,alking this chalk line not to overdo but yet where 

th2 pe:J?le had confidence that he coull do the j-<>b. 

:.). Here de'=!i3iou3 tn-lde .l~ this time r"!g:lt";:U .. ng Lyndon .Jo!lnson·s participation 

['1 • 
'-' . 

in th~ faneral and the Caoi~et meeting and the speech to Congress also?

I don'~ think those decisions ~ere ~lde at that doe; the only additional 

decision made '",35 that he ~.¥a:3 goi.n;~ !:o loan me three pair of hia under.1ear 

and three pairs of his socks. I had just packed for an overnight trip 

and was going to be here at least until Thanksgiving, for five days, and 

thb d-acision ~"1ai3 made ;lb-:lut tt.,o-thirty in the mo::ni!lg. He said~ "I'll 

just h;:tve t:1€ girl bring you in 3'Jme of rrI'J short.1 J undershirts. sockS, 

and she can buy some new shirts," which I did the next morning, Saturday 

morning, went down and bought a couple of new suits and had to buy a black 

,mit-.. r didn't h.:i'/c c. black sult-·· ;1.1,J Svl~ ne:;~ 3hirts. I wore his :Jhorts 
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?; Did you conti~"lue to stay at The £:L:1:] the folhY..Jing day? 

c: Ye3, I 3tayed there the firs!: five ~lay9 afte:c t.he <lsaa;Jsin:ltion. ::md rode 

in with Nr. Johnson each rao!'ning ;;l:~J rode bi'lck out with hila in the ev,~nlng. 

Usually we went home about nine-thirty at night. and--

P: Could you give me a kind of d~y-by-d3y rundO"'wn there of wh:lt happened 

those days immediately following--'that Lyndon Johnson did? 

c: I can't--Nr. Johnson was just in 8 series of meetings with President 

Eisenhower. with the former Texan Robert Anderson who was Secretary of the 

Treasury under Mr. Eisenhower. He was in contact with leaders all over 

:>. 

the country by telephone and in parson. What I was doing most of this 

time--we were flooded with telegr~9 and mail. telegrams, telephone calls 

at first, 8rld then the mail started catching up. And one of my prima-ry 

jobs here was to try to identify as uanyof the telegrams 43 possible. ~e 

had s':::lc"ks !~f telegra:ns on Z'Tery C.'~31-; in ea,~h r.)om. and I used to spend 

hours going thr~~gh, looking--becau3e this is one thing y~. Johnson's always 

been ir!9istent upon--kn(7../ing who had wired or ;;iho has written. And many 

times a person would just sign a telegram, "Pete," and if you know the town 

you can aLr.ost figure it O'.lt. 1·:el.;!re trying to figure out mw."1.y tele3ra!:lS 

and letters where peo?le h"ld sent ;:n·:'!n--the 39sassination had catght them 

off tr_~·"'~ling and they'd sign a t..:!1.agram by their nickname or something 

like that. But }ir. John30n also--we kne-.l that evc:!ry one of these had to 

be answered. and I spent a good part of that five days trying to categorize· 

and tderltify. 

Did yOf~ take special care of the n?tices to the ~Zennedy family for oondolences? 

~ ~&ose 'tIer;'! not: delivered to us. ~L .lid not see any of those. These were 

telegrams and lett:~r;; dirocted t::; ',:l1e :?r~Hidf:!nt. Lyndon Johnson, that ca-~ . 

into our category. 
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13 that hQ<..l they made the separation 83 to lJho they '('lere addressed to? 

I'm sura it ~"as. Dorothy. 

Do you know who ~'la3 in on that '? 

Well, they've got a big White House mail detail, and those are profeasional 

career people. They've served a number of Presidents, and the only thing 

I ever saw was mail to Mr. Johnson, telegrams. 

P: Could you give an e3timate about how much mail did flow into the Yhite 

House on those f~A days? 

c: Dorothy, I knew those figures, I don't think I can even trust my memory on 

that. But over the period of several weeks, my recollection is that it ran 

several hundred thousand. and we had just great stacks of numbers. 

P; Why had he gone to see former President Eisenhower so soon? 

C; Well, he didn't go see President Eisenhower, he had President Eisenhower 

come visit ':vith him. }!r. Eisenh~-1er visited with him there in the Vice 

President's office in the Executive Office Building and the purpose of it. 

I would presume, wag the bipartisan aspect to this change of Presidents 

and h!.s great reeling t.l-tat he need~d the aup?ort and help of everybody on 

both sIdes of the aisle and both p.arties. And additionally z,tr. Eisenhower 

had served eight years as President and I think he, Mr. Johnson, wanted 

benefit of his total advice and counsel. 

P: You had spoken about Hr. Johnson trying to hold this fine line, not offend 

c: 

any of the Kennedy family. Did he indicate this to the staff members 1 

~"as this continuously on his Illind--? 

'SI' i..o. and I didn't3:lY offend the Kennedy people, Kennedy staff. or Kennedy 

family. \'!hat I was saying and~what I say. and this was my belief as far 

as the American people \-Jere concerned, the American people as you l07ill 

recall were greatly shocked and in a great state or grief, and it would 
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have been entirely conceivable that a person taking over under conditions 

Ul,.e this, if he mov'ed too rapidly or anything, that the people generally 

would have been offended by it, like he was, like I said a ninute ago, 

like a scavenger rushing in to just brush everything aside. 

?: Were those his w~rds 1··· 

c: No, these are my words, my evaluation of--

P: Did he indicate this to you? 

C; No, I think, Dorothy, this night, and this was the night of November 22, 

that 'We sat and tiHked 90 long, ~~ were talking about the many, many 

details of things that needed to be done, the bases that needed to be 

touched with foreign governments, with governors, wit:h Senators, Congressmen, 

mayors, certain things with the Cabinet ~~ers, and what I said to you is 

what my feeling ~~aa of the situation. And I don't recall it ever having 

been said there or since. 

?: Did anything occur at this t~e that later ~las co cause some members of 

the Kennedy staff to be upset? 

~: Not that I know of. You remember during this period of time the Presideut, 

I think he did this mainly that Friday evening when he met with the Cailinet, 

asking all of them to stay on, that he needed them, and of course in the 

next d~ys, as he had the opportunity to talk with Theodore Sorensen and 

Kenny O'Donnell and Larry O'Brien, he asked 311 of th£:m to stay on, he 

needed them now aa much or more than President Kennedy had needed them. 

And I say tha liaison with the Ke~nedy family, and I don't know who that 

liaison "\.Jas, whoever it was dealing with Walter Jenkins, was layi.ng out 

the time schedule, when the funeral would be and when thiS, in order for 

Mr. Johnson to make his own plans, when he would speak to the joint session 

of Congress. And of course as it was laid out, the funeral was on Monday 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



18 

after the ?riday <lss<laaination and thaa Hr. John30n spoke te> the joint 

session on Wednosday. just the day before Thanksgiving. The funeral 

service ;133 of course pb.nne.:l to the nth degree an.d this lIas done by the 

Kennedy fE!lllily. You had to ha.ve cred.;mtials to be admitted into the 

Cathedral. and .the~e were delivered from tl~ pri~ter at about ~iv~ minutes 

until eleven and the funeral procession was to start at eleven. Walter 

Jenkins and I were there representing the Johnson staff. and I remeober 

the envelope and the credentials with a black border. They were still. 

I say tp~y just arrived from the printer. they were still ~ot from having 

just been printed. And on the procession from the White House over to 

the Cathedral, the heads of all the foreign countries were there. General 

deGaulle and the others were going to march. whereas our Secret Service 

had p~actically ordered Mr. Johnson to rid~ in his car over there,~that 

they Heren't sure that th.ey could protect him at all, that he would be an 

open target for further aS3assinatio~ if he marched, and he averroad their 

4ec~:~~ndation saying that if deGaul1e and the others could march, he 

certuinl·~· could t:;lke his chances and march also. ~"el1, his car waa 

3chedulcd to be in the pro~e3sion 8ehind those ~ho were mar~~ing. As it 

turned out, Walter Jenkins, his wife, and I rode-we had planned on 

wall:ing out this car was soing along empty so we got in the car and rode 

over to the Cathedra 1 froHl. the "tY"hite 1!ouse, and >;~e were there for the 

servi':!c. He left-Walter and I had to get back to work-ue did not get 

,to acc~pa~y the procession out to Arlington Cemetery. 

P: What offices ~ere you cperatip~ oue of at this time? 

c: These were tile offices in the Ex~cutive Office Building. They were 

offices adjoining the Vice PresiJ2nt's office in the Executive Office 

:Sui ldlng. As I reeall it <;1a3 on th~ 3econd floor. 
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-~: How long did you stay there before you moved over to the White House? 

G: I ne' .. --e',t' did 133vt! ther\~--I r:!Can t:toqe toO the White ~t!)U3e. I left tht!re in 

!?: And uhen did Hr. Joh~30n Clove i~to the Hhitc '3:ou3e2 

C: My recollection is teat Mrs. Kennedy took 3CLlllltaing like ten days or t~fO 

tteeks after the funeral to move from the Uhite HOU3e t and I believe the 

Johnsons moved in two or three days after that. Back just a sec~nd--of 

course Walter, Jack Valenti, Bill Moyers, George Reedy and I went up with 

the President when he s?oke to t~~ joint session of Congress on that 

\·le dne a day • And t!lcn V:llenti and t left and flew back to Texas that evening 

and over that Thanksgiving packed cp our respective families, Valenti in 

Houston and I uas in AU3tin, and ue fl~ back to:;ether on Sunday, meeting 

in Dallas and flC'!tl back with cur £,,:w.iliea. 

-J. He:::e you involved in :my of the a:."rangcments for the t:ahinet neeting that 

was held? 

c ~ ~'10, t:lat would h::!V2 been dane by ~~:.!lt.er .Jenkins. 

,:., 
~ Do yO:J. ~ecall if !.;rndo~ Jc:::mSOQ cvLden·::ed any di3turbance over Robert 

Kennedy's late _'.:ri{l~l"? 

I'm not familiar ~;ith any of b.,')se detail.). ! 'Was not there. 

?: Did you hel? .:>!~ 3nj 2rr.:ln~umento for thOS3 attending the address to Congress? 

~. }~nche3ter c=cdits yau with having 3rra~ged to have the representational 

se'lting ,;lith :,lrs. Joh:l3~n i:wolvtn3 the liberetl b.tellectuals Schle3inger 

with ~yor \-iagner frXl ,he big citiC3 and Go-ferno!:' Sa:lders fr~ tr.e South. 

C: Well, that is correct. I don't think I understood your question as you 
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,-le had discussed somewhere along th(~ line, I think C'.aybe on Tuesday, tn3t 

there ,;yould be so many seats avaihblc in the b<llt.:ony "'OJith !11:9 •. John30n 

and that probahly wh!1t we should try to do is ic~vlte key people. key 

re?rcsentative peo~le, to come and sit with her at this vpecch. I did 

tal~ to Hayor iiTagner and Dr. Kenneth Galhraith and 'With Arthur Schlesinget". 

Jr., and I believe maybe Mrs. Johnson called Dr. Galhrait~ I believe maybe 

I called Schlesinger. I'm not totally sure on this-.. 

?: lias the purpose to shcr.l a representational-gathering? 

C: Yes, and to have a broad based representation there. I believe that would 

be 'What my recollection of the thinking was. 

P: Did this- meet yith any resistance? 

C: Not any thaI: I knew about: nor know about. 

?: Did you encounter during this time any people not wishing to coopet"ate with. 

the Johnson takeover? 

G: No, I didn't • 

., • Th.:lt: IS about all nry q~e3tt~~.lS on this particularly concentrated period of 

abo~t five days. ~re the:c any other things that ~ome to your mind that 

G: ~o ~ not that: I ~an think of, just luitc a tr2um-:1tic experience. aa you would 

realize. During World War II, I had Sinclair Lewis' son shot down standing 

by my side. This was Wells Lewis that was raised by Dorothy Thompson, and 

I thought l'd never get over that, but this one of course surpassed that, . 

and I think ~"e "Ie pretty well covered it here. 

P: I'll just ,:13!,:; you one ",:)re question. that I think of. Was there any time 

in here "here :'~r •. iohnson--you felt was shoui!lg the stre3S and were Y-3rricd 

3bout him regarding his hc~rt condition? 

C: No, I bclieve that I didn't say that he was showing stress. I think that 
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he was probably the strongest ona of all of '..IS concerned--I say uconcernedlt--

r mean involved. I mentioned that I 'li1aS conc~rned because he had had a 

heart attack.. Thia was a horri.hle thing he mlS ~~ariencing here and the 

way the ,;wrld suddenly drop~d on his shoulders this was what I W33 

concerning myself tiith, but I do not recall him ever appearing to be worn 

out or anything else. 

P: Did Mr. Johnson ever indicate to you that there were certain areas uhere 

he lacked information for such a quick succession to the Presidency? 

C: No, not to me. 

P: AlI,right. I'd like to continue on now. You did say that you stayed on with 

Mr. Johnson until February when you wen~ over to the Democratic National 

Committee. What were your--be~ween the months of December. January and 

February t '\'~hat l>1ere your functions at that time? 

,:::: I m.:linly 'Has ansuaring mail, taking telephone callsj at that moment during 

this -period you were talking aooue, ! mlS averaging talking long-distance 

a lit!:l,:; (Ncr 100 times a d:.lY and dictating 75-100 letters a day. 

!:: This is just any calls or mail that "Jere c.OIl.".ing in to Hr. Jonnson. calls 

that w~re c'.r.:li~g in f,'):: Halter ,Jenl~ina that ;ralter couldn' t handle, tn:lt 

he wag 50 f,:1~ hehind on, and it's just basic staff work, is wnat I'm 

saying, getting thene lett~rs prepm:ocd for Hr. Johnson's signature; !lany 

,-:>f them went out (Ncr r::y signature. 

'!?: ~?ere they still in th~ form of wishing Hr. Joilnson success? 

c: Basically that's correct and you have all form9 of inquiries, all forms 

of letters; after a llttle time had lapsed you had people wantin~ this j-:>b 

and that job and Hunting S..Jme veterans claJ..m tj be higher compensated, and 

the many probler.o.S that peo.llie have that they write the lihite Rousa and 
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Congressmen and Senators about that basically was what it was. 

;" Did you see anything that would indicate the slightC3t hllrshul;!ss in cha 

transfcrr·al of power he::e·? 

G: I did not observe it. I know nothing about this except what I've read in 

the Manchester book and some other books. We had-- I attcnded--at the 

President's request I attended a meeting one day over in the ~ffmmiUg pool. 

the President's swimming pool, he had Ted Sorensen there with him and 

Secretary CelebreDe was there with him. and we actually cO:lducted a. 

conference in the swimming pool. Ny job was mainly just sitting in 

listening--or SWimming and listening. and there were one or bl0 little 

occ~sion3 like this that always congeniality prevailed that I S~. 

Hhat was the swimming pool meeting ahout? 

c: I don't recall the subject. I'm tryiug to think--! thirk it had to do with 

u. 
-'- . 

the tining on an education hill. This would have had to b~en in carly 

J~uary I suppose, the priority of s~tually setting, attempting to set 

priorities os: think out priorities on the timing of different bills that 

"Jere going to be b~fo~e the Senate. If one ':'1a9 going to O~ filibustered 

or this or that, how quickly needed to get the different b~lls out •. As I 

recall. the conversation th:lt d;lY Iud tCl do with ho>:,* quickly the education 

bill had to he moved. 

~rhat were you in attendance? Do you swim well? 

c: No, and I don't know why I was invited to come over that day. I did have 

SOt.le knowledge of some of the congressmen and some of the '1~:tator9, 

conceivably a little bit of judgcent on political chought~. but other 

than that I don't know. 

P: During this couple of months do you remember any anecdotes or events that 

particularly come forward in your mind. stand out in your mind? 
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c: Ho, during this ~')eriod of time, it '"as a rather grim--I "lOu't say grim, 

I dO::l't mean that, but it was strictly business. Evc3rybody was trying to 

get ~ing, trying to get the many things dona that needed to b~ done as 

far a3 legislation lJ<l!3 conca=n,~d. This is what was going on at the White 

aouse. I was over at the Committee, w~rking--let rna say this, at the 

Democratic National Committee when I arrived there. see John Bailey was 

chairman and Dick McGuire, both of these were Kennedy appointees. }Ir. 

Bailey is a very capable, knowledgeable political chairman; h~*ever, he 

spent most of his time in Connecticut and was dawn here maybe one or ~~O 

days a week and was not interested in the day-to-day details of the 

operation of the Committee. This chore was handled by Dick McGuire, who 

as Treasurer, in controlling the money. he controlled the Committee. and 

it was my job to coordinate with him to start thlruting about the convention 

that would be cot:ling up and the campaign later. The first item that we 

had to settle, which came up about l~rch or April, was on the allocation 

of delegates to the convention. Thla had never been finally agreed to. 

A plan had been drawn up that would have penalized some of the South~rn 

states, would have given e~tra bonuses to other larger industrial states; 

that see~ed to me to be out of balance. As a result of this I spent some 

tine on dra'tling up a ne~1 suggestion on the "/Iay the votes would be allocated. 

"\-Ihen I say I~Ol:es ~ n I'm talking about the Democratic National Convention 

and the nominating procedure. And ue had a session on this and presented 

frt'J p13n. At this meeting Halter Jenldns uas present presiding over the 

meeting; Ted Soren3en, Kenny O'Donnell, Larry O'Brien, Dick McGuire were 

there; I l~as there. He thrashed out different points and waved back and 

forth on the proposals. The recOfil1'llendation that I had made was adopt,~d, 

but in the pride nf authorship O~ the part: or the others--when I say lIothers,lI 
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this ~.;as nainly Tt~d S;:r,-"cns>3n. <!l3 I r~call; H: injured him ~ little bit to 

the 90int thaI: he was not h3PPY "l~Ot,t his pls:l h:wing been passed up. 

?: Uould you e:-!:phin the two ·?1a.'l5~ }lay I just ask beiore you do that, had 

the allocation been established by the farner election in c60 wherc a 

num!>er of the Southern states had gone Republican? 

c: Well, as I recall, Dorothy, we didn't have too Many of the Southern states 

go Republican in '60. Of course we did in '64. But unfortunately I've 

gotten off on something here that I can't remember the exact details. 

Those allocations are very complicated, where so many bonus votes are 

given if the state uent Democratic the last time, if they have a Democratic 

governor, and several other factors, but the general feeling was that the 

plan that had been advocated was not fair and equita~le to the South, 

Southwest and what we were trying to do--what I tried to do in ~ plan-~ 

was to have fairness and equity for all fifty states, and that just about 

boils it down. 

P: What was Sorensen's plan? 

'~: "\ga.inJ I do~'t remember the e~act details, but so~ of the larger industrial 

states were given additional bonuses and weighted more heavily than other 

states. As I !"ecall some or. the Southern and Sout!n'estern states had be~n 

left: just exactly as they had been, ;"hile other3 were given additional 

bonu:3cs t:tat wuuld tend to have given them more advantage. 

P: These are the ones that had been Democratic, and would be eligible for these 

bonuses according to the Democratic ~lective officers in the state? 

c: ~lell, the ones that ';rere going to .b..~ eligible for these boauses. I don't 

know that th~y all went Democratic, or had Democratic governors; like the 

State of New York did not have a Denocratic governor and they were going 

to get substantially more d~legatcs. 
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?; In yo.!!' o,inion had t:lis :'een e3ta~lished ~""::ler,3. .John Kennedy had t~e £lost 

in£luen,~e ? 

C: I would think that's a fair appraisal. 

P: And of course the basis of the strength would not be the same with Mr. 

Johnson, and 30 this realignment w~uld have to take that into consideration. 

C: 'that';) right. I think it could be said, and this is my evaluation, it 

could he a realignment according to the two individuals--just what the two 

plans were--realignments according to those two injividual personalities. 

P: Did you get objections from the former Kennedy staff members? 

c: Objections to the point that they were trying to stress ~hy they had dr~ln 

the system up that they had. 

And, :r)::>rothy, on a political conv.:=ntion of C':)Ur3~ it all happen3 in a 

week's t:l~. but there are many months of planning that go into this and 

thi3 ..,3.9 tbe thing tlut: jick rfc~uirc and I ilegan to concern ou~salvcs about. 

;l€ started about late A?!"::"l or early H:lY going to !~tlantic City ;'!vc:..--y 

Thurs la~·. :le' d g., up ind s?end the ;:by there, check the r.uny thous::luds 

WKLQN�VLQFH�������KDV�EHHQ�WKH�H[HFXWLYH�GLUHFWRU�RI�HYHU\�Democratic 

National Convention. He's the President of Cox Broadcasting Company; he 

has a 'F~ry L!r~o: bU9ine39 in ~.;.tlanta. ~nd does t:'ls more 3a .So hobby than 

anything eL:;.~. ':Is took off, I believe from the fi:!;'st of ~Iarch in 1964, 

and j~st ~oved co Atlantic ~ity and stayed there un~il the Convention was 

over on August 28, 1964. And he W3S the one that Dick i"rcGuire and I checked 

with each week that we went up there, on the arrangement for housing, and 

credentials. And so we were working on this and this same time we were 

cor~er. 
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Did Mr. Johnson give you any specfic directions regarding the arrangments 

at Atlantic City? 

c: :·10. the only thifiS--r ::-emember ,,ye H[~!'e flyin3 ba~k from Atl~ntic City on,~ 

nig~t; th~ N~I Jarsey democrats had hed a fund-raising dinner in At13ntic 

City about May and Mr. Johnson was principal spea:~r a:J.d we ?~ere flying 

:'ac~o;; that night on Air Force O:te and Chairman [John] Bailey was sitting 

next to the President and Mr. Johnson said. "JohlJ.. my goodness. how in the 

world did you ever select Atlantic City? It's t~e most unavailable. out-

of-the-yay place." And Chairman Bailey said, "Just one reason. I was 

told to. lI?restdent Kennedy had told Chairman Bailey waere he wanted the 

'64 convention and that's the reaso'n it was there. The dates and site 

had already been selected before the assa9sinati0n--tnis was selected in 

Aug'.lst of '63. 

2: I '\oJas gOi .. lg to as!-t if YOll ':l~re in'lolved in fund raising? 

". v • i~o. ~iot this ;las Dick :lcGuire's job. He had the President's Cluh and this 

1.35 .:.>.n idea of hia that had come int,:> fruition one;';:. in 1952 under President 

:Zenncdy and:ontinued 01'1 very successfully. This ~'1a9 handling the financing 

of th~ ~_emocratic ~ational Committee operation. Of course, a convention 

is very costly and NcGuire had come up with the co~wention book. I was 

told that 30~~~ing like tt million and a h~lf dollars was netted fr~ the 

~dg sold in thi3 hook, and then the City of Atlantic City and the State of 

Ne~ Jersey had 5iven the Democratic ~ational C~ittee six hcndred and 

fifty thousand d~llars end on our final accounting '!}e 3till had to pay 

about-"T;1e wer~ stUl about one hU!ldr~d thousand dalb.rs short paying for 

the ~oIr.,gntlon th3.t Ne had to talce out of Democratic ~ratio,:lal CotlZilittce 

funds. 
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P: Has ther~ anyt.;herc neat' that much in the trc::O.3ur"",;r at that point? 

C: Well, at that particular point, and we're talking about September--this 

final ac.counting came after the convention, Sc?t~t.lbar-Octobe~c--that 't.a'3 

during the ca:npaign, and of COUrs'i! money ,ws ebbing and flO':iing at that 

time and I don't remember when they got that bill paid. I balieve I W3S 

told that it: was paid along about October. 

P: Did you go with Hr. Johnson or help in the arrangements in these campaign 

swings? 

C: No. I didn't, I don't believe I accompanied him on any of the trips. Let 

me take a few seconds to tell you here a~out the campaign because at this 

time the caopaign and convention are interspersed; we're talking about May. 

June, July of '64 and we had to be working on both of them at the same 

time. I started worrying, just wanted to get a job done, I say "worry" 

because the p::>lls were 3ho·vling I,Ir. Johnson with a very high rating and Tole 

felt very :::onfident. I felt very con£iden!:~ but I always like to see a 

camp3ign organized correctly, e~cc~ted correctly. and it did not Seem to 

me at the Democratic National Committee we were getting these things done. 

r had a;3ked for a meeting T.vith Dick McGuire and Kenny O'Donnell--it was 

generally conceded that Ken;lY O'Donnell 1 .. as the top political man ~round 

to handle the c8m£)aign--and we would have a date set and O'Donnell didn't 

show up, then we would talk a couple days later and he'd say, "Well, 

everythLlg's coming along fine, we'll get around to it one of theae days.u 

It finally got to a point, where I told McGuire, ! falt like we just had 

to go ahead and move forward and that when O'Donnell was ready I sUp?ose 

he 'e come 0'1, but that :o}~ couldn't wait in my opinion. So in July of '54 

HcGuire a:ld I 3elected seven me" to work with us on a ::-egtonal, org3.ni~at:ional 

b;:lsis t and \19 got these gent lemen in and 33S igned cert,'!l.~. g;eographical 
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areas. H~ll, the fif!:,. stat.as ~Je!:'e hro:':.en dmm into seven regions. 

P: 1'...0 you recall the3e people? 

G: Yes. I'm going to start up on thG east C081Jt ~(~CaU3e th3t'inS our fi:!:":ll: 

;:egic.::l.. Bill [Hilliam Leo) Dunfcy a.7d 31air Lee--. 
P: ~';hat were these men's background or qualificutions? Did they have to be 

from the area? 

c: Uell, they were from the area, and most of them had good, strong, political 

backgrounds also. Dunfey was from l'!ew Hampshire. He handled the new 

England states, dlT.m to and including lietf Yorl: State. :Blair Lee is from 

Maryland; State Ser.ator here uO"..I, lives out in Bethesda, and he handled 

Pennsylvania and down; 3i11 [Hiram tlilks] Br:r.lley h3ndled a good portion 

of the Southern states. Bill wa3 from Sout.h Carolina originally; and 

Ivan [.\rnold] ~1e3tingen wh:l Has the Under 3~cretary of lIEU at that time. 

Us took leave fr;)rn his wor:t and handled the ?-lid-Jest:. ~fe had John Sin.gleton . 

frOCl Houston. Back on Kestingen, he ';-133 frOt:. Hi9consin originally, had 

been very active in Mr. Kennedy's primary out there, and had been brought 

in by che =Zc=m~dy pa:;p16 and a?point-.!d Under Secretary of ~r. 

J:>:m Singleton f::;xn H·::lUston h:mdled the Soutm·mstern region and then 

Culp Krueger from El Campo, Texas, who was State Senator at that time, 

handled what we called the Rocky Mountain region. Irvin Hoff, formerly 

of Washington Stata, handled the Pncific Coast region for us. Hoff used 

to be Se!".ato:" ~';3.rren ~.ag-auson's administrative aS3istant; he's located here. 

in :.Jsshington no,\/. 

But those were our seven regio~al administrators and ~e had Johnny 

C;rooke~, Jr., prese:lt chai!":l8n of the Civi 1 Aeronautics Board, who ser-.~ed 

as my assistant on this. ! headed up this regional org~i~atioa. and, 

Do;:othy, u::.'lt I did, I advisad the state chai!""len in all the fifty states 
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,~'h\) tileir r~gioual coordin3tor Hila) aad thi'J m-:m ,1:tuld be ",orkiuJ ':Iith 

come in nearly a month ahead of the convetion, and they stayed right here 

in Fa:;hington and they st~lr?:ec. "\J,;-=~dr'g then by telel'hone 'lith e:lch of the 

s t.3tes that th(2Y later -;,,:mld be '.>.Jordinatin3 ~-71.th. Arr;Hlr;er.1ents at 

Atlantic City, their hotel romas, .. }orl~ed it out to where Hhen the convention 

came along ti1ey Here d.o.ily in conta:::t ,-lith the paoIlle from their states. 

Also • .. 1e ';>1ere able to make plans and get a lot acc~li3hed at the convention 

by virtue of the fact that T,7e knew lJh::> our nominee 'Has going to be and we'd 

get so much organizational work done ahead of time that we could hit the 

road running immediately after the convention and not have to spend the 

next {;lonth org3niztn3. ~1':!Guire and I sat up ~~Jor!~shops that 3tarted ever:y 

morning '3~ ~ight o'clc~k at the convention and we usually had nine or ten 

states in. ~le had nirt2 or ten special s·.ibjects t!> ba covered, on hard to 

handle public relations, how to register, how to do the most effective work. 

?: Before the convention: 

i Tcey ];,'sre the.:,:: :md ';'iould attend ',oJith each of their states as they ';-lera 

s:;heduled cc go th.:ough these 'Wo-::~t3hop3. In r:10;~t instance3 through these 

\-lo.:-kshol's is v,here a state coordInator l-1<lS pick:!d; wasn' t naccs3arily the 

nt3te ,:!nairn:an. !f yr::rJ had 1:'40 1Jn:Lt~d States Det!lOcrutic Senators and a 

~e~cratic g~J'ernor, thNle three, pIllS a state ch~i:::man, 'llould ~ld up 

picking 3'JP.le:me to hand!.:: the ca."':lpdign in their particular state. The 

::lain :?oir.!: ~~El purpose of :111 th!.:; :las for thi';: p;~ople from theae states 
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,-

the state coord Lnators , ~.]ith the gO'lernor ~ "lith the senators, to know all 

their res:;:ective 3tates. 

"?: And th'3 3trengtha of the Democratic ca.:t.didutes ":litnin the state? 

coordinators 'Would call out to the State of 1O>la, he ,,,ould knO'li who he 

was talking to a..'ld they'd know \:7hothey "rere talking to. But it helped 

mesh our organization, actually firmed it up; from these workshops, ~e 

were abla to move right out, and the regional coordinators during the 

convention were backstage. We had a little booth for each one of them that 

had telephones out to talk to the people from his states~ talk to them out 

on the floor, talk to the chai~~n of each 9t~te deleggtion in his region. 

And we also had a telephone set up \vi1ere I could punch a button and talk 

to all fifty state ch::tirmen. at o::\e time. iIe had red and white lights O!1 

a telephone by the chain!l.::lu's 3,aat of each delegation. 

Thi11 r~ould be the state ch-airm::ln who could be t!J.e state coordinator, but 

\..;: That'3 right. And it ,-1asn't necessarily t:tc state coordinator, it was 

whoever \'1a~ the chaittll!n. of t:~le d,~legati-:ln. It might be a state chalroan. 

might be a national committeeman, might be a governor, but we had gone 
over these instructions with them ahead of time. In fact, we had one dry 

run to pra~ti,~e hCY.~ to use the telephone befo'('e the convention actually 

opened. 

?~ Did you have any problens Tt1~.th it? 

~·I~. no. If the red li~t ftsahe.:i that meant that the regional coordinator 

wanted to talk to them backstage; or they in turn could talk to him, they 

;::ould nm:Z hin. :.J:wn they pi:;k(d up their te1.:~phone his light buzzed 
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b3.d.;;st<l3e, if they had a question they wanted to ask a resional coordinator. 

~Zhey CO:lld talk to hL':l -:>r he could talk oul: to th(~r:l.. Then I had a conaole 

I could puceh by button and the white light would COt:le 0:1 and all fifty of 

=he del~gations, vhere I could talk to all of them at one tine. 

?: ~id you have oc~a3ion to use this? 

c: No, it didn't c~ up. I've been through coaventions before and the ~~in 

;?roblem that you al,..aY3 haOle is lack of communication or breakdown in 

communication; as I mentioned in one of our earlier sessions ~hen we were 

trying to use little walkie-talkie radios, we failed miserably. But we 

had communications thro~ghout on this. 

?: Was this necessary in o::-der to inform delegates of positions on various 

issues? 

G: No J it turned out: it wasn f t necessary at all. Thera Here a lot of things 

we didn't k.."'lo,,~ and this is a case where it's much better to be prepared 

than to get caught short. 

?: You've heen described as the communications EaU at the convention. You 

"'. 'J. 

also had control of iou~ ~l networks~-the ~Nnitors--another line to the 

Democratic·:liational Conmi!:tee, one to the Uhit:e House, plus the one to all 

your regional coordinators which also could reach all the state chairmen. 

~lhy all this, and hO""vI was this used? 

Well. let'3 go back and look at them as you've enl~rated them. 

(End of tape) 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



(End of Pourth Intervis':!1 a:td also thr; Fifth Intervie-:. [October 30. 1963]) 

On thoa TV monitors the place th.at I Y.:~upied was right ne::tt to Leonard 

Reinsch, o;'lho I mentioned earlier wag Executive Director. Leonard is a 

prof23sional TV man, and these were conitors that w~re actually in front 

of him; I was seated at the same desk, so to speak, and this was a case. 

I think, of where he was trying to make sure he knew what was going on 

and how it was coming out, how it was going out to the nation. He had 

gone to great pains to eliminate a ~lalkway and area back of the Spe!l~er 

where so many times as you'ra watching a conventio~-l cite this as one 

quick example of ?Jhat Reinsch fS e::lcecutive ability and knowledge in his 

field--he eliminated any area where people could gather and be back of 

~*hC":1evar l~as bei':lg focU3e.:i 0n at that time and speaking. This was his 

corooanJ poat where he sat to ,:>,atch to see that things were going like 

they were 8uppoJed to be. Now! did not have a telephone to the tillite 

House. I had telephones to regional coordinators, as you said, and back-

st3:;e ~"c did have television sets 30ing on in each room. 

':'::m mentioned something elsa there. 

?; A line to the D~C, Democratic National Comoittee. 

G: Well, "ile conceivably did have, but all the Democratic National COI!mittee 

staff were in Atlantic: City and we would ha"e had no one to talk to back 

here. 'tie did howe a line where S()r.le of our 3taff members in advance up 

there used to call and talk, but this was before the convention started. 

He did ha'1e a 3""'itch~oard. a Democ;:atic National Committee switchboard, 

but I'm sure it '.las 3till in exi:Jtence at that: time. 
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P: Did you have any way of cu~ting off the deleg~te3 or the chairman's 

microphone? 

G~ I did not. 

P: Did anyhody? 

c: Thete'u bound to have ;,e~m some conl:rol, Dorothy, on that. I can only 

thi~~ that ~~is was part of Leonard Reinsch's operation. 

P: Haw were the TV monitors used? 

C: They were just used to watch to see what was going on. 

P: From the standpoint of what television viewars were viewing or--

2 

C: That's right, what the net~~rks, how the different ones were covering the 

speakers or whoever else they might be talking to. 

P: 'Wlly was this done? 

C: This wasn't done from my standpoint, as I said a minute ago. I can only 

think that Nr. Reinsch is the one ';olho had them installed, and I can only 

think that he wanted to make sure that he kne'".r1 Wh.li; was going out by the 

three nat\~or!,:s so he could make his Ol~n evaluatioa. Raw good a coverage 

the convention was getting, or other details along this line. 

Did YO'.l have oc~as ton to talk to ~fr. John30n ~oJhile you were in this 

position of communicationa man? 

c: No. ~T.;), 1 didn't talk to the ·;,r.'"lit~ House at any time when I was in 

Atlantic City. 

~): Did you talk t-:> some of the immediate staff members of Mr. Johnson? 

,.::: Not at the \fuite rt::>use. Walter Jen..'<ins was in Atlantic City, and from 

dme to tixm--I say "tine to time"--daily I .... l3.S in contact with lvalter 

.;enldns. 

Did you have occasion to speak to some of the--':1ell. let's begin with the 

regiongl coordinators backstage, and what were yOt~ convcr33tions about? 
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C: Dorothy t I dOil't remember talking to them anyrilorc than just trying out 

the equipment to mak~ sure that it ~l"J:'ked; and frallkly after the opening 

ses3ion I ~pent practically no tirr:-e out at this pl1:'ticular location; 

u3ually I had Johnny Crooker git t::wre. There was another fellow th;tt 

worked ~;ith us w~o worked with Crooker and shared some of this tine, Dave 

Clark, and I don't think I opent more than maybe five minutes a night: out 

there after the opening night. 

P: And this very comple:t cetmmlnic:ations arrangement was. not even used very much? 

C: It was used very little. practically not at all. 

P: Would you say, in the most recent convention in '68 where there was much 

more of a fight for the nomination that this would have come into Dare play? 

c: I think it would have. Of course from what I read in the paper and have 

he3.::-d about the '63 convent:h6o' .. I think they prohably limited it to the 

different candidat~s t~ h~N much tGlephonic equipnent they could put in 

and these things. 

~: In other words. it's WJch more siID?lified when the nominee is the incUDbent 

,'""; . , . 
President: 

It sure is. It:: suce is, .'lnd since y»u asked the original question on this., 

I've he en running through my mind trying to think. I believe the only 

call I got ',vas froo a member of: the South Dakota delegation that was 

disturbed ov'er the 3eating of the ::.i.saissippt delegation or wanted to 

express his opini·::>n on ho-4 the Hississippi deleg,:ltio1'l seating should be 

arr3nged. And I ~alievc that that's the only c~ll that I got. 

?: And what was the decision on that? 

C: Well. you recall the credentials co,-nmittee were seating two members of the 

I!lssissippi Freedom Democratic Party, Dr. Aaron Henry and some other 

gen~leman I don't rerr:enoer, but they were oeated along with the regular 
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His3i3Sippi delegation. The regular d~leg!1tion ~Na3 required to take a 

loyalty oath--or an o3th of af.fircntlon lt ! believe thay chanGed it to. 

£.!.'lny of them lIIent home re£usin;; tQ do that. b'.lt t~"lese two :~e!I!bers of the 

Niasissippi Freedom Del7locratic 1?.:l"t"ty ~lere seat~·1. Bilt that 113S done by 

the Credentials Cowmittee, approved by the full cQuvdntion. 

?: It has been said that one of the reasons for this communicationa network 

was to hold the Southern delegates in line and not reject the first 

Southern president in over a hundred years. Could you cocment on that? 

• C: \ole 11, I kna;.1 nothing about that.. Dorothy. We had Governor Carl Sanders 

P: Was there much worry about this prior to the convention? 
C: No. 

of Georgia and Governor [John] Connally of Te:t:a.9 working-were very close 

friends--and were working with all these states. 

Do you know if ~~. Johnson arranged for Alabama to yield to Texas for the 

nomination?
C: No, I sure don't. 
P: Did you help in the arrangements for Smathers, Governor Smathers, Senator  

[0eor~e] Cjmathers to 3ec::md Hubert ~Iumphrey? 

G: ~!o. I did not. 

'.J. Here you appraised of either one of theae situations regarding the nomination 

of Mr. Johnson and the seconding of Mr. Humphrey? 

c: Uo, I don't recall. DorothYJ AlabsBa doing it. I suppose sinc.e you said 

it here that's correct, hut I don'c recall. Th~re was such total unanLoi~ 

as f~r as all the delegations and states were concerned in regard to the 

presidential nooination there was no problem along this line. If Alabama 

had been asl~d it would only have been, I suppoge, because t~y are first on 

the list. ! would feel sure that the ~resident--I don't know in fact. 
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S-;}ssion Five 

.':;J! ~'Ir. Cili:'ter~ thia is our fifth ses9ion. I ;·lOul:i like to pick up here and 

bl"i~fly go baclt to some of the Dt:ratezy prior to the convention and in 

particular g':> into what has been called the! Bobby l<.cnnedy problem as the 

vice presidential candidate. Was Robert Kennedy in the running for Vice 

President, in your opinion? 

c: norothy~ I don't know that you'd call it Uthe Bobby problem. Jt I think 

it'd have to be considered an attempt to select tne strongest possible 

running mate as vice ?residential nominee, and it goes back. It doesn't 

start in July or August~ the period of time we've just been talking about. 

but this goes back to the spring, early spring of '64. Remember at this 

time I'm over at the National Committee talking sixty to seventy-five times 

a day long distance 011 the phone, either calls that I initiated or came 

in to me. Most of them were calls coming in, from state chairmen, national 

committec"'!'"..en, committeewomen~ governors, senatars and congressI!len. And 

along the line there. the general gise of most of these conversations were 

tlut 3C:>by KoZlnnedy should not: be the running m'lte with Hr. Johnson in 1964 

n9 the vice president1.al nomint:!e. 

T'7e11» it was part of my job, r felt, to transmit what you might call 

political intelligence or grass root9 faeling, a feeling from out ncross 

the country. This I did transmit to ilalter Jenkins, and all of my 

conversations ,~ith the White House when I transmitted information were 

alw~y9 with Walter. Along in the spring, lik2 I just said, I told him 

t"'.o10 or three times the e::cpressions that had been sent forth to me, or h,::td 

been given to me. and had suggested that someone ought to talk to Attorney 

~naral :<ennedy .:ltld let him know that he ,,,:is probably not going to fit 

into the picture. And I understoo1~ rtd ;uy 1:11:e spring, I understood 
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this had be~n done. 3ut: there conti!lued to be .. "hnt t in rrry opinion. <;~e.t:'e 

:~81:E~3tarti:lg movements in Ne':-l H<!r:1.pshire, P'isconsin, Cc'llifornia. 

On the I:wenty-se·::ond of July I 1964, Dicl~ McGuire and I presented a 

oemo.t:'andum to W~lter Jenkins suggesting that the time had.come that the 

:?resident wa3 going to have to personally talk to Attorney General ~ohert 

Xennedy and tell hUn he was not going to be the nominee and let it be 

known publicly that he had told him. It was our opinion. unless it was 

made public, you would continue to have self-starting movements trying 

to ride in on the ~athy. the Kennedy sympathy for J. F. Kennedy at 

that tima. 

On. the twenty-ninth of July the President announced that he had told 

the Cabinet and Ambss3ador [Adlai] Stevenson that men he daily worked w'th 

would not be considered for the vice presidential nominee. 

~: You call these s?e~ulations on Robert Kennedy self-starting. There was a 

cha:ge that the N~~ P.ampshire primary was staged by Kennedy people. and 

that the Democratic chairman there. Hugh 30unds, tried to stop it on 

·)rde:::s from the DN~. D2:':lOCratic :\ational Committee. 

'::: = i.J~ 11. Dorothy. you dou l t ·Jrdar a state chairman to do anythi.ng. Bounds 

called a nuober of times upset on the situation and was reporting, taIling 

me more of what was going on out there. He wasn't asking for instructions. 

Initiative or action taken out the=e was mainly on their pgrt. but he did 

call oe a number 01. cines quite upset over the situation. :. He felt like 

his auchority was being usurped to a degree by outsiders and ~las quite 

distressed about it. but renember all these people are volunteers and you 

don't order anybody to do anything. 

7: Did you think that Kennedy 3upporters were atte~ting to stage.3 draft call 

for Kenne~J as Vi~e Prnsidcnt? 
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c; Ye3, I did. Sone of his ~u?porter3, of course, a nan--I must say this in 

fairncss--awj candidate or potential candidate does not have total control 

of his ::;upporters; he 1:3 always got ,:;O'IUe supPoJ:t:ers that. '(.Jant hl.o to do a 

lot nore than. he '9 ,,,illing to do or ;:;eyond. 

P: Do you think Robert l{ennedy wanted it? 

c: I don't know, Dorothy. I don't know vlhat went through hia mind. I never 

had any conversations with him on it. I would jU3t presume, or I'll say 

it was my feeling, that he was not unhappy about some of the puhlicity he 

got out of some of these movements. 

P: Did you feel any pressure from former members of the John Kennedy staff--

Salinger, Bundy, O'Brien, O'Donnell--for placing Robert XenI~dy on the 

tidret? 

C: :No J no, there lJ33 none. I would think that most of them were pretty much 

in accord '(~ith the thought that he should not be the nominee. I think if 

he had personally goteen out on a stump and had tried to make a move, I 

don't think they would have opposed it. aut I'm not of t!~ opinion that 

the ones you name, r'm not of the o?inio!l they Hare trying to push him for 

it or really felt like h,. ought to be there. 

~. Do YOt'. think :fr. johnson ""J.:!3 in the leest bit fearful or concerned of 

bein3 forced t-:> selae:: 1.obert Kennedy as hi.s r> . .mning m3te? 

C : He 11 * I don 't knor.J -,wha t ,>1ent through his nind, but I don't know tL'tat he 

was any more con~erned about Bobby ~ennedy than anybody else. but this is 

an area where a President needs to h3ve an open, full. loose hand in the 

selection ofa running ~te beca;.Jsc they have to l>lOrk together. They 

have to be very co~?atible pair and have to have the same views along 

rrl3ny lines, and! think3t this particubr juncture this \~ould not have 

been true between Yt'. Johnson and ibbby Kennedy. 
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P: Did you arrange ~4lth .fortner Illinois 3en.:"ltor Lucas to per3u,'.lde nine cau .. ty 

Democratic chairmen in Southern Illinois to sign a pledge that the President 

,;nuld have d free ctloice of pi;!kirlg his runnin.g mat..:.? 

c~ No. Senator Lucas, 3enator 3~~tt Lucas did this and sh~~ed me after it 

was all over, came by and showed me the resolution that he'd written and 

gotten this group of people to adopt, which incidentally was a very good 

resolution. 

P: It didn't receive any prior judgment by the National Democratic Committee? 

C: No. This was something Senator Lucas did :Jtrictly on his own. 

P: Did you then take this resolution and send it around the country to key 

politicians in order to get it pa3sed in May at the Hicit4est Democratic 

Conference in Des Moines? 

c: I diJnte send it around; I was there, I took it with me gnd showed it to 

Governo::, Harold :flu;;hes of I(J!;~a and other!:! who "lcre running that conference. 

They sRked-.. let t.:c back up :l.rr.d say that! had it in rrry pocket and they 

told r.~ '.l:tofficially, I aay ifu::lofficislly, II o·_~t of session, that they 

Ham:~d the con.fere!lce to adopt sOL.1etning alon:} this line. I said. "tIell. 

I' ve got 3 cO?y of th~ Lucas ncmorandum in my pocl-tet, It which they took and 

P: ~la3 the-zc r:F..1~h rcsLt:tance to this at the \!onfercnce? 

I don't believe that there was any resistance. I don't recall any. 

,;). You sp'.Jke also of showing it to Gove:='nor Hug..~es of New Jersey? 

G: "{es. I said Gove!'n·~r :.rarold lfu.;hes of 10'",o1a and th3t' s correct on that one. 

Dut I did Shar.l it also to Governor Dick Hughes of Ne".f Jersey • 

.?: Yn 3 later ~\tlan~ic City trip pri'.lr to the con~:1tion? 

;~: ;ro. C-jverncr ~!ug't:es \~~9 in !:l)~ off!'C3 7isiting; I uas not in Atl!lntic City 

nt the title. 
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?~ What was his reaction to this resolution? 

c: He thou~~t it wag excellent. 

":>. AnJ did his delegation suoser:!.he ::0 it$ ;la.:l ?hm!c Island. I believe--

9 

C: I don't know about Rhode Island, and I don't remember what New Jersey did. 

I believe that they did adopt that resolution or one very similar to it. 

P: Was there to your ~~~~ledge any oth~r ~Lwer9 of the Cabinet considered? 

c: I don't kn~~ any that ~ere considered. 

P: Was [Eugene] McCarthy misled on his vice presidential possibilities, to 

create a contest with Hubert Humphrey? 

C: Of course I don't know all the things that were said or conversations, but 

I ~ould not he of the opinion that he was misled. I think, and this is my 

personal fceling~ I think that there yere possibly three people that werQ 

at one time or another considered, at least different ones of us talked 

about:, and Sen.:1t:)r HcCarthy -';'1a5 in tblt three. 

"?: Pho were the thrae? 

c: Senato"!' [Thomas] Dodd and Senator Humphrey. 

'). y·:)u '"lere described as b'3ing on Team E of the D;~mocratic Nstional Committee. 

It was in T:'Eodore White's ~.Iaking.2i ~ ~re9ide·at • .!.22!t--witll Bailey, 

O·Do~~el1. O'3rien--

G: Dorothy, I don't know what Team E is; I've never h~ard of that. You 

mentioned that the other d3y quickly in passing; r've never hegrd of that. 

Let ne tell you a group ~'le did have meet every morning; if I m.:lY. let me 

digress a second and go b<.!c!,. As we mentioned !>efore, the longest period 

of time ·,.,e Ire talidng about is July-August of '64. H'e had simultaneous 

events of pi:mning Joing on and :3irntltaneous eV~~1ts at the convention and 

in the campaign to fol1~~. 

I TI.!ent toned tha oth·~r day to you 31>OUt sett iog up t:'le ragional 
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coordina'tor setup and all of this. Tt.~s 't~a9 both to do uith the convention 

and mainly with the campaign organization so ue could get to running 

iIcrOOdiately after the convention. 

Now at the convention, I'm ta~ing ahout, about the fifteenth of 

Jaly, 'We hagan to encounter difficulties on our housing requirements nnd 

great numbers of these things. And it happened that Marvin H'atson and 

Blake Gillen of Austin were up here attending a ~llite House luncheon just 

at that time, and at the luncheon I asked them to come over and visit with 

me at the National Committee that afternoon and they did. :t asked them 

to tal<2 a couple of days off and go up to Atlantic City and try to give uS 

a hand in getting the housing situation straightened out. ~~s. Betty 

Harris had been put in charge of it and the thing had gotten out of hand; 

something, some ."ay things ";'lere not working out as they should. l-tarvin 

and Blake agreed to do this, and it ended up they never did go home until 

after the convention was over with. They both did a magnif!cen~ job on 

the hou3ing and other details that 170 9ubaequel:ltly assigned to them to 

help get worked out, working with Leonard Reinsch there. 

P: This caused quite a furor, the housing shortage. How did that happen? How 

did it come ahout? 

c: l-lell. 'Dorothy, it gets to be a very complex sit~ation when you get into 

housing. In a city like Atlantic City which will list 14,000 available 

rooms, to use a3 an example, maybe 5,000 of those rOOI:lS have no bal:h, have 

no air conditioning, have no lavatory, everything is down the hall, and it 

would have to be list~d as substandard living accommodationa. You ha-~ 

that from or~ standpoint. From the other stand~oint you have, of course, 

in Atlantic City the :)ig auditori:tm that could scat over 26,000 people for 

the con'/ention, which is much larg'~r than any space the Der;::ocratic Uational 
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Committee ever attended before. That ran up a gre~ter requirement for 

housing and a lot of. people, of cour3e, as vIe • 'Ie become it more affluent 

society~ so many more people nm~ want one or two or three bedroom suites. 

they're not satisfied with just having a good room anymore. You're always 

limited on that. Your additional factors are that you have your media 

networks there, whose employees are union people. and under their union 

contracts they can refuse to work unleas they're furnished first-class 

rooms with air conditioning; this is all in their contract. We had to set 

aside literally thousands of rooms for TV-radio technicians that probably 

should h~ been used by the various state delegations. What I'm saying. 

as you can tell from this. it gets to be a very complex situation. and in 

addition to all of this as we tallted about the other day. we had more 

delegates and more alternates to the '64 convention that previously attended. 

Let me just 63y one thought on that, that I'm not sure I made totally 

clear the other day, that I hope as you type this uP. this some way can be 

put bad\: in and ame~ded. I want to spea.'!t just for a quic!t second on the 

allo~~tion of delegates. It was rTj evaluation, back at the time I looked 

over the ?roposed change in allocations, that the press and the public 

would picture this, would print it as being punative to the South. This 

,la9 a uay that Sorensen and the others proposed to change the delegate 

allocations. And what we changed. ~bat we ended up c~nging it to. was 

fair and equitable in our minds, a fair and equitable situation to all 

fifty states. That was the only reason though for the change. 

But these T~re the problems. Dorothy. that we had on the housinZ. 

items I mentioned, plus the fact that Dick McG<.li.ra who handled the 

President's Clu~ was inviting in all the cember3 of the PreSident's Club 

for various functiona there, a clam bake and various things to help !ilSke 
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all of them feel closer to the Democratic Party. So we had to have rooms 

for th~ in addition to all the delegates, T:1-r3dio techuicialU and 

nzr.wspapar people and all. 

:>. ~lhat group complained l!lOs!: vigorous ly of all? 

C: I don't: know ... ho cocplained the !!lOst. Hany of the prOD lc:ns got straightened 

out. Th~re were some of the different state delegations that sent their 

housing chairman up maybe in late July or early August to see what had been 

set aside for them well ahead of time. and there were complaints then that 

ended up getting straightened out. I'm sure there were still some cocplaiats 

but I don't remember what they were. I believe. my recollection is that 

Harvin Watson did a ~ry fine job of getting all this worked out al.mQst 

totally to everyone's satiafaction. 

P: Since 'Hr. t.J'atson stayed on. what did his capacity become? 

f"'. 
,~ . Well. he stayed on through the convention. You remember back at this 

time he was tr~ State Democratic Chairman of Texas. and he went back to 

Taxaa right after the convention was ~7er. 

:;:: ~;hat ~yas his capacity during t11e c:onv-ention? I zr..::a.n, he had only come to 

briafly aid you and then he did stay on. Ha.s he assigned responsibilities? 

C: Of course, he had the Texas delegation there; he took over his duties when 

they arriv~d at the convention of handling the T~~s delegation ~~ statG 

chairman, and I don't recember anything in particular a~ccpt being available 

to help see that the conv~ntion went ~ff like it ~as supposed to. 

P: Was I:!Uch time gi'JC~l pr:!.:>r to the convention to the question of the need of 

a Roman Catholic on the ticket to balance it? 

c: Well, I don't Im,'Ji~ h0f,1 much time was given. Of courae that's one of the 

factors that you always put in the hopper to ~v~igh out. You start off fir3t 

with ability, and then geographical location, probably relgiion comes in 
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ther;;!, bu'/: I think i.t !),:13ically is--

:~: Well, not thinking about Kennedy supporters, but what you always try to 

do on a ticket is try to make it well balanced with ability, with views, 

'uith geographical location, the !~31.ldidate's home state, religion and 

anything else you can think of; n3tionality. 

?: Aft.er the President's July announcement regu:cdlng that no Cabinet member 

-;Jould be under cons"'..deration for Vice President, did the Kennedy ''Irish 

mafia lt then support Rubert liuuphrey7 

c: Well. tlO~ I don't believe they supported 3:tyone at this time. because 

everyone recognized, everyone working on this, recognized that it had to 

cnd up being the President's selection. I don't recall any of them speaking 

out in behalf of anybody. I su?pose they each had their own personal choice. 

but ~lh.3.t I '0 saying 13 t:lere uas n,) cO!'lcer.ted effort to atter.rpt to push 

;:;orr:eone off on the Pre::.iclent. Th·::! ?~ce3idea.t did talk. to 1:1e about this, 

and ~cr1().~ing the ~/a:-' he op.~rates: I '= 5ur;J before he arrives at a judgment 

he t:ll~:G ~o H g;:Cdt :1J.::::b2.::: of peo?!.c~ and r just ,,",ould knou--I should s::ry 

I feels 1: don't kncc·l--.:h.:lt: he talked to Kenny O';)onnell, I feel he talked 

to '!·Y2.1te:4' Jenkins, I ':8e1 he talked to Dick ri<~Gtiire, I feel he talked to 

all th:.;se people to get t~ei:;:" judgr:::ent, their th-:>ughts on ~lho 'would be a 

strong running mate. 

?: rid you hear of any response from Robert Ken~~dy or his staff after thi3 

aooO"' .. mce!.lent "':J?S !:l.:-:.de? 

C: No, I didn't, cxcept what I read in the paper, and that was just where 

he said he apologized to all the other cabinet members for taking them 

over the side of tu:.; boat ~".i..th hi~~ 'lui: ..:hat·s all I knO":v. 

,. 

!'unning ;:L"1!:e '; 
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Dorothy, I didn' t kno~' i. t l.:.:1t il he ~;h:;!H into !',tLmtic i-;ity. l.'hich I 

-~, ... 
", . 

ve~;! valid? 

.~: In oy opinio!1 they "ere prob-~~ly still beiag cOl13idered. 

Let lne comment one bit furthe2" on the convention, to pretty ':lell 

close this up; ie's just a little item. For ~11 the years that I've been 

~s~cLat.ed ,-lith Mr .. Johnson we have been trying to h~le some dinner, some 

big events honoring hU birthday 'Which is August: 27. and each year--and 

I'm talking ahout through the fiftiea and early part of the sixties, we 

would--when I say "we" I'm talking about staff and friends--try to think 

1.!p some event, try to d., something. 1?e'd alv<lys be told by the President: 

or hy someone else th3t thi3 is the last ~eek before Lahor Day and all our 

friends sre off t~k~ng their last little bit of v~cation before getting 

their ~hi.ldren. back i.n £ :!hcol and not the appr.:>prtate time; alld of course 

~.'c didn't 5e:: the tir;;e lot' this-::onvention, t!l:ts was set a year ahead of 

!,:~L;-,!eJ in Augus;: or 'S3. 3ut.93 it turned out the Thursday night; the fi.nal 

'~e·.::o; abl'2! at long la3!; to :tago a ?Jig celebration honoring hi:) birthday, 

Jone:h1.ng we'd thought ab~t and tried to do fo:: nearly fifteen or so yca.:::a 

::,e:i;ore thst. 

7; Could you tell me a l~ttle bit about the occasio~l 

':: : He II, of course no:: nade hi s ac~eptance sPGec:h t!1.::t night along \lith the 

Vice Prcsidc~lt and 1;Ie h:!d d gala celebration, mc.--nbers of the Pregident's 

Club :md de legates, a~d they had So tremendous £ir-?.lor!~ di9pla7 out in the 

?caan. This nas ii!;a~'2d off .'1 barge well out: from the beach; it 'lea!: Oil. 

for t,renty to thirty !:linutes, 30mething llke this. It had t:"le 1\raeri'.!3U 
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flag and LiH and a picture of r'I.... j·.)hnt3on and ~t:1PPY Birthday 3n.d tnHse 

things. It wns a very gread <If£aij~. ! stood th..=r.e and ,;.,atched it out 

the window and would turn and watch it on television that I had going 

also. a3d it came across very good. 
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BU'.: finishing u? the conv(~ntion, the naxt: Borning H!:". Johnson spoke 

to a meeting of the Democratic N·ational COImllittee and urged them all to 

get back home and get to work. and he left and went to Texas. And when 

the convention was over we had our campaign organization completely fitted 

out and organized and had these training schools I mentioned the last 

sess ion t and by Labor Da.y lole ~ere already rolling pretty good. 

Trying to anticipate campaign material is always a problem; I've 

gone through it many timea before. 'lou never have them \'>/here you need 

them, when you need them. So we'd put together a catalogue and had these 

materials displayed in the catalo~ues. trying to encourage the states to 

go ahead and place their orders and buy their ~aterials. These materials 

'~ere complet.e ,·lith everything ex:ccr;t who the vice presidential nominee 

was going to be. We had so much of it already fixed for Mr. Johnson--All 

the Way with LBJ, and these things--we had the molds at the different 

factorie:.J 3et up ,.;'here t~ey quickly could place£~r. Hur:tpnrey' 3 picture in 

there. ~!e had held it open, we didn't know who it 't~as going to be.. But 

this 'Was done ~Jithin a week's time. Ue had bumpe'J." stickers and everything 

out 3',ai lable. 

?: Did you already have casts or molds of the three potential people available? 

C= No, I don't think they'd gone that far. It doesn't take them very long to 

get this done, so I don't believe ~nything was done along that line. 

But to speak of campaign material just a sa'~ond further, a number of 

the state3 did buy supplies .;:'h~y ~lere timid an::>ut sc.p~lies; scates are 
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though ,,~e reminded theta that t:hcy !ud ,":1 chance ~;.) (Jrder and buy; thay'rc 

so used to a national headqt.!.arters sending th<3m suppliea free they 'ilere 

reluctant to huy, so we p~t on a special if they wo~ld b~y 30 many ~e'd 

give them so many free. Still .aach time that Hr. Johnson or Mr. Humphrey 

or some of the others would make appearances across the country, they'd 

alw~ys come back saying these people are out of bumper stickers or they 

don't have--. So t(7~ard the end of the campaign. say during the monthn 

of Octoher, we finally got to the point wheX"G we were issuing,these 

suP?liea free~ just send them out as much as ... le could get credit from 

printers and yhat ha~~ you to let us send out. We ~ould hit that point 

every now and then ~her';"'9'd have to stO? and get some money to get some 

of these aUla paid before they' a l,'!t uS have any ~:tOre. 

?: Mr. Carter, was this a new ap?roach to sell ca~~ai3n material inatead of 

parceling it out anong the 3t:ltes '( 

G: It ·~~asn 't anything psrticularly rte~7~ Dorothy. T11~y·.."e tried it: over the 

years. at lea.'Jt I",C abJays !>t1en on th.a other end of the thing. Down at 

a state or county headquartera basi3, we've al~.Jay9 had to buy our material. 

We did in '60. UC had to send rooney to r'lashington then to buy the Kennedy-

Johnson campaign lnaterial, and this runs into a sizeable item; we're talking 

about three to five or S~{ million dollars, and there are many econocies 

that can be effectGd by having the~ mass produced in one place, or by 

b~ying in quantity. The quantity discount is ~hat I'm trying to say. 

This is what we were trying to do; effect these economies. If you have 

ten DiHion bumpe:: sti.ckers printed at one p13c"! you get a mueh better 

?rice tha!l :1.f you h;.we 75,0-)0 prini:ed in one eli:y ::lud 100,000 in another 
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city, and lU:.c this. 31.tt we needed this additi.onal financial help f:::om 

the st!1:':C3; let them try to pey t:1C".;.:' own "ay. 

P: :KDW�SUREOHPV�FDPH�XS�GXULQJ�WKH�
���FDPSDLJQ�DQG�ZKDW�ZDV�WKH�VWUDWHJ\"�

'J: Let rne mention a couple of things here. As I said a minute ago before I 

digressed a bit. tIe ~.;ere completely organized. r..re did move rig.~t out from: 

Labor Dayan. lve had Jim Rowe who wag in cha=ge of our Citizen's Committee 

groups, ~hich is a necessary adjunct to any campaign. and yet ia one that 

causes many headaches. Jim Rowe and his staff did a great job on this. 

[Buell] Craig Raupe handled our ethnic groups and did a great job. with 

Louis Martin coordinating all the various groups, and we get down to this 

Group E that you were talking about on these morning seasions. We used 

to have this meeting at nine o'clock every morning in Chairman Bailey's 

office. These meetings were presidad over by Kenny O'Donnell, the official 

campaign chairman. 

I ,\Jan!: to tell you about a ser'Jice m~ had developed, because it relates 

to a deg:-ee to these meetings that';-l~ had. He sat up an all night news 

service where men ~iorlwd through the night collecting information on 

everything that }~. [3arry] Gold~ater and Congress~an Bill Miller, the 

Republi::3:l vice presidential nominee at that tirre, things that they had 

said, th~ir night speeches, that oth~r R~publican~ h~d satd that should 

be called to the President's attention. Also news items, hOt" Hr • .Johnson·s 

speeches, utterences or releases w~re carried across the country. Not only 

did we h~ve this on radio-television, but we had reporters in about fifty 

major cities that would call in during the night and report what placement 

in the paper Mr. Johns:m' s speech S,)t. It gave uS an immediate picture of 

what was going on across the country. This servi~e 'Was worked out ta. 

Hhere ni;ooographsd sheets i:7ould be f.!.nished and delivered to the White lIouae 
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at seven-thirty, where this was immediately available to the President 

each morning as he awakened. This was the latest political intelligence, 

news coverage that was being given. Also we had where Mr. Goldwater, Mr. 

Miller were going to speak that day, what advance. We had a distribution 

on this to the White House and the White House staff, Cabinet members, and 

of course Vice President Humphrey and his staff, and maybe about ten members 

of the Democratic National Committee. As we sat down each morning at 

nine o'clock, this was the first thing we did. Most of us would try to 

read it before we got in there at nine o'clock. We would discuss the 

situation, what had transpired in the past twenty-four hours, where Mr. 

Goldwater was going to be that day and the next twenty-four hours, and of 

course we had friends traveling with Mr. Goldwater in his traveling camp, 

his entourage there, that also would daily let us know what Mr. Goldwater's 

thoughts were, what he was upset about when he was confronted with such 

and such a sign or such and such an ad in the paper, what upset him. 

P: Were these in effect your spies? 

C: They weren't our spies, but they were our friends traveling with the news 

media group. They were people that apparently a number of these evenings, 

traveling by plane or train or what have you, at the end of the aay Mr. 

Goldwater would sit down and relax with or talk with. And these reports 

would come in as to what he was disturbed with--

P: For capitalization the next day. 

C: We would manage to, if he were going to be in Cheyenne, Wyoming, the next 

day or two days from now, we would see that an ad was placed in the paper 

along the lines which upset him. 

P: Who was this? 

C: What do you mean, who was this? 
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P: The traveling news people that passed on the information. 

C: These were different individuals, Dorothy. I'd rather--I think I'd better 

protect their identity. 

P: You could place a restriction on it. 

C: Well, the main one was Everett Collier, editor of the Houston Chronicle 

today, and we had others that were long-time friends that traveled with 

the Republican nominee and kept us pretty well posted as to what was going 

on. 

P: Was this a new approach, this political intelligence? 

C: I'm inclined to think this overnight political intelligence report was. 

It carried coverage--usually it was one-two-three sentence synopsis--of 

what, say the cabinet members, if they'd been out making speeches, what 

they had said or done. If the speeches were carried in the paper, what 

emphasis was given to what they had said, as well as reporting editorial 

comments from papers all across the country. 

P: Were there any other techniques involved that sort of kept the opposition 

off balance? 

C: I don't think of it offhand. We were coordinating the schedules of all 

the cabinet members and the presidential appointees, who are permitted to 

make political speeches, those who can speak without violating the Hatch 

Act. This is the Secretary, the Under Secretary, the four or five Assistant 

Secretaries. Actually, it doesn't boil down to a whole lot who can get 

out and speak; approximately fifty at that time that we were using. And 

we did through the use of IBM computers try to keep track of where everybody 

was going and try to help them schedule their appearances and help coordinate 

speeches. The main purpose of this, of course, was to make sure that we 

didn't have nine cabinet members all appear in Tulsa, Oklahoma, at the same 
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ti~~~ and we were trying to make sure that the country as a whole was 

~ell covered. JUGtnaturally there were some areas that sorr.e cabinet 

me~er3 were more popular than other members, and we tried to schedule 

t~ese people to the points of their strength. 

P: Which cabinet me:nber was most effe.::tive? 

20 

C: I dou't know. It'd be hard to say. They were all very good. This did 

not include Secretary Mct~ra. The four that were precluded were Secretary 

[Robert] McNamara; Secretary [Douglas] Dillon. Treasury Secretary; Nick 

Katzenbach. the Attorney General; Secretary [Dean] Rusk. 

~: These were not included? 

c: Those gentlemen did not make what you would call campaign speeches; they 

vere not scheduled. 

P: Why? 

·c: llell, they were in sensitive areas--the Defense Department, State Dep3.rtment, 

Treasury, Justice ~epartment--they just 3hould not be asked to get out and 

make partisan political speeches. At that moment we only had ten cabinet 

offices, 30 we used eight others. Since that time, of course, ~dO cabinet 

pOSitions have been added, Tr~~sportation and HL~. 

He had this operation of the Democratic National Committee, these 

morning seSSions, and you asked at one time who attended these meetings--

Kenny O'Donnell. Chairman Bailey, :·!argaret Price, the vice chairman of the 

Democratic Natio~al Committee. and Louis Martin. ~ho was in charge of our 

ethnic division. Mike Feltk.an attended most of them, Dick }o!cGuire. me, 

and I believe that's about it. Oh, Bill Connell or Bob Short, usually 

Bob Short from the Vice PreSident's office. Our ~ork was on th3t particular 

phase of the campaign. Operating simultaneously with that you had the 

White House scheduling Mr. Johnson. They handle their (7..Jn s~echwriting 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



21 

and all this. of courae; they h:lndled all their O",,;n. Now 1;-1e. through the 

help of Bob Short and Gene Foley working for Mr. Humphrey, did coordinate 

his schedule with Mr. Johnson's schedule, and we had Mrs. Johnson's and 

Mrs. Humphrey's schedules to coordinate. Again, as we were talking about 

on cabinet meobers awhile ago, we got ma~icum oenefit of their trav~ls 

and eliminated as much duplication as possible. 

P: Any other techniques or strategies? 

c: No, to get on down to October. I'll just mention a couple of things in 

Octo~er. We were rolling along according to all indications in excellent 

shape, and we had cut back on some of our expenditures, our recommended 

expenditures 1 should say. We bad the firm of Doyle, Dane and Bernbach. 

and I remember one particular item. They bad literally thousands of 

billboards across the country scheduled and we were having--Dick McGuire 

was having a tough time paying bills as it was, and this time was deleted 

from their suggestion and the thinking here was we were having such a 

tough time with money--

c: These things just cost so much money, just costs so much coney to pay for 

everything. 

You weren't being able to, with an incumbent President running, collect 

substantial fund::; '? 

c: ilell, they collected pretty good money. but it still was costing a 

considerable amount. I don't know what kind of figures we're talking 

about. I just know we were always short. What we were trying to weigh 

out at one time--and I say "who" this now boils down to Kenny O'Donnell, 

Dick McGuiroe, Bill Moyers, his group--aud we were thinking about the 

overall ca.-:npaign progress. :';e were all quite confident of victory and 
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the que~tion ~Jas how much overkill would be involved. He had a meeting 

one jay -:dth the President in "Which ~'!oyers advoc,:lted about a million ninety 

or ap?roximately t~o million dollars expenditure on televialon spots. This 

\118S to be spent the last two or three ~~eeks of the campaign.. All of U9 

spoke against this; however. Holyers' view prevailed with the President, and 

it was agreed to go ahead and do this. Of course. these TV spots, additional 

programs, did do a magnificent job. We did have oue session on that. 

P: Uas this in order to build the Johnson mandate? You spoke of the overkill--

it was. 

c: liell. that was our opinion. but of course when you're a candidate running 

n • .. . 

for election or reelection, second place doesn't count, and it's always 

b~ttcr iu your figuring to overdo than to sli~~tly underdo. I just think 

that probably t~~ pr~vailing thinking there was not to take any chance of 

anything going ~~; we h~d it within cur grasp. if ~e didn't let it slip 

~*3y, not to underdo everJthing. N~ along in October also Larry O'Brien 

joined -:-lith us. Of course he had been busy ,'7itll the Congress and various 

legislative matters, and at this time '.-10 assigned Larry to go out and hold 

regional meetings across the country to see how things yare going and send 

back his evaluation of ~hat the various state leaders, campaign coordir~tors 

and what have you, told him. He did a very good job in letting us know 

how things were going. 

Dorothy, that's all I have on the campaign to the minute unless you've 

got some questions ther3. 

I do. You indicated that there wa3n t t any doubt of Lyndon Johnsonuinning 

the election; 'Has there anticipation of hO'.iI large he would win it as he did? 

C: The prediction::l that came in from our state coordinators ~lere pretty close 

to 'What the eventual results Here. Going back to my regional coordir.3tor 
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system that I'd mentioned to you, dO'!ln to the at<lte coordinator system. 

1 put up a prize of a suit: of clothes co the stnte coordinator who could 

hest guess, or would come the closest to the percentage that his state 

would end UpJ> and this little contest generated much interest and enthusiasm .. 

t~e had wonderful participation on it. TIle state coordinator from Hianesota 

picked t~e figure of 64 per cent, and I think Minnesota was 63.9 or 64.1; 

he missed it one tenth of a point .. 

p : ~.fuo was that? 

c: State ~enator out there, Nic~ something. Of course. Senator Fritz (walter F.) 

Mondale--Senator n~~. he was the Attorney General then--wa9 working very 

closely with Nick. his last name slips my mind at this second. But we 

"}. 

had five state coordi.!lator3 who were "iehtn one percentage. point from uhat 

their state came out. A couple of the Southern states thought they possibly 

,J~re going to ~.Iin. oS couple of them ,·le lost, but other than that all the 

states came out very close to the percentage point that thair state coordinators 

had guc3aed. 

Were you under any pres"!'lro to l~:'r: it hi.:;" anJ carry a lot of Democratic 

candidates with you with the idea of passing a lot of the legislation thrut 

Johnson ,,,anted to--

G: No, I never did feel any pressure along tMs line. I'd say we were not 

unmindrul that if Hr. Johnson won big and large it ,(lould be a good, clear 

mandate on the one hand and additionally bring in marginal senators and 

congressmen lJith us, which a3 you recall it did bring in forty-si..~ 

congressmen--forty-sL--t fro5h:nan congressnen eleci:ed. 

, . Were there any probl~ along tho li~es of these Democratic marginal 

candidates that co:n.e to mind? 

C: No, we set out the next year to work with them, which I'm going to tell you 

about in just a oinute. 
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p~ What do you consider was the key factor or major undoing of Goldwater? 

c: I think it was a combination of factors; r think the .~rican people 

were very plea3ad with the ,my ~lr. John3on had taken hold snd was running 

the country, and he ~as enjoying a very fine image and reputation and 

feeling ~ong the people, that he was a strong man doing a very good job. 

Conversely you had Senator Goldwater saying that ha wanted to do away 

with the TVA and Social Security and you might as ~~ell tat«t the t!ew England 

states and saw them off and shove them out in the Atlantic Ocean and 

spending the next three days explaining what he really said. and his talk 

of the atomic bomb, and just a combination of these things as I recall. 

In fact it got to a point where nearly anything he said he was sticking 

his foot in his couth, just all these factors. 

P: What ':lere your views of Chairman Bailey'/ 

c: Well, Dorothy, I set forth part of that the other day. The chairman is a 

very able, astute politician. ae'3 been stata chairman in Connecticut 

fo~ something in a~ce83 of twenty years. Over ~hat period of time he had 

come to know all the top politicians across the country, had been to many 

conventions, many conferences with him, very able man like I mentioned 

the other day. Ire has a very lucrative law practice in llartford. and he 

had been left considerable monies. At his age I don't thir~ he was 

particularly intere3ted in worrying ahout day-to-day details of operation. 

He wl:ls--I'll say thia--he was ;;ery loy~l to Mr. Johnson. he lias put there . 

by President Kennedy, but never to this day see or hear or heard of anything 

"that he had ever done that was contrary to total loyalty to ~ir I> .Johnson~. 

c>. -. ~~re there 3ny pockets of resistance in the Denocratic Party? Not necessarily 

only to the candidate hut his p03ition, platform. on the major issues of 

the day? 
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c: No, not that I can recall. I think everybody just joined in. I don't 

recall arty serious proble;n:3--any po;:oblems that ~~e had. 

P: If you have no other c~~ents on the actual election, I would like to 

continue on to your activities and responsibilities in the Democratic 

National Committee from '64 to '66. 

c: Let me just say this. On election night, of course Mr. Johnson, Mra. 

25 

Johnson and the group yere down in Austin, and we--Dick McGuire and I--had 

sat up at the Democratic National Headquarters and we'd get reports in. 

We had our regional coordinators there and the reports would come fram 

all the fifty states. He had--this is very similar to the '60 election 

I was telling you ahout--we had a very elaborate setup--arrangements--on 

getting reports in. but it turned out television was getting it in much 

faster than we were. finally just abandoned our efforta at being futile. 

He "<lere in contact, out I did not talk to Mr. Johnson this time. we 't1ere 

in contact with the suite down in Austin; I believe the JUn Hogg suite 

was used for this celebration and awaiting th'~ !'eturn3 and we were in 

con3tant contact there. hut by nine or ten o'clock that night it uaa all 

over and we ceased our state-by-state operation. 

P: Was there any extra effort exerted in Te::3a for fear th3t Hr. Johnson might 

lose his cr.VIl state? 

c: Well, I don't think any extra effort, over and above the fact just intense 

pride and the desire to see he did carry Texas. 

P: There was speculation that he might not. 

':!: Dorothy. I didn t tread that--I wasn't aware of it. I never did 'f.IOrry about 

it. On that election, r say about ten o'clock Dick McGuire and I signed 

off with the AU3tin group and were going over to the }my£lm~er Rotel to 

jo.in a celebration the-ce, and W~ first: went by C-corze ifa3hington Hospital 
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and visited Halter Jenkins and spen.;: about thirty ninut:as '(-lith hiq th-:m 

on to the HayflO"lier. But we fe It: ':lalter had had ao much in he lptng 

everybody get: organizad and doi.ng .~verything ;>]e "anted to vi!lit <,lith him 

first. 

P: Mr. Carter, how long have you known Walter Jenkinsi 

C: I first met Walter , .. hen "Je were both attendin3 'LIte University of Texas, 

'0. ... . 

1938--and I've known him ever since then, vlOrked with him over a period 

of years when I wonted as a volunteer; I worked immediately under him 

when! was on Mr. John3ou l s staff. 

Did the unfortunate incident in connection with rlr • .Jenkins have any reaction 

during the campaign in regard to a compromise of security? 

C: Well. this was a point Hr. Goldr",ater tried to make, but the American people 

didn't buy that. and I don't think it influenced a half-dozen votes, because 

e·,reryone had read or kne-w of !~alterls great: loyalty to l-!r. Johnson, and he's 

such a great citizen that I think people realized this. They knew--I mean 

they felt that there was no breach of security, and of course as you recall 

Mr. .Johnson had the FBI check this and report back to him and check everybody  

else in the campaign, on the staff, everybody connected. 

P: Was there any effort to keep this from being reported in the newspapers? 
C: I don't know, Dorothy. I have read some speculation in the papers, but I 

kn~~ nothing about that. 

?: To what did you attribute this happening to Mr. Jenkins? 

C : Dorothy. I don t t kncx-1. Of course I ::lon' t know what happened. I k!lCT'~ what 

I read in the papers, but I It'-lOT''' that th~ man was working from eighteen to 

t->l-enty hours a day and carrying more burdens than any five or six of the 

rest of US ,;ere doing. I just know that he must have been a very tired-

had to have been tired--very tired man. 
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?: Do you think what you t'tlad ill the p:'l.pers des·:.r.lb L!lg the evant ':J33 t.rue? 

c: I dan't know. He's been ~7 friend, and I certainly give him the benefit 

of any doubt on anything. 

?: To continue ~tth election night, do you recall a''ly other event3 that 

bappened or what had taken place? 

c: Well, just one other thing. I joined my wife and we stayed a short time 

at the ~~yflower and then went on home and continued to watch election 

results. About two o'clock in the morning, Mr. Johnson called and thanked 

me for my part in helping on the convention-wI mean the campaign--ard this 

points up another one of his outstanding traits, Dorothy, of ne~er forgetting 

little details like this. With all the things he had on his mind he could 

have better spent his time. no doubt, calling somebody else or doing something 

else, but he was thoughtful enough to call and thank me and he and }~s • 

. Johnson are both mo3t th~ughtful. 

~e had a situation happen the next year where my wife's father died 

and Mrs. Johnson--this was October 3, 1965, the day Mrs. Johnson had been 

to New York to meet the Pope, and as quicky as they got back from New 

York :.Irs. Johnson called Mary Jane in Kerrville. Texaa. and talked to her 

t" ... enty minutes expressing her sym9a::hy over the death of Mary Jane's daddy. 

i·that ! '!l1 saying is it epltonizes very great feelings for those who ~Jork 

with them. 

And I'll go back to the campaign for just a second--along in October,' 

I had a terrible back problem. I got to uhera I could hardly walk, and 

}~s. Johnson learned of this--thls was the fifteenth or sixteenth of 

October. She called me from Texas and said she YSS sending Dr. J,~net 

Travell to check me over, and Dr. Travell had me come to the t-Jhite House 

eve~J morninz for the re3t of the campaign where she worked on my back 
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and got me back to walking without a limp and got me where I could wo~~. 

At the hospital they wanted to put me in traction, and ! told them I 

l~ouldn't do that. I mention these little in~tancea just to show--and 

there are many mQre I could tell you ..... and I knO"',J they've dt)ne this for 

all their staff members. This is o!lt.;of the additional reasons th4t nOLle 

of tba staff members have been concerned about .. ,orking extra hours, rather 

just try to get a good job done for those that care about you. 

P: Do you remember any anecdotes of something that struck you funny or unusual 

during the campaign or election night? 

c: No, not really. not anything that relates to these items. 

P: Then I'd like to go on to your activities in the Democratic National Committee 

from '64 to '66 when you did leave the Committee. Could you tell me briefly 

what your responsibilities were. 

e: Saveral factors here, several items. One. we had to go through a cutting 

down of the Committee; during the campaign we built up to where we had 

over four hundred people working there, and we had--well. I had the personnel 

director draw up a readjustment plan to take effect immediately after the 

election. had htm draw that up in Septemher by October what we would be 

cutting back to. So during the months of Nove~er and December. we did 

have those readjustments to make at the Committee. Now working with these 

for~y-six n~1 congressmen, I believe there were five or six new senators; 

December 9, 1964, we had a special conference back in Washington and we 

sent round-trip airplane tickets to all these people--congressrnen, senators--

asking them to come in and we had a day-long session orientating them to 

~"ashington, many things to do with the Congres3. Ue ended up meeting with 

Vice President-elect Humphrey that evening, but "",1e had books prepared for 

them--back up a second--He had spent the lagt three weeks of October, our 
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staff h.:!d. of vi13iting with the to? peopla on the HU1--Speaker H.:::Cormack, 

Congressrean Boggs. differ-ent onea--this lo~ge-leaf book that we presented 

each ne~ly-alected mem~er with naQ the equivalent of about ten to twelve 

years experience in that book if they l-/ould just follo~ suggestions made. 

What 't-le ';-Jere trying to co is help them to hit the road running on--thsy 

started right off. A number of tbese men had neve::- baen to tfashington. 

this uas their first: trip to t-1ashi-agton. 

P: Was this a new approach. I don't recall hearing any other Presidential--

c: 
"? - . 
.'"' . , .. 

I don't recall it ever having been done by the Democrats before. hut·-

In your opinion has it proved to be effective? 

Well, that and then our follow-up. we had--this WS3 the first step in a 

series of programs that we developed for these congre3smenand senatora." 

We had in this book--Y1ell, it was vary much detalled--any kind of problem 

that they had cooe t!? 'Ha h:td listed the person and the telephone number 

to call, sample letters O~ ~ow to respond to constituents and in case all 

else failed, call the COI:lnittee and ~ ... e td advise lJ'ith them; and also in 

Jan~r.ry" mid-January, W!- h3.d a session set up fal: the wives of the new 

congressmen. We had Mrs. Johnson, Mrs. Humphrey, Margaret Price, the wives 

of Carl Albert and others passing on little helpful hints to the wives 

of these freshman congre3smen;~hat event2 to expect and ways they could 

be of help to their hushand in getting reelected. As a matter of fact, 

go" back to the Deccm:,er 9 :oeeting, I opened that session with about a 

thirty-second talk saying, ''This is December 9, 1964, but what we're talkng 

about right now is 1966; you·ve got to start thiruting ahout 1966 right now. 

That's the whole purpose and point of this neeting." 

During the spring of '65 ,~e used to h~~~ ~eatings every Thursday 

~orni~3 starting 3t eight o'clock and would spend t~nty minutes individually 
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with each of these Congre3smen. (-[e :3ch~duled sud Hould have them come in 

and ,;.]ould :..~eVie'l.l the progress t'heY';7ere making t the projeCl:3 in their 

distriGts. find out tlhat they ~larE! interested in, and ~~ had speechw:d.t:ers 

who ~lol!ld help them write speecht!s if necessary. 'Would help them urite 

their weekly new31etter back home, woulu help them with film clips for 

television. tJe installed another new service there where anytime a 

Congressman or Senator were to ma~e a release to his home town radio, he'd 

pick up the phone and call the Democratic National Committee where it was 

recorded and then we in turn would call all the radio stations in his 

district and give them this recording. We did the same thing for the 

press releases. We had telegraphic connections with newspapers across 

the country where Senators or Congressmen would send a press release, and 

we'd put it on telegraph and send it direct into the newspaper office. 

t-Je also developed our compui:lZr sY3tem more than ,Ie previously used. At 

no charge to these congressmen we fL~ed tapes for their mailing lists; 

many of them had lOO~OOO to 150,000 names Gti their mailing list. TIley 

would write their newslatter, send their envelopes down to the National 

C~ttee, and w9'd run it through the computer and have all these addreased 

for them. And "de were processing nany thousand;] of pieces of mail for 

these Congressmen. Tais was duri3g the year of '?5, trying to get them 

off strong with their constituents back home to ~here they could be 

reelected. 

P: nho is considered the shining lig.;.t, or the moat potential Congressnan 

that ca~ in with this group of fO!"t:y-s!x? 

c: Tnat's hard to say. I suppose that Lee Hamilton from Indiana was probably 

one of the guiding lights--very top3--but there were a number of other good 

~~~3. Lee was reelected quite eaSily in '66; naay of these others failed 

in r~election in '&6. 
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P: ~{ere you still vith the Cotamittee for that 166 election? 

c: ~o. In '65--juat foll~ding up '65& we had felt like this was the main 

effort that the Comnitt:ee ought: to make, and I llay 'veu--I'm spealting of 

Dick HcGui:::e and myseli;--and through the year of '65 Dick conti:med as 

Treasurer and I was serving as his Executive Director of the Dell1OCratic~ 

National Committee, and we felt like we had a successful year. Diek 

resigned in December of '65, and Arthu~ Krtmm took over as Financial 

Director of the Democratic Committee. I had the title of Acting T=easu:er 

only because someone had to sign checks. 

?: Were you involved in fund raising at this time. or is ,"there much done beto'oIHlen 

elections? 

c: Oh, there's always fund raising, but Arthur Krimm actually took over tho 

supervision of fund raisL"1S, but }IcGuire served through December 31, 1965, 

and starting '65 Arthur Krimm was the financial--he didn't want to be 

elected rreasurer--he took the title of Financial Chairman. Of course 

during '66 we continued to work with these congressmen. You could detect 

some of them were ~eginning to show a little independence or not necessarily 

wanting to cooperate with the Committee. In '65 they were all for it with 

anything which they could learn or get, but after they'd been here a little 

bit they weren't quite as cooperative. You'd just feel this in the different 

conferences. Then came July; 1 had asked--see, I had a resignation pending 

at all times--I had asked several times; I mentioned before, to be relieved 

and late July of t66 I had a conference one day with the President and 

Marvin Watson, and it was agreed that cry resignation would be accepted 

as quickly as we could find someone to recOl%m3nd to take my place, or to 

~-lork over at the Corrmittee. And so my reaign3tion was accepted as of the 

thirty-first of Aug~gt of 1966. and I left to go back into private business 

~nd open my own business. 
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P: Did you want to resign? 

c~ Dorothy, I've got a uife and five children. rim not exactly a youngster 

• 1) • 
... . 
C: 

anymore. and if I was ever going to be able to possess any worldly gooda, 

it was time for me to cove. Additionally, a person should not try to make 

a career cut of serving any national political party. Service there I'm 

convinced needs to be on a transitory basis. I'd spent ~JO and a half 

yeare there, and although it had been mos~ enjoyable, it was time for me 

to move on. 

Why do you think it should be on a tranSitory basis? 

Yell, you P£ed constantly new blood, new ideas; you g~t in a rut, and you 

just--it's just not a place for a person to make a career, but out of the 

approximate thirty years--nearly thirty years--since I first met Mr. 

Johnson. and I say to you. it's been a great source of pleasure to me hav~ng 

~ad the opportunity to wor~ with him and around him and to have been associated 

with hi~. I'm very pleased over itt proud of the fact that I got the 

opportunity, and through political work like this you learn a lot you 

wouldn't have learned otherwise. but you also have the opportunity to meet 

some of the greatest people that you'll ever know in your life and affords 

you many opportunities that otherwise would have been missed. 

P: Do any events strongly stand out in your mind during your tenure with the 

Democratic National Committee? 

c: No. I just think that I suppose the greatest enjoyment was getting the 

'64 campaign organizecl and see everything't-lork so wall and for Mr. Johnson 

to be elected as nell as he was by the greatest figure any President bas 

ever been elected, and a thing like this. if you could have had just a 

little hand in some part of it, you can't help but feel a little bit good 

about it. 
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P: Mr. Carter, have you sean the President recently? 

c: Yes, Dorothy, I saw him last month, September. 

P: What was the occasion? 

33 

c: Just purely a personal visit. My youngest daughter about the last two

years has been giving =e a fit to get to see the Prcsi~nt personally. She 

3aid, "I've seen him on television, seen his plctures,U and she's eight 

years old now and ahe wanted to go to his office, 80 we went over and had 

a visit with the President. We s~nt approximately forty minutes tog~ther 

just visiting. 

P: Did you have any suspicion that Lyndon Johnson would 4ecline a second te~ 

as he did on March 31 of this year? 

c: Dorothy, I uouldn't say I had a suspicion, and I must add quickly that I 

didnft kn~~ anything that this was going to be in his speech. but I guess 

it's or~ of those things you feel after a lon~time association. At five 

o'clock on the afternoon of the March 31 speech, I was sitting with ray 

wife and we were 3peculating on what might be covered in his speech that 

night, and I wrote three topics down, the third of which was announcing 

that he was not going to be a candidate for re~lection. My wife didn't 

believe me then, and she sat crying in total disbelief when he stated it 

that night. 

P: ~;by did you think that he might not run? 

C: I don't know that I can really tell you why, Dorothy. I just-through the 

early months of this year I catch DYself like you with a friend~ you put 

yourself in his position, y~ get a terrible war to try to settle and win. 

and you get peaceniks giving you a fit on the other hand, and people that 

had been beneficiaries of many of the things that y~. as President, had 

done for them that ~e=e now raisiag cane about this or that and putting 
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myself in his positlo'.l I used to p>eet myself ju;~t ;:;'-:)ming b3Ck 'Where a 

number or tire3 I thought there'3 no way out cx'!cpt: just no!: run for 

reelection. 

(End of Tape 5) 
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Im'ERVIET..mE: CLIFTON C. CARTER (Tape :fJ:6) 

INTERVIEWER: OORO'l'IIY PIERCE 

tJednesday, October 30, 1968, 3:15 P.~!. 

P: Mr. Carter, there have been several things writtaa regarding the Johnsou 

treatment of his staff meu. Is Mr. Johnson a~rd man to work for? 

c: Dorothy, a part of it goes back to, in my mind, what we--I think I mentioned 

the first day we talked that I clasaify h~ as a perfectionist. He wanta 

the very best done by htmself and all those associated with him, and he 

does get the very best out of you--the very best you can do, whatever your 

individual limited capacity may be. He does inspire and expect the best 

from you. It used to be my feeling that none of us were ever as good or 

as bad as he told us we were at times. It's something you learn over a 

period of time in working with him. 

P: Did you ever incur his ~~ath when you failed to meet his standards? 

c: There were times when he wasn't happy over something that I did. ~articularly 

when you're in the learning stage, you cake a number of mistakes. But also 

he was very tolerant: at other times when things went awry or didn't work 

out just exactly as they should have. 

P: Did these occasions occur in a public dressing down? 

C: No, I don't recall having ever received any such public dressing down. In 

fact, any time things didn't go exactly right it was more a case of 

constructive eritici~, and this would be stated to you in front of other 

staff members or what have you, or it would be stated to other staff 

members in front: of you. :Sut actually each of these times you learned 

something so as not to do it again, not to have that same thing happen again. 
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P: There has been a considerably large turnover in Mr. Johnson's staff men. 

To Nhat would you attribute this? 

c: t-ibere do you mean .. -a larga turnov~r? 

?: In his close staff. 

2 

C: You're talking about at the lJhite House. Let's go back a second to the 

twenty-four years before that. You have people still there now that were 

with him for that twenty--four years. With the exception of Walter .Jenkins. 

You've got Mildred Stegall and .Juanita Roberts. But these that you're 

talking about» I presume, left during the days of the White Bouse. Dorothy» 

you work under a tTemendous amount of pressure just by Virtue of the job» 

and what people need to do ia ... -they just need to '1QOVe on because the very 

nature of the job, even when you've worked eighteen-twenty hours a day.-

six-seven days a week, you still go home worried that you've left things 

undone that will affect the lives of many people, or the welfare, or 

well-being, and all of these people have families. You get to a point 

tl7here you won'}' about have you ignored your children in growing up; have 

you not done many of the things that you should have done as a father or 

husband; and you spend many hours wondering ~here the balance is be~~en 

public service and you~ obligations as a parent-father-husband. 

P: Would you comment on Mr. Johnson's relations with his staff and their 

service to him, such as in the case of Reedy and Valenti and Moyers? 

C; Well, all of them-- those that you mentioned and others that have served 

there with him-- have been very capable, very qualified people and have 

rendered outstanding services to Mr. Johnson. Be has always bat\ his own 

way of compensating and thanking and mowing his area.s of appreciation. 

I doubt that anyone alive has T.iIOTe canpassion and more appreciation and more 

gratefulness than Hr. John$on does, and I include Mrs. Johnson with that, 

for services rendered. 
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P: Have any frictions developed between his staff over a close work 

relationship with him? 

C: Not that I know of, Dorothy. 

3 

P: It's said at this point in time that Hr • .Johnson is an unpopular President, 

and there's a great furor over the credibility gap. How has this 

happened? 

c: Dorothy, I don't know that Itm qualified or capable to answer the questions 

on the credibility gap. I read this, and I'm not sure frankly that I know 

what they're talking about part of the time. Bat just an observation 

hare that'll be a partial response to your question. I think the advent 

of more television news coverage has changed politics as we have known it. 

I think it has changed our every day life as we've known it. I read the 

other day in a column, I think Marquis Childs' column, and Itm inclined 

to agree with this, that ~ny of your TV producers are people who've been 

trained in the entertainment business and not necessarily in the news 

business, and as they flip from one camer4 to the other, they're looking 

more for ~rnncthlng that's going to be spicy and try to make news rather 

than objectively report the news, as one 'Who has been thoroughly trained 

in journalism and as neo;ispapers normally do. I think that, again, as 

we--thia is an overall observation--again as we have became a more affluent 

society, and each day ';ole are doing better, everybody' s doing better and 

of course this is what ~~e want. People are making more money. working 

less hours, having more disposable cash to buy the third automobile and 

the boat and the trailer and extra television set. and these things, to 

uhere there is more leisure time, more time spent at the beaches or at the 

lake. As a result of this, I don't believe that people are reading books, 

nagazines, and newspapers as much as conceivably they used to, and they're 
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relying more on television as their quick capsule information. When you 

end up having views, as you and I have seen, that have been staged for a 

television film, and when you have these anota fran the war as almost you 

were sitting right there, I think all of this has tended to make this a 

very unpopular war. And I think all of this--! think l~. Jobnson has been 

the unfortunate victim of this. 

P: Would you attribute this unpopularity to the issues. to his personality. 

or to the fact of bis being a President from tha South? 

C: I wouldn't attribute it to any one of tbe three. I think it's strictly 

that he's President at the time a very unpopular war is being conducted. 

I have traveled around the country and in my talks with governors and 

senators and local political leaders over the last year-and.a-half or so, 

this is the first thing that comes up every time. 

P: Looking back nor~, how ~'X)uld you characterize the early Johnson of the 

Senate days? 

c: Well, I don't thiru< really the Senate days were any different than his days 

in Congress. That twenty-four year period be t~as a very hard-worki1"..g man 

l-lho worked; he helped many people over that period of time, other Congressmen, 

Senato:'s; he had a very able, hard-working, capable staff that supported 

him and backed h:fn up. The big thing--be did his homework well. He burned 

a lot of midnight 011. A lot: of times when others were sleeping, he was 

working trying to anticipate what the problems of tomorrow would be. where 

he could take action rather than react after something was already done. 

It uas just a case of a natural born leader bouncing to the top like the 

cork does. 

1': Over his career, ~o you think he sacrificed any of his own principles for 

"the consensus opinion, say, going from liberal to conservative or 
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to liberal, or middle-of-the road? 

C: No. DorothYt those terms·-that cat9gorization is largely done by writers 

and it depends on what particular item you!re talking about. And I'm 

talking ;loout politics generally now. You can have a man that's quite 

liberal on civil rights that would he considered conservative on fiscal 

matters or others. And it just depends on bow someone wants to write them 

up, or how it's depicted. I think that the environment, the background 

from which }Is. Johnson came, predicted--could have been predicted thirty 

or forty years ago exactly what course be would take when doing the greatest 

amount for the greatest number of people. He has tried to be a Congres~~ 

a Senator, a Vice President, President, for all the people, and you have 

to take into account that there are plant owners as well as the laboring 

people and vice versa. that there are those of the various ethnic and 

minority groups and that their rights have to be looked after, at the same 

tine not taking away rights of others. I thinl( that. when the history of 

his Administration is "'''1:i tten that his many gr,>at accocplishments will 

point out just what IIQ saying. 

P: Do you see any similarities between the earliest Johnson that you knew 

and President Johnson? This making a break in between all of YOUl: long 

association with h~-thinking back to your earliest recollection and 8S 

you see hin today. 

C: Yes, I do. I thin.lt there has been pret:ty much a heav-.1 thread of continuity 

right straight through from the opening day you talk about to today~ Of 

course) President Roosevelt was o~e of bis great idols. As you recall, in 

193i he ran on a Roosevelt platfo~; he was the only one that was all for 

Roosevelt. And many of the p1'ogr3mS that he has supported and many of the 

prosrams that he sponsored a3 Prasident have been populace programs. I 
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believe in his first :.3c::;sion of c-")ngresB he and only one other Tc:~ voted 

for the first minfuun pay scale; it ,~llS 2S¢ an hour at that time. I think 

he l1as the only Olla tt1..lt survived it, as I xc.c:lll. lht !10:n.a of the other 

Texans even voted for 25¢ an hour min:il::tual pay vlage. 

P: Mr. Carte::: ~ do you have any rolrther coo:ments on Lyndon Johnson a.."'ld his career» 

or any eV3nts thatue have covered over these nunerous tapes? 

C: No, I think we've about covered it, Dorothy. Let tU(! compliment you on t.~e 

very fine job you've done, and your patience. I know that I've rambled 

a good little hit here and have gone the field conceivably in trying to get 

to part of this, but it has been a pleasure getting to 't10rk l1:tth you, and 

1 thirlc I've said about everything I can. I live in the fi~ belief 

that the historians will greatly record and well accord much to Mr. jolmson 

and this ACministration. 

P: Thank you, ltr. Garter. 
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IWfERVIEWEE: CLIFroN C. CARTER (T3pe :fl:7) 

INTERVIEWER: DOROTHY PIERCE Me SWEErff 

'i'uesday, March 25, 1969, 3:15 P.M. 

M: This is a continuation of the interview with Clifton Czrter. We are in 

his offices on Connecticut Avenue. Today is Tuesday. March 25, 1969. 

Mr. carter, we've had a gap of several months between our last 

interview and this one. I know that after we had concluded the last one, 

you mentioned that you bad forgotten about telling about: the Australian 

trip in 1966. This was in October of '66. and it was one of the first 

Presidential trips that Mr. Johnson made; it was an extensive trip, some 

seventeen days and cany, many thousands of miles. I'd like to just sort 

of ask you generally what your capacity was and what the problems were of 

a Presidential trip, and what events happened and what significant 

highlights of events come to mind. 

C: Thank you, Dorothy. it's good to get to visit with you again. Before I 

get off into the Australian trip--I, of course, have thought about our 

previous recording sessions. One of the things that I think that ~ wife 

and I get a biS kick out of over the period of time that the Johnsons 

were in the tfuite House--we were fortunate enough several different tV.JeS 

that Mrs. Johnson would call on Sunday and say, "Won't you-all come over 

this evening and take potluck with us to have dinner?" I always got a 

chuckle out of having potluck dinner at the tVhite House. Of course, it was 

always a very d~licious bill of fare that we had, and usually these were 

small groups of three or four ~uples that the President and Mrs. Johnson 

apparently just wanted to visit with on a personal basis. They were most 
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enjoyable evenings. There were times on these that we would break up into 

groups and do some swtaaing, and others would go bowling over at the 

E~ecutive Office Building. But these were always very delightful occasions. 

When you and I last talked, I had just left the Democratic National 

Coamittee. This was September of '65. Spent ahf?ut a month .trying to get 

started in my own business, trying to chart my own course. And I get the 

call along in early October from Marvin Watson at about six o'clock one 

evening, telliIJ8 me that this trip was fortheoming and they wanted me to 

go along. I bad just made a couple of contingent business deals that I 

had sizeable fees riding on. and I told Marvin that I just would love to 

go, but that I just couldn't go because of personal hardship involved. I 

could well lose both of these contracts. Marvin said, "T-1ell, I understand 

that." 

So, I went on home and about three hours later. about nine 0' clock, 

I get a call from the White House-.. Mr. J'o~nson. He said, "I understand you 

told Marvin you couldn't go on this trip." At this time we were talking 

about a Southeast Asia trip; we weren't talking specifics. And I enumerated 

the things to the President just as I bad to Marvin. And he said, "Well, 

all that's fine; you just be over at the Health Department at three o'cloCk 

tomorrow afternoon to get shots and be prepared to leave at six." So it 

ended up I l~rked out my schedule accordingly. Did get the shots and did 

leave at six 0' clock that afternoon. This uas on what could be termed an 

advanee plane, Dorothy; it was actually what also is known a8 Air Force 

Two or a backup plane to the President. It was a 707 jet that had four 

sleeping bunks in it that made down. It was very sf.milar to Air Force One; 

it did not have all the electronic radio eq~pment--not as complete as 

Air Force One, but it was a very close duplicate. And Bill Moyers was the 

one in charge of this overall plane. 
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We flew from Washington to Los Angeles, stopped there to refuel and 

piCk up Lloyd Hand and Warren Woodward; then flew on to Honolulu where 

about half of our group were unloaded and they caught a plane going on 

direct to Manila. We talked about the Southeast Asia trip; as you will 

recall, this was to be finalized at Manila in a meeting of the SEATO 

countries--the Presidents of all the SEATO countries--to be hosted by 

President Marcos of the Philippines. So a number of our people went on 

direct to Manila and went on to the other countries, whereas the main 

plane went on to New Zealand, stopping at pago-Pago overnigbt--not 

overnight, for a refueling. lye stopped in Pago-Pago for refueling and 

left two men there, went on to New Zealand, and this is where we had our 

first rest on this trip. We had bean flying continuously since we'left 

W"shington. We stayed about twenty hours in Nev Zealand. By this time, 

everyone's metabolism was getting well mixed up because of the ttme 

factors. We had gone through a night and day, and did sleep--t slept very 

well. We landed at a New Zealand air force base, and stayed there. While 

we were there, Moyers and Warren Hoodward--iloodward was assigned to New 

Zealand to handle the visit to New Zealand; and Harta Ross handled Mrs. 

Johnsonts affairs--handled the scheduling for Mrs. Johnson. 

They flew on into Auckland while we stayed ae the base. Actually, 

there's no airport in New Zealand to handle a 707 except where we bad 

landed, I said Auckland, I believe it was Uellington, Itm sorry. Then we 

flew from there on to Australia, and I was placed in charge of the Visit 

to Australia by Mr. Johnson. 

On this thirteen-stop Southeastern Asia tour, five of those stops 

were in Australia--five of the thirteen were in Australia. Our American 

Ambassador to Australia was Ed Clark from Austin who I had served a year 
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in the Army with. I stayed at the American Embassy the first night we 

were there and ended up moving on to--this was at Canberra--ended up moving 

on to a downtown hotel because I was working daily with people out of the 

Prime Minister's office, working out all the arrangements for the visit, 

very detailed plan. 

You asked in your opening question about some of the preparations 

and details. Well. it becomes a very complicated massive operation as you 

go to move a President around the country, or the world like we were in 

this particular instance. We had people from the Air Foree; we had people 

from the Secret Service; we had people from the FBI; we had people fram 

Central Intelligence; we had every communication--the Signal Corps; just 

all these groups. Basically, with my job 3S being in charge of the 

Australian visit t theoretically I was in charge of all these people on 

coordinating their activities as to who did what and where. Of course, 

they all knew their own business; I don't mean I 't'l3S telling them their 

business. But ~'18 had an Air Force Colonel and his main job was to check 

the fuel t~At would eventually go into the President's plane, and make all 

security preparations, things like this. And, again. I'm saying that my 

job was more of a coordinator than supervisor, because the Signal Corps 

knows where they need to hook up their switchboards, and all these things, 

which they did. Within twenty-four hours after we got there, I had a 

telephone in my hotel roam that I could pick up and immediately get the 

White House switchboard; I was back in touch within tuenty-four hours. And 

the only problem we had ~~as keeping the time straight. We were fourteen 

hours ahead of Washington on time, and just had to keep this business 

straight. 

:sut what we did, Dorothy, the Prime Minister assigned his top protocol 
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man to work wi th me. We used to have about four meetings a day. .And we 

got to Australia about two weeks in advance of ~~. John30n's visit~ so for 

two weeks I was in constant contact with the Chief of Protocol and his 

staff. 

What was his name? [J. fl. (:; /I,,) S<'..JIC( Ti /liS') 
His first name was Jim. I know it well, and I'll think of it in a second .. 

But from Washington I had George Gallagher, who is an attorney in 

Washington, with me that I assigned to handle the visit to Melbourne. I 

had Gene Foley that was a former Assistant Secretary of Commerce who I 

assigned to Sydney, Australia. I kept Joe Bailey SWanner in Canberra to 

work with me. I had John Gonella at Brisbane, and I ended up with Chuck 

Lipson in Townsville. I say, ended up with Chuck--Chuck could handle the 

visit at Pago-Pago and as he arrived with the President, on the day they 

arrived in Canberra, I tmmediately dispatched him to the other side of 

the field to catch a commercial flight to get right on up to Townsville. 

Townsville is about 1500 miles north of Canberra .. 

Going back on this, Melbourne and Sydney are both towns of a little 

over 2,000,000. They are very competitive; they are very much like Fort 

Worth and Dallas have always been, Dorothy, in Texas. In working out the 

schedules, we had to make sure that nhat we did in one area l"e spent a 

like amount of time in the other area. We had worked t:his schedule out at 

one point that got corrected right quickly, because they said the people 

ill Sydney would resent this. But with the gentleman from the Prime 

Minister's office, I went to Melbourne, and lie went over OTerything--every 

detail of were it would be best for the President to go; what route to take 

into town; and where to visit; what to do; where to go. 

And as you'll recall, back during World War II, Mr. Jo:msoD served down 
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in Australia. There was a lady that ',as very generous to many of the 

soldiers, quite wealthy lady, that made her home available aLmost like 
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she was running her own U.S.O. And one of them that she was kind to 'Was 

Mr. Johnson back at that time. This ~'1as Dame Habel Brooks. Of course, 

Dame Brooks and her husband were up into their eighties when we were down 

there, but I went out and visited with Dame Brooks and we set up a personal 

visit to where Mr • .Johnson could go by and visit with tbe Brooks. .1 used 

this 8S a chance for hba to change clothes and freshen up before he wen~ 

on to tbe governor' a bouse. We had an excellent visit there--everything 

went fine. 

I'm getting out of o.rder on nr:I conversation here. Let Jlle say this. 

I did go to Sydney; I did go to ~isbane; I did go to Townsville, and check 

all these out. And I want to stop and talk about Townsville for a second. 

Townsville was to be the last stop, to refuel, and this was on a Sunday 

morning. Anyway, it's a two-hour time operation in refueling these planes, 

getting everything, because you had the press planes, you had these two 

big 707 press planes, aDd you had a backup plane. There were four planes 

in this group. So what we did--we decided that Mr • .Johnson oUght to go to 

clmrch that morning, it being Sunday morning. So, the Prime Minister's 

assistant--we went in and we picked out the church that we decided it would 

be best for him to go to. And we went in and talked to this minister and 

mId him the time factors and just wondered if he would like to have the 

Prime Minister of Australia and the President- of' the United States in his 

congregation that morning. And he said be would be delighted. And we said, 

"Well, you have exactly eight minutes to greet them at the steps of your 

church, preach a sermon, sing a song, and te11 them goodbye at the door as 

they're leaving." And he said, "Well, I can do this; this is no problem." 
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One of the newspaper people along said, "You may have revolutionized 

complete church-going by having a eight-minute service here. 1t It all went 

just exactly like that. 
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Dorothy, let me go back to some of the little problems that we 

encountered. One of them is on the protocol of who's going to ride in what 

car, and where. How many cars there are going to be in the caravan. I said 

awhile ago that we met four ttmes a day; these were the little sticky 

problems that we were working on. 

TheY've got very stringent health laws in Australia on any flora or 

fauna, the various things--perishable foods coming into the country. They've 

never had any kind of epidemic or anything in Australia of flora or fauna, 

and they enforce these rules very strictly. One day we were sitting there 

talking at lunch on the proposed trip; on how th~ planes would arrive, and 

the unloading and the different things; and one of them suddenly reminded 

us of the Australian health laws, that these planes would have to be sealed 

and boarded and held on the ground for forty-five minutes to an hour after 

they landed. Well, there were a couple of things wrong with this. One. 

they were going to get in just about dark, and we wanted some of the 

daylight for Mr. Johnson to make his appearance--this is at Canberra I'm 

talking about. Secondly, I knew that neither Mr. Johnson nor the 

newspaper people in the other two airplanes were going to be content to 

sit on the ground for forty-five minutes while health inspectors sprayed 

the plane and took all the perishable food into tow. So, we ~pent ahout 

~o days worrying over this and finally worked out a compromise where they 

would send health inspectors to New Zealand, which was the stop just before 

Australia, and they would fly back with--they exempted Air force One. But 

they went on the two press planes and the backup "Presidential plane. And 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



they sprayed the plane ~ route and confiscated all the perishable foods 

and checked everybody's immunization record. All this was done in flight 

from New Zealand back to Australia. 

Making preparations at the hotel for the Presidential party, we got 

all that well under control. We had to have one room, Dorothy, for 

Presidential gifts that had to go along on this trip, because he has to 

8 

be prepared at all times. He never knows when a governor, or a prime 

minister, or someone is going to surprise him with a gift, and he has 

always got to be able to reciprocate quickly. On a trip this long and with 

as many people as he would be seei~g, we had one complete room full of 

gifts. 

But he landed in Canberra there. We had a very good turnout. They 

first had been on the radio that morning, and television, saying that the 

public liOuld not be allowed on this air force base; then it rained that 

afternoon, and then the Royal Australian Air Force changed their minds and 

came back and said the publiC would be invited. And I would guess we had 

maybe 10,000 out there. Canberra is a town of 90,000. And then people 

had lined the roads as he was going on into town. And we went to the 

Prime Minister's home, and ended up getting on to the hotel. The next day 

he spoke to the Australian Congress; they had a special luncheon for htm, 

and he spoke to a joint session. Prior to the luncheon, he met with the 

Australian cabinet--the Prime Minister and his Cabinet. 

We left and went down to Melbourne and had just a fantastic reception 

there. The papers estimated over 2,000,000 people turned out. The airport 

where we landed, I would guess it was fifteen to ~enty miles out from 

town, and people were lined all along the way. When we got in what you'd 

call downtown Melbourne, it was almost impossible to take thecaars dOUD 
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the middle of the street; the streets were lined out in the middle of the 

streets back to the stores, with confetti and all. They had many little 

miniature American flags along with signs that had been printed. Some of 

this was developed in cooperation with the Australian American Society. 

which is very active in each of these major cities. 

9 

!tow, back visiting with the Chief of Protocol, the Prime Minister's 

man, I had asked a question about how he thought the people would respond, 

what kind of reception Mr. Johnson could expect. And he said, "Well, you 

know, we're very reserved, and there will be very little applauding. be 

very little acts of spontaneity and welcome. these things. When the Queen 

was here a couple of years ago, there was DO applauding. In fact. 

according to the custom, many people turned their heads away, so as not to 

embarrass the Queen by looking at her." But this was all out the window. 

because they gave him a tumultuous welcome. A number of our cars had to 

be abandoned for overheating. We had to go so slowly that the car just 

overheated. 

But Mr. Johnson went to Dame Mabel Brooks and had a very nice 

relaxing session there; and it was when we were leaving there, Dorothy, 

that two little boys about sixteen years old jumped out of the crowd and 

threw a couple of plastic bags of paint at the car. They partially hit 

the car; the main thing they did was splash and hit two of these Secret 

Service agents that were riding in the back of the car. They each got 

just covered with the paint. 

We went on from there to the castle which was not far away, Government 

House I think they call it. There were a group of about twelve hundred of 

the top people in Melbourne that were there for a reception and visit. 

Then we left there to fly back to canberra that evening. This is 
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getting along seven or eight o'clock at night now. And all the way to the 

airport at various intersections, there were big crowds waiting to greet 

10 

Mr. Johnson. And he stopped nine times on the way to the airport to speak 

to these groups, to tell them of the American friendship for the Australians, 

and what a great feeling he personally held for Australia because he had 

served there. 

And we got on back into Canberra that night, and flew up to Sydney 

the next day. Along with this, Mrs. Johnson--A lot of the time when Mr. 

Johnson was speaking or visiting with the Cabinet, Mrs. Johnson was on a 

little tree-planting trip of her own. Canberra is a very beautiful ci~. 

It was laid out by an American--a fellow from Chicago designed Canberra 

at the end of World War II. I believe it was 5,000 population, and it has . 

grown now to 90,000, as I mentioned while ago. TheY've got man-made lakes 

there. It's a very beautiful city. And }lrs. Johnson planted a tree as a 

gift from the American government in one of the real prominent places. 

But we went up to Melbourne, and Mr. Johnson, the Prime Minister, and 

the Governor of New South Wales went on a launch--they Is d lunch out in 

the Bay of Sydney. Sydney's a beautiful city; it reminds you very much of 

San Francisco. And they spent a couple of hours out chatting and touring 

the bay. They've got a big new opera house that'sjust··many people have 

laughed at it and bragged on it and done everything. It's the butt of 

many jokes, but it appears to be a very beautiful place. 

The,. say that the Govemor of New South Wales had issued a statement 

a week before Mr. Johnson got there that the government would pay for the 

rail fare of every child in New South Wales to come into Sydney on this day 

to see the President of the United States, and he had been criticized by 

some of the members of the legislature about wasting the State's money. 
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But he said, "les not very often that you have the President of the 

United States come to New South vIales, and it's a very historic occasion. 

11 

and I'd like for them all to see it." So he provided this rail transportation 

and bus transportation for all the school children in New South Wales that 

wanted to come in. 

We left the dockside right after the luncheon and went over to a 

big art museum~ where they had about rNel ve hundred of the top people in 

Sydney assembled for the President to be presented by the Prime Minister. 

Of courge~ Ambassador Edward Clark and his wife were right along with Mr. 

and Mrs. Johnson. And as we went back into a little rest area at the art 

museum, Ambassador Clark suddenly realized he had split the seat out of 

his pants, and his wife was all upset about this. And she asked me to 

see if I could find a needle and some thread. I went outside of the 

museum, and I l .. as able to find a needle and thread. But the Ambassador 

refused to let her repair his pants at this time. About this time. it 

was time for us to go out and the President to be presented and to speak~ 

and the Ambassador was to take his place. The speech all went well and was 

well received, and Mr. Johnson mixed around and mingled with same, shook 

hands when it was over. And Ambassador Clark was holding his hat behind 

htc to cover up the rip in his pants, usually with his right hand, and 

people would come up and shake hands with him, and held have to switch 

hands in which he was bolding his hat. It ended up he flew baCk to 

Canberra; he had radioed ahead of time and had one of his people bring hba 

a new pair of pants out before we went on. He changed on the plane. 

But we had a near bad incident when we were at this art museum. It 

turned that maybe our planning wasn't as good as it should have been. The 

art museum had been selected because it was the only place that had adequate 
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room of the type that we needed. The fact that we didn't take into account 

was it was located in a cul-de-sac to where you were just--could be bottled 

off down there very easily and quickly. And there were the antiwar 

demonstrators who movp.d in--several hundred of them moved in while Mr. 

Johnson was in speaking. And it looked like they could well have had us 

pinned off down there to where we couldn't get out. But the police did 

move ahead and clear this area out and get us out of there. but there was 

a lot of hollering and ended up near civil war between the loyalist 

Australians and these antiwar people. As a matter of fact. after we got 

away from tbere, we had some people who tried to get out in front of the 

cars. I had one elderly lady that ran right in front of my car and begged 

the fellow to run over her. while we waf ted just a minute and a policeman 

grabbed her and jerked her out of the way. But we did encounter that little 

bit of that in Sydney. 

M: Had you had much of a report on demonstrations?· 

C: Yes, ge knew--the CIA, Secret Service, we had reports. In fact, at one 

point we changed--and this was back at Melbourne--we changed our route 

because of reports that we had. They were at a corner where they could 

cause trouble, and we ended up just bypassing that corner. 

Dorothy, that night we flew back to Canberra, then went out to a 

place--they called it a cattle station, -but it's a place very similar in 

looks and operation to the LBJ Ranch. And the gentleman there--actually. 

Ambassador Clark had arranged this. He knew these people well. We had 

the equivalent of a big Texas barbecue; they had a gre·..It number of the 

people from the Canberra area out and had a very delightful evening. In 

fact, Mr. Johnson switched to his ranch clothes that he wears at the LBJ 

Ranch, and wore this while we were attending the barbecue. 
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In moving on up, we went on up to Brisbane. And he stayed at the 

hotel where General MacArthur had--in fact, he occupied the suite that 

General MacArthur had occupied in his later days of commanding from 

Australia there. Brisbane is a town of 600,000, and it was estimated that 

we had over 700,000 people out to see Mr. Johnson. They tad come from 

13 

all areas. Liz Carpenter and I were riding in a car together going in, and 

the cars had been stopped so many times that we--And this was at night. 

We encountered the same thing on this that I told you earlier about Melbourne 

and Sydney, that the car in which we were riding just stopped; it overheated. 

We were about two blocks from the hotel fortunately. And it ended up Liz 

and I got separated. I had been there; she had not, and I lost her in this 

big crowd. Of course, I should have remembered back in Dallas the day of 

the assassination when I told you I was worried about Liz, and she was 

already on a plane waiting when I got there. By the time I finally made 

my way to the hotel, and I had to go in through the back door, Liz was 

already in Mrs. Jo~nson's suite with her. I don't know how she found the 

hotel or got there, but she was there. 

H: Who was providing the cars, Hr. Carter? 

c: The different state governments. I say, the different state governments. 

Australia is a country the size of the United States, and where we have 

forty-eight states on the mainland, they have only six states. The state 

governments of each of these places provided drivers and automobiles. 

We had a good visit with the Governor of Brisbane there the night we 

arrived, and the next morning he had a good visit with Mr. :lohnson and 

presented Mrs. Johnson with one of the Koala bears. And tnls is when we 

flew-wI believe we had to get tlP at 5:30 that morning, Dorothy, 4:30 or 

5:30. But we had to be airborne at 7:15, I believe it was. flying to 

Townsville. 
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The big problem that had to be reckoned with was the fact that you 

had the Presidents of all these different SEATO countries coming into 

Manila, and they had to work out a schedule of arrival for all the different 

ones to where they wouldn't all arrive at the same time. And the arrival 

time for Mr. Johnson had been given, and we had to work backwards fraa that 

as to how long it would take to fly from Townsville to Manila. and fran 

Brisbane to Townsville. 

So we did fly to Townsville and quiCkly transferred to cars and went 

right into town. Townsville is a town of about 60,000. and it was estimated 

by the papers that we had a little over 100,000 people out to see Mr. 

Johnson. We went in, he stopped a couple of times and shook hands with 

people, but we got to church right on ttme. The minister greeted them just 

like I'd mentioned earlier. tie had a nice song and a nice sermon and a 

nice prayer, and another song, and a goodbye. By the time we got back to 

the airport, they were just finishing the refueling on the planes. This 

is where Prime Minister Holt left President Johnson. The Prime Minister 

of New Zealand Has arriV'ing, and he was scheduled to arrive at Townsville 

about ten minutes after Mr. Johnson left to pick up Prime Minister Holt. 

They were going together to Manila. And this was where I left Mr. Johnson 

also. I actually caught the Prime lUnister's plane back to Sydney, and 

caught a conmlercial flight from there back to the United States. 

M: Mr. carter, did you have many conversations with Mr. Moyers both pre.=Mr. 

Johnson's arrival in Australia and during it? This would be in coordinating 

things. 

c: Dorothy, the first day we got there was on a Sunday. We had a meeting 

Sunday afternoon with different members of Prime Minister Holt's staff to 

talk about the overall purpose of the viSit, and the places to go. Then 
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Mr. Moyers left after that, and it was left up to me to develop the details 

of the generalization of ~hat we'd talked about and agreed to. There were 

tbnes that I did call htm, though, when he was back in the United States 

snd then even as late as when Mr. Johnson was in Hawaii or in New Zealand, 

I think. We talked--gettlng him to clear certain details of Mr. Johnson 

doing this or doing that. 

M: What were some of these? 

c: Well, take a thing like the church matter. I mean, this was my idea--that 

1t was Sunday morning, that he ought to go to church. But I wanted this 

cleared before I made arrangements on it. 

M: Did you talk directly with Mr. Johnson before his arrival? 

C: No, I didn't. 

M: What about conversations during the trip through Australia? 

C: Well, I was usually just a car or so behind him because I had come to know 

all these people down there and know who was going to do what next on the 

thing. No, we did--I say, we-.. actually the gentleman from the Prime 

Minister's office and I compiled information, and the Australian government 

printed a book on Mr. Johnson's trip that detailed every second of the time 

from the time he first set foot on the ground at Canberra until he left 

at Townsville, even showing diagrams of the way he was expected to turn-... the 

right or left, if he was reviewing a group; or what song would be played, 

or the different things. But nonetheless you needed to know the 

personalities involved, and this was one of m¥ jobs--to make sure that he 

was told ahead of time who was going to be waiting for him, who would be 

the first person to shake hands with him. But I was usually very close by 

to make sure that evarvthing went just like it was scheduled. 

M: Were there any occasions where they didn't? 
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c: No, we did have the one situation at Canberra there that a bunch of the 

antiwar students were out in front of tbis Rex Hotel ~ and l~e ended up 

coming in the rear entrance of the hotel. He was already in bed asleep 

before they ever realized that he l'laS in the hotel. 

M: What was Mr. Johnson's reaction to the paint throwing in Helboume? 

16 

C: Well, he was just a little disgusted that they had had this wonderful, big, 

warm reception there from the people in the street, and to have two little 

youngsters--~ juveniles--nearly ruin the complete visit. And he said--I 

remember we w~re talking in a private room just before we went into this 

big reception, and he said, "That's what'll be on the front page of the 

New York Times and all of them tomon'OWj that we've had paint thrown at us 

down here. They don't necessarily take into account the fact that we had 

over 2,000,000 people turn out to greet us, but two little sixteen year 

old boys--that'll be the front page story." I told him at that time that 

I didn't agree with him. I thought they'd write up the wonderful turnout, 

but it turned out he 'ias correct. 

M: Did he have occasion to ask you before you landed in each of these places 

what the size of the crowd would be? 

C: I had made my guess to him; it was just a standard procedure, Dorothy, in 

talking to him ahead of time as to what to expect at the different localities 

and events. They'd turned out better than I had anticipated. 

M: Did he make any sort of just general response to you, remarks to you regarding 

bis reaction to the receptions in Australia? 

C: Yes. Dorothy. This was on the final leg of the flight from Brisbane to 

Townsville. He and Prime Minister Holt called the Prime Minister's can, 

Jim, and me into the President's cabin and presented us each with a 

medal--a medallion that was commemorative of that trip, one; and then 
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second, they took one of these books that I ~~as telling you about--each 

one autographed and wrote a personal inscription in the book. Mr. Johnson 

and Prime Ministar Holt each "lrote one to me and c.id the same with Jim, 

and thanked us for everything having gone 8S well as it had. 

M: Did be talk about any surprise at the reception that he received in 

Australia? 

17 

c: No, be was very delighted with the way everything had gone. You had these 

three little occasions that we've mentioned, but it was so miniscule 

ac~lly. when you stopped and considered all the other things, the people 

that you had gotten to visit with and their size. I know a number of times 

I had the different Australians say to me, "non't you think wefre t!lUch 

more like you than we are like the British?" Well, I always considered 

this a very high compliment, and I think this is the way they feel in 

Australia. I think there was a very wat"lll feeling there, and I th.ink they 

fel t very warm toward Mr. Johnson. 

M: There is some speculation that the Australian trip ';las somewhat of a boost 

wi th Prime Uini8 ter Holt and his reelection; I believe also the ?rime 

Minister of New Zealand was running for election. Did you get into many 

political discussions with Australians regarding this? 

C: No, Dorothy, the system down there is different from our system. The 

people that serve the Prime Minister, and I'm talking about even his personal 

secretary, they're all under Civil Service. They stay regardless of what . 

party is in power. They talk no politics whatsoever. They take much prid. 

in their job, and they don't recognize politics. Ybat rIm trying to say, 

they just take much pride in trying to do the best job humanly possible to 

serve their Prime Minister. That cCIIIlplete staff stays regardless of who 

the Prime Minister is. And this was the group that I was dealing with. 
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M: Did Mr. Johnson make any other remarks to you in between, on rest stapSl' 

or in flight, or were there any changes that he asked f~r? 

c: Dorothy, I don't remember any. It was a very hectic schedule. He did 

see··you asked about the opposition--I mean, about politics. He did have 

a conference with the leader of the opposition when we were in Australia. 

This gentleman came and spent forty minutes or an hour at the hotel with 

Mr. Johnson. 

But while it was a hectic schedule, everything went pretty much 

according to schedule. And the men that were down there with· me that I 

named while ago all did just real outstanding jobs; we had wonderful 

cooperation from the Australian American Socie~. 

M: What did you consider were the high points, the most significant events, 

of this Australian trip? 

C: Well, it's hard to really sum it up, Dorothy, because his arrival in 

Canberra was outstanding; the reception he received in Melbourne was 

outstanding; it was great in Sydney; and quite outstanding in Brisbane; 

and very good in Townsville. But these l~ere five of the thirteen stops 

that he made on this Southeastern trip--Southeastern Asia trip. 

M: Do you recall any sort of anecdotal stories that happened during this 

trip? 

C: Dorothy, I don't just offhand. We did a lot of working on these things, 

and I'm sure we had some happen. It just doesn't come to my mind quickly. 

M: I don't have any other questions regarding the Southeast Asia t1;'ip. We 

can go on to some of the other areas that you mentioned that we've not 

cov:ered. 

C: All right. lieU, that was-":'in October of • 66, of course, and--

M: You had mention&d the AFL meeting in Miami. 

18 
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c: Right. Now, that was December ll~ 1967 that Mr. Johnson was speaking to 

the l~tional Commission of the AFL-CIO~ and he had asked me to fly down 

19 

to Miami Beach and coordinate that part of his visit which I did. I vent 

down a day ahead of time. Just many little details tha,t you need to check 

out to make sure that they have it where he can do a maximum amount of work 

with minimum effort, wbich I always tried to do on advance trips. try to 

have things so arranged--and this is every detail--to where he could accomplish 

the equivalent of about three days work in one. This is what you try to 

do, and tha.t's what I did at the AFL-CIO to make sure that all the top 

labor leaders were there to visit with htm. and that tbey each got their 

proper accord, and to make sure that everything was right for his speaking, 

and it all went off extremely well. 

M: Row did he happen, in 1967 J to call you in on this one? 

C: I come from a laboring background. I've always maintained a very close 

relationship with--my daddy was Brotherhood of Railroad trainman, and I've 

always been very closely associated with the labor people. Of course, I 

know Mr. Masny, and I know his top people over there. It has made it very 

easy for me to handle. 

M: Let me just ask you quickly--were there any difficulties to sort of surmount 

in this particular visit? 

C: No, it was a very--

M: Everything went smoothly? 

C: It was a very easy assignment, because everybody was very happy and very 

willing to get everything squared away and straightened out. It all went 

very well. 

Do you have any other que4tion on--? 

M: No, not unless there's anything you recall specifically of significance 
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about that particular meeting that you were involved with. 

e: Ho. He spoke, made quite a strong labor speech» , ... as l>lell applauded and 'Well 

recorded. All the major networks--as a matter of fact, it uaa shown live 

that evening by all the major networks. I flew back with him that night 

to llashington. 

M: Did you know why he had happened to accept this invitation to speak there? 

C: Oh, I just think that President George Meany asked him to speak there. 

and, of course, I'm sure that they weren't unmindful of the Presidential 

campaign the next year. 

M: Did you talk. -any politics with any labor people? 

c: Did 17 Yes, I was talking polit~cs all the time with labor people. Of 

course, as I recall back there, they were not pe~itted to make any 

endorsement and of course this would have been premature anyway in December 

of '67; but as I recall, ~~. Meany. in his introduction of Mr. ~ohnson, gave 

his endorsement and did everything but issue the AFL-CIO endor~ement right 

there, Hhich he didn't have the authcrity to do. I mean, it hadn't been 

voted on. t-i'hen he left, there was no mistake in anybody's mind--there was 

no question in one's mind as to how the AFt-CIO stood and what they were 

going to do. 

M: Did you feel any reluctance among other people in the top echelons of labor 

for supporting Mr. Johnson? 

C: No, not any that I tallted to. I talked to many of the national and 

international presidents while I was down there, but I'm sure I didn't talk 

to all of them. 

M: Did you have any prearrangements you had to make after you tlere iil Miami 

with the people back in the I~ite House? Phone calls or conversations? 

C: No. Mr. Johnson was at the ranch and was coming to Miami froc ::he ~ranch. 
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And he stopped in New Orleans, I believe» stopped at Michoud Air Force Base 

out of new Orleans and spoke. And as I recall, his ar;:ival in Hiand ':'189 

delayed about ~JO hours, and we had to do some rearranging of the c~vention 

program to keep everybody in tow lV'here the meeting would not have adjourned 

before he got there. And my main job here was being able to stay in 

conmunication with Larry Temple, who was traveling right with the President 

at that time, to t%'Y to coordinate to the point of knowing exactly when he 

was going to arrive, and that we had the cars at the right place. because 

he landed one place at some military base--I doni t remember where. but he 

took a helicopter from the~ over to a public park area and then cane 

by car from there on to the hotel. And we just had to make sure that we 

had the cars at the righ t place. 

H: Did you get out the crowds, BO to speak, for these? 

c: Of course, you've got a locked-in audience on a thing like this. I mean. 

he was arriving in MiSllli Beach after dark, and it was only six or seven 

bloCks fram the hotel, something like that. There was a crowd around the 

entrmce of the hotel when he came in, and all friendly. But then the 

rest of it, you've got a locked-in crowd because all of these labor people 

there are attending the convention. And what we did there, we drove into 

the basement of the hotel where he was able to go right to a room to 

freshen up, and they had President Meany there to greet h~ and then they 

had to walk only about a hundred feet to the main stage. We had carefully· 

measured all this off and worked it out. And I believe that jist about 

covers that, Dorothy. 

The next time I handled a trip for him was this past August--August 

19th of 168, when h~ wad speaking to the V]W convention in Detroit at Cobo 

Hall. This was on a Nonday. I got a call a little after miduight on 
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Sunday night from Larry Temple at the LBJ Ranch saying that the President 

would like for me to catch a plane the first thing the next morning to get 

up to Detroit and handle this visit. I remember Larry saying, "What were 

you doing?" And I said. "Well , I was sleeping until you called me." He 

said, "I can't understand anybody going to sleep this early." 

But I did get up and caught an eight 0' clock plane and got on out to 

Detroit and got right with the top VFW people there to check Qut all the 

details, every little statistic on what was involved and made sure they 

had some signs to welcome Mr. Johnson, and suggested that inasmuch as Luci 

was going to be along with little Lyn, the grandson, it might be well if 

thEF presented him with a VFW cap, or have one fixed quickly that would fit 

little Lya, and present an honorary membership to his daddy who was over 

in Vietnam at that time. 

I also got a call from Air Force One after. they were airborne fran 

Texas to Detroit, asking me to please pick up a couple of boxes of Pamper 

Diapers for little Lyn, which I picked up at the drug store. Making my 

way to this little roam, the VIP room, off of the head table at Cabo Hall, 

there was a Secret Service agent on the door there that I didn't know and 

I didn't have any identification pinned on my coat lapel. He wasn't about 

to let me go through with these two boxes. Of course, they were in sacks 

under my arm. Finally. I located a Secret Service agent that I did know, 

and he let me go on in. I was telling the President about that as we 

flew back that night. his having a grandson had added an extra dimension 

to the advance work, where you have to pick up the P~lmpers. 

But he had a very fine speech, very well received. 

M: Mr. Carter, who creates or thinks up some of the ideas, such as you 

mentioned about the cap for the grandson? 

22 
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c: Dorothy, this is a part of the job of an advance man, to go into an area, 

go to a place, and try to do some thin.1ting of what can be done; to try to 

figure out what would be a nice thing to have been said, or to do to attract 

attention, or to try to use your imagination on same of these things. It's 

actually very easy; each one of them is nearly a custom-.made, tailor-made 

situation; you have to get into a community or get with a group and just 

kind of set the £ee1 of what's gaiug on, and what the feeling generally is. 

Then you can start brainstorming and try to figure what can be done on these 

things. But your big thing, the thing that I said awhile ago, is to have 

his schedule so arranged where you take all the fat out of it.-you don't 

duplicate things--and where he can get the max~ accomplished in a 

minimum period of time. 

One little coincidence on his trip into Detroit. Mr. Nixon was there 

to speak, was the 3pe~~er just before }~. Johnson. Of course. at this ttme 

a Secret Service man had been supplied to all the Presidential candidates, 

and their two motorcades passed.-Mr. Nixon going back to the airport and 

Mr. Johnson \78S c.oming in. And the Secret Service agents talked back and 

forth between the t"'.;o motorcades. Mr. Nixon sent word to Mr • .Johnson that 

he had warmed the audience up good for him, and knew that he vould be well 

received. 

M: t-Jben you are advancing these trips, you know arrival time and departure 

time, and who's in the party, and that's about the extent of it? 

C: You know that generally. Your arrival and departure time many times varies 

right up to the last minute. And what you always have to do is do the best 

you can with 'What you've got to work With. ':the most important things a.re 

developing your lines of communication and to make friends with local 

people who can get things done quickly and ~diately ~ecause in an operation 
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like this, it is so prone to have many little last minute changes that 

yon've got to completely change everything. You've got to have people 
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that you can work with who can do these things. p~d the biggest thing--you've 

got to be able to be :tn constant contact with Air Foree One or the t.Jhite 

House or somebody to make sure that they know what changes you've made, or 

you know what changes they desire. 

M: Row do you determine who you're going to contact locally in the town?· 

C: Well, of course, that's changed, Dorothy. That's chattged'over the period 

of time. .And we're talking about the general subject of advancing now. It 

was a great deal different when Mr. Johnson was President as compared with 

when he was a Senator. I used to do the advancing work for him. when he 

was Senator, and I did it all by myself. But as President, he has got the 

Secret Service-·they do certain thin$s, they make contact with the local 

police and make many arrangements. You've got the Uhite House press 

section--they make contact with local newspapers and news media. And 

you've got the Air Force that handles the transportation and all these 

things. The Secret Service also checks out in great detail every movement 

that he may make, where he might go. You've got the Signal Corps that 

moves in and sets up the White House switchboard; they set up the podium 

and make sure his P. A. system is correct. I used to have to do all this; 

I used to carry his"-we developed, you know. a portable podium that we'd 

quickly put into a little canvas bag and go toting this thing off. But 

it l-l8S the exact, correct height that he wanted the podium. But the Signal 

Corps handled all this, and the Secret Serwice usually handled the 

Presidential Seal to make sure it was hung correctly. 

But back to answer another part of your question. It depends on "Hhat 

the event is~ uho the host gt"oup is, and e:cactly what you hope to accomplish 
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by the visit. Of course, you always ~Hant crowds, and an advance man 

usually does anything that caaes to his mind to help dr~ crowds. A lot of 

times, for security reasons, the Secret Service 'WOuld not permit us to 

annotmce that the President ~las even going to come into a town. You've got 

the dilemma of having to try to develop big enthusiastic crowds, and at 

the same time you're not even pexmi tted to announce he's going to be there. 

A lot of time you get notice at the last minute that, "Okay, now it's all 

right to say he's going to be there." 

And again, on some of these that I handled because of my work at the 

Democratic National Committee and at the White HOuse, I had gotten to know 

same of the national reporters, some of the national people at different 

places. _'\nd even though it had not been announced that Mr. Johnson was 

going to be at a certain place, some of them had learned that if I showed 

up about a day or two ahead of time, they kneiol he wasn't too far behind or 

something to the effect. This, of co urse, added to the toughnesa of my 

job. I needed to get ~·]()rk done, and yet I almost had to hide out to keep 

from being seen, to ~eep from tipping off the fact that he probably was 

going ~o be there. 

But it's very interesting work. It's not totally dissimilar to baing 

a producer of a Broadway play or something. You work out all the details 

and hope that everything is going to fall into place. You've got to stand 

back to a degree and watch the sh~~ go on. 

The last time! visited Mr. Johnson before he left Washington on 

January 20th of this year was September 6th last year. It ~as on 4 

Saturday, and he called that morning and asked me to drop by the White 

House that afternoon at two o'clock, that he wanted to visit with me. And 

I did. I took my little daughter Laurie along, ":-lho is eight years old, 
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and she had been complaining aboot the last three years that she al~ays saw 

Hr. Johnson on television but she had never seen him in person. She had 

seen him when she 't.as a little baby, but she didn't remember. And I took 

her along with me that afternoon, and she had a real nice visit with the 

President. He gave her a pen and candy and some other things, and had four 

or five pictures made with her, which later he sent her an autographed 

picture of one of the real good pictures. 

But then I had her wait outside, and he and I sat in the Oval Office 

and talked for about forty minutes, mainly just talking about families. I 

think the main reason he had called me over was to get my appraisal of how 

the H-.mzphrey campaign was going, what it looked like, what I haard, what 

I was hearing. And I've thought about that visit a number of times. It 

was a very delightful forty minutes, but the main reason, I think, that I 

was called over there was uondering what! -';<1as hearing. He told me at 

that tir:!.e that he certainly wanted Hr. HUIllphrey to win, and he was going 

to do everything he could to be of help_ And he was in hopes that I would 

do everything that I uaa called upon to do. I did tall him that I uas not' 

getting very good reports from across the country, that things just had 

not clicked very well at that moment, that there was a lot of work that 

needed to be done if he l.Jas going to make any showing at all. But, as I 

said, I've become convinced this WgS the main reason be had asked me over 

there, jU3t to see if I knew anything or had heard anything or what my 

evaluation was. 

H: Did you participate in the Humphrey campaign at all, Mr. Carter? 

c: I did to a degree, Dorothy, mainly showing them where--and I say "thea," 

I'm talking about Bob Short who was treasurer--showing him where he could 

raise some additional money_ I did get the feeling at times that may~e the 
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Humphrey people, and I was very close to all of them and I think a whole 

lot of all of them, but I did get the feeling that they felt it 't-las just 

as well not to have any Johnson intimates or associates too closely by. 

While! was extremely interested in Mr. Humphrey being elected, I didn't 

want to pres\mle to force myself upon them. And I rm certainly not any 

prima donna on any of this stuff, but I helped where I could without 

presuming to force myself. 

H: Did Mr. Johnson ask you at the meeting you had with him if you thought 

campaign speeches by him would be of any help? 
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C: No, he didn't ask me that. He just told me that he stooH ready to speak 

at any place or do anything that they wanted htm to do. I don't think it 

helped anything. I mean, no comment was made on this, but this is my 

personal evaluation--but you may recall that one of the Humphrey staff 

people out at Chicago during the Democratic National Convention was asked 

what Lyndon Johnson was going to do in Humphrey's behalf or something. 

And this aide replied, "Lyndon who?" on the thing. Well, this was printed 

in most of the papers. And it would just be my guess, knowing the 

situation, that this didn't rest very well with Mr. Johnson. even though 

it came from just a staff member. 

M: What was your assessment of the errors of the Humphrey campaign, or the 

fact that they did not, of course, win? 

C: Oh, Dorothy, I don't really feel that I'm qualified to answer that. I 

think that probably a lot of things should have been done quicker. The only 

major criticism I would make, and I don't feel that I'm qualified to go 

beyond that because there are a lot of details of it I don't know, but it 

1;.;as kuO".m by M.~y that ~..r. Humphrey was going to get the Democratic 

noDination. I mean, there wasn't any question in anybody's mind. He had 

LBJ Presidential Library 
http://www.lbjlibrary.org

ORAL HISTORY TRANSCRIPT 
Lyndon B. Johnson Library Oral Histories [NAID 24617781]

More on LBJ Library oral histories: 
http://discoverlbj.org/exhibits/show/loh/oh



28 

the delegate count that far back. And what I think should have been done 

~ .. .as not Tlait until August 27 or 23 or Labor Day to start trying to get sane 

plans together. I thirut a complete ~aign organization should have been 

put together, all plans finalized because the convention was held several 

,,,eeks after the Republicans-"it 't~as late--and they should P..ave hit the 

road running the day after the convention. It actually took them thirty 

days to get--it was up in late September before they ever really got 

started. 

M: Did you attend the '68 convention? 

C: Yes. I was not a delegate. I was invited as a guest of the convetion, 

having served as acting treasurer of the Democratic National Committee and 

my previous assignments in the Democratic National Convention. I was a 

guest of the convention. 

M: Did you help out in any areas connected with running the convention? 

c: Uo. I didn't help anything. All that I did uas try to help people get 

tickets and had a very difficult time on this. I'm talking about spectator 

ticket3. It was just ~·mere I would have bumped into somebody tbat had been 

very helpful to us in the past, and usually they had their t~ife or son 

along or sonething, and they needed another ticket. And that's not very 

much. In the '64 convention, like I previously recited to you~ I was 

tied ~~ every second; but this one I got to just view. 

M: What was your assessment of the running of this convention? 

C: Well, basically, I don't think anything, Dorothy, too wrong witb the 

running of the convention. This is the way these conventions have been run. 

rive been at a numbel: of them. I've started at precinct conventions, county 

conventions, state conventions, national conventions, where sometimes we've 

been victorious and sometimes we've been run over, just like some of the 
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people thought they were out there. The whole t'..ame of the game is to have 

the votes, and Mr. Humphrey had the votes. I just think that some of the 

ractionallzing of the Democratic Party just made anything that ~as done 

out there impossible almost. 
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H: There were rumors developing, of course, that Ted Kennedy was going to make 

a move. Did you place much credence in these? 

c: Dorothy, I heard some of this, of ~ourse, fifth or sixth-handed. And I 

thougbt that he might do it. I was told that he was Mr. Humphrey's first 

choice for Vice President and was told that Mr. Humphrey had talked to htm. 

I thought he might do it, and I thought if he did, that: that could very 

vell be a uinning combination. But of course he didn't. 

I believe that's about it unless you've got some questions. 

I have just one more. Occasionally during Mr. Johnson's Administration, 

there were speculations that he was going some place and then be did or he 

did not. Did you ever have occasion to advance something and then have 

the things changed so that he did not come? 

C: Well, I had that happen right after--and I should have mentioned this while 

ago when we were talking about the Australian trip, because this happened 

very quickly after the Australian trip. You know, it had been tentatively 

planned, and, of course, in business or politics or anything else. there's 

a big difference be~ieen a tentative plan and a confirmed plan; and the 

press a lot of time would make a great to-do out of - -I mean, maybe he was· 

thinking about a schedule, ·or working on a tentative schedule, and then it 

didn't work our or something, well. then the press would have a big to-do 

that he had gotten mad at somebody and changed his mind and didn't do--or 

they would try to find some ulterior motive involved. And nothing was ever 

finalized until it was totally confirmed with him on the thing. We did 
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have this. As I say, he had plannad--tentatively planned--speeches around 

the country about the last four days of the election in 166. And I was 

out in Chicago. I l~as to handle his visit to Chicago. ;.Je did have people 

at other places across the country. But as you may recall, when he got 

back off this Southeastern Asia trip, he went into the hospital here; and 

the doctor ordered him to cancel any plans that he had to go right into 

some little operation. lIve forgotten lJhat, but he was forbidden to do 

any more traveling at that time. It ended up that I had to come on back 

in without executing the plans that we had tentatively developed out there. 

I was the one that had to call Mayor Daly and tell that lIr. Johnson was 

not coming. And we had already developed all the plans of hmi his time 

would be utilized. 

M: How did Mayor Daly receive that? 

C: He wasn't very happy uhen I first told him; then when he listened a little 

second further and realized it was on doctor's orders, well, he was a 

little more understanding. However, they went ahead and had the celebration 

in Chicago just like Mr. Johnson was there. Of course, I was back in 

Vlashington and just read about it in the nalJspaper. 

M: Did this ~appen any other tices? 

C: I don't believe it happened to me any other time. I'm sure it happened 

some other times, but I don't believe it happened to me any other tUne, 

M: Did you ever have occasion ~.here, as you oentioned, your arrival some place 

set off the speculation of the President's arrival that you couldn't help? 

C: Dorothy, I didn't understand the first part of your question, I'm sorry. 

M: Was there any occasion during your advancing of any of the Presidential 

trips where your arrival did set off the speculation that it uas imminent, 

and it 1-1aS, you know, had not been officia:ly announced? 
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c: I don't think it ever got as far as heing an AP release or anything like 

this. But I had these people pulk up to De and make the statement. "tTell, 

wi th you here, Hr. Johnson mus t be plar.ning on coming on in, tI and I had 

~his happen at the ~7JrC!O convention in Miami. I was ~alkin3 toone of 

my good friends, one of the international presidents! was standing in the 

lobby talking to; abotit this time a fellow from Ueusweek passed by. He 

grabbed this fellow and said, "I want you to meet Clif Carter; he HOrkS 

for Mr. Johnson." This fellow uanted to know fihat I was doing there, why 

I was attending an AFL-CIO labor meeting. I changed the subject right 

quickly and left. But you have 800d friends Unintentionally get you witn 

the press just like this. 

But back to ans·wer your question. No. There were instances where 

they start whispering--I'm talking about people attending a convention or 

a meetine. There have been times when some of them would see me there 

that they'd turn and start whispering among themselves that he was going 

to be there, and at this time it hadn't even been announced that Mr. 

Johnson was going to uake an appearance. 

I was telling you awhile ago I had a very good trip down to Texas 
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A&M three weeks ago. ! t uas Hednesday, Mtrrch 5, I spoke to a group dmm 

there--about 300 students, Dorothy; and I told them that there were four 

things ! tlanted to mention to them, for them to keep in mind» to evaluate 

oy anS'"wers to questions that they oight propose. One w-as I nas prejudiced. 

and very partisan; that I'd had a hand in srnae of the accomplishments of 

the Johnson Administration; and that time was too quick to really evaluate 

uhat had been done. And I thought as college students they ought to keep 

those four points in mind in e' l aluating everything that I said about the 

Johnson Administration. This ~1as II ceaghtful experience meeting with those 
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students, and they '.7erc verc.J generous. '£hey had said that what they'd like 

to do ua3 prepare quc3t:'on3 and have them l·rritten and let me tal,e them and 

study over thar:t to see hOi'7 I 'nas going to answer them. This was the only 

part of their format that! changatJ. I told them I didn't want to do that; 

! wasn't sure that I could anm~er all their questions, but I thought it 

ruined the 3pontaneity of the thing--it appeared too canned to have 

m:itten q\.1estlons; that I 't~ould be glad to attempt to answer any question 

anybody had on their reind, but I wanted them to stand up and ask their 

question and I ~uld try to answer it. And it was done this way. 

M: I have no further questions, Mr. Carter. I know that there's always a 

chance that we can have missed ~ome subject or area, but if you have no 

further comments) we will cl~se. 

C: Fine. I failed to ernit while ago--after the Detroit VFW speech, I flew 

back with Mr. Johnson that night to Washington, and General Westmoreland 

had spoken earlier in the evening, and he fl~f back with us. Of course~ 

it was a  very fine experience for me to visit with General Westmoreland 

and the President on the flight back to Washington. I ceant to lnclude 

that ~n or reosrlts about Detroit. 

I just want to thank you again. It has been a rcal pleasure to get 

to v:;ork 'iJith you. I hope this can ~e of some li ttle help. 

M: It's fine, and I thank you very much, sir. 

* * * * * 
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